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 Förord 1
 

Länsstyrelsen fick 2010 ett regeringsuppdrag att redovisa hur vi tillsammans med 

andra berörda länsstyrelser och andra aktörer skulle kunna arbeta för att långsiktig 

hantera problemet med massförekomst av översvämningsmygg vid Nedre Daläl-

ven. Den plan som Länsstyrelsen presenterade i december 2010 var upplagd på tre 

år i form av en regional landskapsstrategi. Från och med 2011 har länsstyrelsen fått 

uppdrag i regleringsbrev för att fullfölja planen och arbetet med ”Människor, mygg 

och natur vid Nedre Dalälven”. Arbetet har bedrivits som en regional landskaps-

strategi vilket innebär ett arbetssätt för att bevara och hållbart bruka naturresurser 

utifrån en helhetssyn på landskapsnivå. Landskapsstrategin är ett samarbete mellan 

länsstyrelserna i Gävleborg, Uppsala, Dalarna och Västmanland. Arbetet har syftat 

till att i samarbete med allmänheten ta fram förslag på vilka åtgärder som skulle 

kunna användas för att hantera myggproblemet på lång sikt. Detta har gjorts inom 

ramen för tre delprojekt: Öppna landskap, Strömmande vatten samt Andra mygg-

begränsningsmetoder. Deltagarnas idéer har formulerats till undersökningar eller 

forskningsuppdrag eftersom det varit angeläget att samla in kunskap om vad som 

orsakar massförekomsterna av översvämningsmygg och hur man kan förebygga 

detta. 

 

Länsstyrelsen Gävleborg överlämnar härmed slutrapport över uppdrag 57 i regle-

ringsbrevet för budgetåret 2013 avseende länsstyrelserna. Slutrapporten innehåller 

resultat från undersökningar och forskningsuppdrag samt Länsstyrelsens förslag till 

hur myggproblemet vid Nedre Dalälven kan hanteras på lång sikt. 

 

Länsstyrelsen riktar ett stort tack till deltagarna i arbetsgrupperna, deltagarna i 

projektets referensgrupp samt alla andra som på olika sätt medverkar arbetet i den 

regionala landskapsstrategin ”Människor, mygg och natur vid Nedre Dalälven”. 

 

 

Landshövding Barbro Holmberg, Gävle november 2013 
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 Sammanfattning 3
I 2013 års regleringsbrev till länsstyrelserna ger regeringen följande uppdrag till Länsstyrelsen i 

Gävleborg. Länsstyrelsen i Gävleborgs län ska redovisa uppnådda resultat i arbetet med hur 

regionala landskapsstrategier kan minska identifierade problem med massförekomst av stick-

myggor (översvämningsmyggor) i Nedre Dalälvsområdet. Länsstyrelsen ska i samband med 

detta även lämna förslag på ekonomiskt och ekologiskt hållbara långsiktiga lösningar på dessa 

problem. Återrapportering ska ske till Regeringskansliet (Miljödepartementet) senast den 1 

december 2013. Denna rapport utgör tillsammans med tillhörande bilagor redovisningen av 

regleringsbrevets uppdrag. 

 

Massförekomsten av översvämningsmygg (bl.a. Aedes sticticus och Aedes vexans) vid Nedre 

Dalälvsområdet är ett betydande problem som verkar ha ökat i omfattning. Problemet hanteras 

på kort sikt genom bekämpning med det biologiska bekämpningsmedlet Bti, men denna be-

kämpning kan inte minska myggmängderna på längre sikt. I ett regeringsuppdrag som rapporte-

rades i december 2010 redovisade Länsstyrelsen Gävleborg hur man genom en regional land-

skapsstrategi skulle kunna hantera problemen med översvämningsmygg. I rapporten betonas 

nödvändigheten att förbättra kommunikationen mellan myndigheter och medborgare i regionen. 

Även en ökad kommunikation mellan myndigheter och andra aktörer bedömdes nödvändig.  

 

Den regionala landskapsstrategin påbörjades 2011 och fick namnet Människor, mygg och natur 

vid Nedre Dalälven. Projektet har som långsiktigt mål att begränsa massförekomsten av över-

svämningsmygg på längre sikt, samtidigt som den biologiska mångfalden bevaras. Syftet är att i 

samarbete med allmänheten föreslå några långsiktiga åtgärder och samtidigt låta undersöka vad 

dessa har för effekt. Arbetet inom en regional landskapsstrategi karaktäriseras av samverkan 

mellan allmänheten och myndigheter samt av tvärsektoriellt samarbete inom och mellan myn-

digheterna och andra aktörer. Samarbetet med allmänheten genomfördes inom ramen för strate-

gins tre delprojekt Öppna landskap, Strömmande vatten samt Andra myggbegränsningsmetoder.  

 

Länsstyrelsen gjorde bedömningen att det var nödvändigt att öka kunskapen om myggproblemet 

innan man kan genomföra lämpliga åtgärder. Allmänhetens kunskap, idéer och förslag har varit 

helt nödvändiga för arbetet, och har utmynnat i att sammanlagt 14 forskningsuppdrag genom-

förts. Dessa har vetenskapligt undersökt sambandet mellan olika faktorer och den rikliga mygg-

förekomsten eller syftat till att öka kunskapen om myggproblemet ur ett allmänt perspektiv. 

Forskningsrapporterna utgör underlag för länsstyrelsens förslag och kan delas in i tre kategorier, 

Myggproblemet ur ett generellt perspektiv, Vattenreglering samt Betydelsen av hävd av öppna 

ekosystem.  

 

Forskningsrapporterna visar att det är möjligt att begränsa massförekomsten av översväm-

ningsmygg på ett ekologiskt och ekonomiskt hållbart sätt genom en kombination av förebyg-

gande åtgärder och bekämpning. Den samhällsekonomiska analysen visar att åtgärder för att 

minska myggproblemet är samhällsekonomiskt befogade. Åtgärderna är även motiverade ur ett 

folkhälsoperspektiv. Det skickar en stark signal till beslutsfattare, myndigheter och andra aktö-

rer att åtgärderna i länsstyrelsens förslag bör genomföras i sin helhet. 
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3.1 Kombination av förebyggande åtgärder och be-
kämpning 

Genom en kombination av förebyggande åtgärder och kompletterande bekämpning med Bti kan 

myggproblemet hanteras på lång sikt med minskad risk för negativa effekter på miljön. Enligt 

länsstyrelsens bedömning är ingen åtgärd ensam en effektiv lösning på lång sikt. De förbyg-

gande åtgärderna är hävd (slåtter och bete) samt en förändrad reglering av älven som minskar 

översvämningar på de myggproducerande områdena sommartid. De år då översvämningar ändå 

inträffar under perioder då förhållandena för myggproduktion är gynnsamma, och då larvtäthet-

en på områdena överstiger vad som anges i KEMI:s tillstånd för användning av Bti, så bör be-

kämpning med Bti kunna genomföras. Åtgärdspaketet har goda förutsättningar att skapa gynn-

samma förhållanden för regionen. Länsstyrelsen betonar att alla åtgärder i länsstyrelsens förslag 

är nödvändiga för att kunna hantera myggproblemet vid Nedre Dalälven på ett ekologiskt och 

ekonomiskt hållbart sätt.  

3.1.1 Förebyggande åtgärder 

ÄNDRAD REGLERING 

Länsstyrelsen föreslår att berörda aktörer tar fram och inför en regleringsstrategi som syftar till 

att ändra regleringen av Dalälven för att undvika myggproducerade översvämningar sommartid. 

Det kommer att resultera i att en stor del av myggproblemet kan undvikas momentant över stora 

arealer, på grund av att myggäggen behöver vatten för att kläcka. 

 

Forskningsrapporterna visar att det är tekniskt möjligt att reglera bort merparten av de över-

svämningar som orsakar massförekomster av översvämningsmygg, inom befintliga vattendomar 

och med de magasin som finns idag. Det är viktigt att framhålla att länsstyrelsen bedömer att en 

fullständig bortreglering av våröversvämningar är mycket skadligt för naturmiljöerna och inte 

kan rekommenderas, då dessa är beroende av våröversvämningar för sin fortlevnad. För många 

arter är det däremot positivt med låga sommarflöden vilket innebär att det under sommaren inte 

finns några stora konflikter mellan låga flöden och bibehållen biologisk mångfald. 

 

För att begränsa myggproblemet genom reglering, måste berörda aktörer ta fram en reglerings-

strategi för hela Dalälvens avrinningsområde som tar hänsyn till detta. Länsstyrelsen föreslår att 

en projektgrupp under ledning av Havs- och Vattenmyndigheten får i uppdrag att ta fram en 

sådan regleringsstrategi under 2014. I gruppen bör kraftproducenterna (Fortum och Vattenfall), 

Dalälvens vattenregleringsföretag, oberoende forskare, Havs- och Vattenmyndigheten, Kam-

markollegiet samt Dalälvens Vattenråd ingå. Gruppens uppdrag bör bl.a. innefatta undersöka 

hur tappningen måste samordnas för att undvika sommaröversvämningar, utreda vad konse-

kvenserna av en modifierad tappningsstrategi blir för regleringsmagasin, kraftstationer, energi-

produktionen, naturmiljöerna och andra intressen. En oberoende forskargrupp bör få uppdraget 

att ta fram ett uppföljningsprogram som bevakar konsekvenserna av regleringsstrategin.  

 

Sker inga frivilliga åtaganden från kraftproducenternas sida bör frågan prövas för Dalälven i sin 

helhet, i enlighet med vad översynen av reglerna om vattenverksamhet föreslår. Ansvar för att 

driva denna fråga skulle kunna ligga hos Kammarkollegiet, i samarbete med andra berörda 
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myndigheter. Resurser måste tillföras berörda myndigheter för att en sådan prövning ska 

komma till stånd.  

 

Förslag för genomförande 

 Havs- och vattenmyndigheten bör få i uppdrag att bilda en projektgrupp som ska ta 

fram en mygganpassad regleringsstrategi för Dalälven. Arbetet sker i samråd med be-

rörda länsstyrelser och verksamhetsutövarna, och med organ för lokal förankring.  

 Ett uppföljningsprogram för biologiska effekter av ändrad reglerstrategi sker antingen 

genom utlysning av forskningsmedel, eller som ett riktat uppdrag till oberoende fors-

kare. 

 Kammarkollegiet får ett uppdrag att se över möjligheterna för omprövning av vatten-

domar efter revideringen av vattenlagstiftningen. 

 

HÄVDEN EN DEL AV LÖSNINGEN 

Länsstyrelsen föreslår att berörda aktörer ska öka hävden vid Nedre Dalälven med minst 1700 

hektar, under en period av 10 år. När detta är genomfört kommer det att innebära att den totala 

arealen hävdad mark i området kommer att uppgå till ca 2200 hektar. Studierna visar att en 

återupptagen hävd kan lösa problemen med massförekomst av översvämningsmygg lokalt. 

Hävden är nödvändig som ett komplement till vattenregleringen då översvämningar inte alltid 

kan undvikas. Länsstyrelsen bedömer att problemen med översvämningsmyggor kommer 

minska avsevärt genom storskalig hävd tillsammans med en förändrad reglering. 

 

Forskningen visar att betydligt färre mygglarver hittas på marker som hävdas genom bete eller 

slåtter. På flertalet av de hävdade områdena som undersöktes var larvantalet under det veder-

tagna nationella och internationella gränsvärdet som motiverar bekämpning. Länsstyrelsen har 

undersökt vilka områden där hävd skulle kunna vara ett effektivt sätt att minska antalet larver. 

Det har gjorts genom allmänhetens lokala kännedom, en genomgång av befintliga skötselplaner 

och bevarandeplaner för skyddade områden, praktisk genomförbarhet, naturvärden och med 

hänsyn till var människor bor. Det är viktigt att notera att förslaget är översiktligt och restaure-

ring och skötsel av varje område måste detaljplaneras utifrån områdets lokala förutsättningar. 

Det är givetvis respektive markägare som bestämmer hur de föreslagna områdena nyttjas. För 

nationalparken finns i skötselplanen inget stöd för att sköta dessa områden med bete eller slåtter, 

vilket gör att det är av största vikt att planen vid den nu pågående revideringen anpassas för att 

möjliggöra hävd på de utpekade områdena. Ett forskningsuppdrag visar att en majoritet av de 

rödlistade arter som förekommer i Nedre Dalälvsområdet inte påverkas alls av en storskalig 

hävd. Ett flertal av de resterande hotade arterna gynnas av en återupptagen hävd medan endast 

ett fåtal riskerar att missgynnas och dessa kan skyddas genom lokala anpassningar. 

 

Fortsatt forskning om vilka mekanismer som styr larvförekomsten bör resultera i att skötseln 

kan optimeras och ge en ännu större effekt på myggproduktionen. En större satsning på att 

hävda flera områden vid Nedre Dalälven ger även ytterligare positiva effekter som bör beaktas. 

Många aktörer måste ta ett gemensamt ansvar för att denna åtgärd ska kunna genomföras i den 

omfattning som krävs.  
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Förslag för genomförande 

 Jordbruksverket bör få i uppdrag att utforma stöd för restaurering och för löpande sköt-

sel av myggproducerande marker vid Nedre Dalälven. Arbetet bör utföras under första 

halvan av 2014, i samverkan med berörda län och utformas så att de enskilt eller till-

sammans med stöd inom ramen för Landsbygdsprogrammet skapar förutsättningar för 

restaureringar och skötsel. Restaureringsstödet bör kunna sökas under hösten 2014. 

 Berörda Länsstyrelser bör utforma en ansökan om ett Life-projekt som innefattar utpe-

kade marker i nationalpark och naturreservat. 

 Naturvårdsverket bör tilldelas riktade medel som avsätts för restaureringar av mygg-

producerande marker inom skyddade områden. Omfattningen är beroende av om Life 

ansökan godkänns eller inte. 

 Fortsatt arbete med samordning och utveckling av avsättningsmöjligheter för biomassa 

från älvängar bör finansieras.  

 Forskningsmedel bör utlysas för att identifiera vilka faktorer som styr myggprodukt-

ionen för att kunna vidareutveckla och förfina hävdmetoder. 

 De berörda kommunerna bör undersöka vilka möjligheter som finns för att utnyttja bi-

omassa från ängsmarkerna och gödsel från betesdjur till energiproduktion inom kom-

munen.   

 

Den totala kostnaden för restaureringen beräknas till 25 miljoner kronor. Den totala årliga kost-

naden för slåtter och bete beräknas till mellan 4,2 och 10,2  miljoner kronor. Beräkningarna bör 

ses som en mycket preliminär bedömning. En stor del av de beräknade årliga kostnaderna 

kommer dessutom kunna finansieras genom befintliga eller kommande stödmöjligheter inom 

Landsbygdsprogrammet. 

3.1.2 Bekämpning med Bti 

För att kunna hantera massförekomster av översvämningsmygg är det nödvändigt att det finns 

beredskap för bekämpning med Bti som kan användas som komplement till de förebyggande 

åtgärderna. Med den kunskap som finns idag bedömer länsstyrelsen att fullständig bortreglering 

av våröversvämningar är skadligare för naturmiljön än Bti bekämpning som utförs oregelbundet 

och i begränsad omfattning. Bekämpningsbehovet bedöms minska i takt med att de förebyg-

gande åtgärderna införs, och avvecklas från de områden där behovet inte längre finns. Bekämp-

ningen kräver ett robust huvudmannaskap, en lärande organisation och ett adaptivt arbetssätt. 

Sandvikens kommun utreder för närvarvarande olika möjligheter för hur ett sådant huvudman-

naskap bör vara utformat samt kostnader och möjliga finansieringsmodeller för detta. Det är 

viktigt med ett nära samarbete mellan huvudmannen för Bti-bekämpning och de organisationer 

som arbetar med de förbyggande åtgärderna. 

3.1.3 Gemensamt ansvar genom samordning 

Det är nödvändigt att alla inblandade aktörer tar ett gemensamt ansvar för att motverka mygg-

problemen. För att detta ska fungera är det nödvändigt att det finns en samordnande funktion, 

som driver,  koordinerar och informerar om arbetet med de förebyggande åtgärderna och som 

har överblick över det centrala samarbetet med allmänheten. Det finns en stor uppslutning bland 

aktörerna för en sådan samordningsmodell och för att funktionen bör vara placerad på en av 

länsstyrelserna. Som ett första led i arbetet bör samordnaren och aktörerna ta fram en gemensam 
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handlingsplan där varje aktör redogör för hur arbetet med de förebyggande åtgärdsförslagen ska 

bedrivas inom respektive organisation. Finansiering av en samordnare på heltid på en länssty-

relse är nödvändig eftersom detta arbete inte kan bedrivas inom ordinarie verksamhet.  

3.2 Förutsättningar för förslaget som helhet 
Myggproblemets svåra art vid Nedre Dalälven kräver en kraftfull satsning på de åtgärder som 

föreslås. Flera av de faktorer som är nödvändiga för att förslaget ska kunna genomföras i den 

utsträckning som krävs för att ge resultat, ligger utanför länsstyrelsens eller någon annan enskild 

myndighets, handlingsutrymme. Alla aktörer i strategins referensgrupp behöver ta ett gemen-

samt ansvar inom sina expertis- och ansvarsområden, för att helheten ska komma till stånd, och 

resultat ska kunna produceras inom rimlig tid. Länsstyrelsen drar slutsatsen att det är viktigt att 

det skapas förutsättningar för en långsiktig finansiering av de förebyggande åtgärderna liksom 

för Bti-bekämpningen. Det är också av största vikt att genomföra en initial satsning på de för-

byggande åtgärderna. Likaså vore det önskvärt att något av de nationella forskningsråden utly-

ser en satsning med särskilda medel för forskning för att utveckla och förfina de förebyggande 

åtgärderna, och för att effektivisera Bti-bekämpningen. Det är också centralt att arbetet sker 

genom adaptiv förvaltning genom bland annat uppföljning, utvärdering och kunskapsspridning.  

 

Många aktörer ser stora styrkor med länsstyrelsens förslag och har förhoppningar om att det kan 

resultera i en avsevärt förbättrad situation för befolkningen. Samtidigt är det tydligt att man ser 

risker som kan förhindra att förslaget omsätts i sådan omfattning att det ger resultat. Det största 

hotet mot förslaget är att det kan stjälpas av samarbetssvårigheter och otillräckliga ekonomiska 

förutsättningar. Åtgärder för att hantera en sådan situation har diskuterats, men flera av dessa 

ligger utanför länsstyrelsens, eller någon annan enskild aktörs roll. Länsstyrelsen betonar därför 

vikten av tydliga signaler från beslutsfattarna vad som förväntas av de olika aktörerna. 

 

En annan slutsats som framgår med stor tydlighet är att det är nödvändigt att omgående omsätta 

den kunskap som tagits fram inom strategiarbetet i praktiken genom att aktivt skapa förutsätt-

ningar för att genomföra praktiska åtgärder. Samtidigt som det finns en spirande optimism i 

regionen finns också farhågor hos allmänheten och hos vissa aktörer, att alla utredningar som 

gjorts inte kommer att leda till något. Erfarenheterna och kunskaperna som skapats inom ramen 

för den regionala landskapsstrategin kan mycket väl omsättas i praktiken även på andra ställen, 

nationellt och internationellt, där liknande problem med översvämningsmygg finns. 
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 Inledning 4

4.1 Regleringsbrevsuppdraget 
I 2013 års regleringsbrev till länsstyrelserna ger regeringen följande uppdrag till Länsstyrelsen i 

Gävleborg: 

 

Massförekomst av stickmyggor 

57. Länsstyrelsen i Gävleborgs län ska redovisa uppnådda resultat i arbetet med hur regionala 

landskapsstrategier kan minska identifierade problem med massförekomst av stickmyggor 

(översvämningsmyggor) i Nedre Dalälvsområdet. Länsstyrelsen ska i samband med detta även 

lämna förslag på ekonomiskt och ekologiskt hållbara långsiktiga lösningar på dessa problem. 

Återrapportering ska ske till Regeringskansliet (Miljödepartementet) senast den 1 december 

2013. 

 

Denna rapport utgör (tillsammans med tillhörande bilagor) redovisningen av regleringsbrevets 

uppdrag. 

4.2 Myndighetens tolkning, genomförande och för-
ankring 

Länsstyrelsen Gävleborgs presenterar i denna slutrapport möjliga lösningar på hur myggpro-

blemet skulle kunna hanteras på lång sikt, på ett ekonomiskt och ekologiskt hållbart sätt. Förslag 

lämnas även på i vilken form strategiarbetet bör genomföras efter 2013. Förslaget pekar också 

på viktiga förutsättningar för att länsstyrelsens förslag ska kunna kan omsättas i praktiken i 

mindre eller i större skala. 

4.2.1 Genomförande och förankring 

Länsstyrelsens förslag är framtaget i samarbete med allmänheten (avsnitt 6.1 och bilaga 1) samt 

förankrat med aktörerna i den regionala landskapsstrategins referensgrupp (avsnitt 6.3). Strate-

gins arbetssätt har inneburit att alla aktörer som velat delta i arbetet har kunnat göra detta bl.a. 

genom att medverka i referensgruppen, strategins rådgivande organ. Hela arbetet har genomsy-

rats av ett arbetssätt med lokal delaktighet som ett centralt begrepp. Mer om strategins arbetssätt 

finns att läsa i avsnitt 5 och 6. 

4.3 Tidigare uppdrag 
I detta avsnitt sammanfattas tidigare regleringsbrevs- och regeringsuppdrag vid länsstyrelserna 

och Naturvårdsverket som behandlar olika aspekter av myggfrågan redovisas nedan i samman-

fattande form. 

4.3.1 Länsstyrelsen Västmanland 

I samband med att dåvarande miljöminister Kjell Larsson besökte Nedre Dalälvsregionen i 

augusti 2000 startades ett bekämpningsprojekt där översvämningsmyggor bekämpas med det 
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biologiska bekämpningsmedlet Bti. Bekämpningen inleddes 2002 efter att ett framgångsrikt 

fältexperiment genomförts under 2001. Efter denna bekämpning gav regeringen länsstyrelsen i 

Västmanlands län i uppdrag att efter samråd med berörda kommuner, myndigheter och organi-

sationer göra en utvärdering av myggbekämpningsverksamheten vid Nedre Dalälven, med avse-

ende på flera olika aspekter (Länsstyrelsen i Västmanland 2003).  

 

I rapporten beskrivs att det krävs uppföljningsprogram för att studera den eventuella miljöpå-

verkan som Bti-bekämpningen har på kort och lång sikt. Vidare beskrivs att de svenska under-

sökningar som då hade utförts i regionen inte visar några tydliga effekter av Bti-bekämpningen 

på övriga vatteninsekter men att den dåvarande kunskapen om näringsväven i de aktuella våt-

markerna dock var (och fortfarande år 2010 är) begränsad. Därför finns inte tillräckliga underlag 

för att göra en slutlig bedömning av effekterna vid långvarig behandling med Bti-bekämpning. I 

rapporten påtalas att de kompletterande undersökningarna bör, delvis kunna utföras inom ramen 

för bekämpningsprojektet, men en vidare uppföljning av effekterna av bekämpningen bör i 

första hand finansieras genom forskningsmedel. 

 

I rapporten diskuteras vidare att bekämpningens direkta och indirekta effekter har granskats 

genom litteraturstudier, och att det då konstaterades att det inte finns några uppgifter om Bti-

bekämpningens effekter på andra mikroorganismer eller andra insekter än stickmyggor i de 

koncentrationer som var och fortfarande är aktuella. Även andra tänkbara effekter av bekämp-

ningen som t.ex. risken att störa häckande fåglar i samband med helikopterbekämpning diskute-

ras i rapporten.  

 

De sociala, ekonomiska och övriga samhälleliga konsekvenserna av de rikliga myggförekoms-

terna studerades inför redovisningen av regeringsuppdraget bl.a. genom djupintervjuer med 

personer med långvarig erfarenhet av Nedre Dalälvsområdet. Resultaten från dessa studier visar 

en stor spännvidd i hur myggproblemet uppfattas, från att myggförekomsten då utgjorde be-

gränsade problem till att myggsituationen är katastrofal. Studien visar dock att det rådde enighet 

om att myggen under senare år spritt sig till större områden. Intervjuerna visar också att männi-

skor uppfattar att en förändring inträdde från början av 1980-talet då nya sorters mygg domine-

rar, samt att flera populationstoppar av dessa mygg utvecklas varje sommar, vilket resulterar i 

att myggen finns kvar längre fram på sommaren. 

 

I rapporten görs också en utblick över hur bekämpning av mygg med olika typer av bekämp-

ningsmedel pågår i många länder i och utanför Europa. Rapporten diskuterar även frågan om 

alternativ till bekämpning med Bti i Nedre Dalälvsområdet. Utredarna kommer till slutsatsen att 

problemet inte kan hanteras med ökad vattenreglering, dels för att de regleringar som hittills 

utförts i stället bedöms ha medverkat till att minska förekomsten av översvämningsmygg, och 

dels på grund av att gällande vattendomar svåra och kostsamma att ändra.  

 

I rapporten påtalas också att det statliga engagemanget och den statliga närvaron till stöd för 

naturvårdsintressena i Nedre Dalälvsområdet utgör ett motiv för staten att stödja bekämpnings-

verksamheten där. 
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4.3.2 Naturvårdsverket 

I maj 2010 gav regeringen Naturvårdsverket i uppdrag att redovisa hur de inom sitt ansvarsom-

råde arbetar för att hantera identifierade problem med massförekomst av stickmygg i området 

kring Nedre Dalälven på kort och lång sikt. I uppdraget ingick att bedöma möjligheterna att 

påverka vattenföringen i Nedre Dalälven i syfte att minska myggproblemen samt att bedöma hur 

man kan öka kunskapen om effekterna av den biologiska bekämpningen i området. 

 

I rapporten Myggproblemen i Nedre Dalälvsområdet 2010 – Så arbetar Naturvårdsverket med 

frågan beskriver Naturvårdsverket att det borde vara möjligt att till rimliga kostnader kunna 

påverka vattenföringen så att förutsättningarna för massförekomst av översvämningsmygg för-

sämras. I rapporten framhåller Naturvårdsverket att man först bör pröva att kraftbolagen frivil-

ligt genomför åtgärder för att minska förutsättningarna för översvämningsmygg under ett par år. 

Om resultatet av denna frivilliga samverkan inte visar sig tillräckligt efter 2013 bör mer kraft 

läggas på att stärka de juridiska möjligheterna att påverka vattenföringen, som också redovisas i 

rapporten. I regeringsuppdragsrapporten ges också ett förslag på ett utökat uppföljningsprogram 

för att mäta direkta och indirekta effekter på målorganismer (dvs. översvämningsmygg) och 

icke-målorganismer (ex. fjädermygg). 

4.3.3 Länsstyrelsen Gävleborg 

REGERINGSUPPDRAG 2010 

Regeringen gav i maj 2010 länsstyrelsen i Gävleborgs län i uppdrag att redovisa hur den till-

sammans med övriga berörda länsstyrelser, kommuner och andra aktörer arbetar för att identifi-

erade problem med massförekomst av stickmygg i Nedre Dalälvsområdet långsiktigt ska kunna 

hanteras. I uppdraget specificerades att länsstyrelsen ska redovisa en plan för hur det pågående 

arbetet med regionala landskapsstrategier kan bidra till att begränsa massförekomsten av stick-

mygg samtidigt som den biologiska mångfalden bevaras.  

 

Länsstyrelsen redovisar i rapporten en projektplan till en regional landskapsstrategi – Männi-

skor, mygg och natur i Nedre Dalälvsområdet. I denna föreslås att länsstyrelserna i regionen tar 

fram förslag på möjliga alternativa långsiktiga åtgärder i samarbete med allmänheten, och un-

dersöker vilken effekt dessa får på massförekomsten av översvämningsmygg. Några faktorer 

betonas som särskilt viktiga i länsstyrelsen rapport. Det handlar bland annat om att det är viktigt 

att understryka att bekämpning med Bti är nödvändig och måste användas parallellt till dess att 

de långsiktiga åtgärderna ger önskad effekt. Vidare betonas att långsiktigt arbetssätt en nyckel-

faktor varför finansieringen av Bti-bekämpningen och den regionala landskapsstrategin bör ske 

centralt med statliga medel, för att garanteras projektens kontinuitet. Det är också nödvändigt att 

fylla kunskapsluckor eftersom ingen i dag vet vad som orsakat myggproblemet. Även ökad 

samordning av hanteringen av myggproblematiken mellan myndigheter är önskvärt. Likaså är 

det nödvändigt med översyn av vissa miljöstöd inom landsbygdsprogrammen och utökade sköt-

selmedel för naturskyddade områden kring Nedre Dalälven.  

 

REGLERINGSBREVSUPPDRAG 2011 

I 2011 års regleringsbrev till länsstyrelserna ger regeringen i uppdrag till länsstyrelsen i Gävle-

borgs län att redovisa hur det pågående arbetet med regionala landskapsstrategier kan minska 
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identifierade problem med massförekomst av stickmyggor i Nedre Dalälvsområdet (uppdrag 

69). Återrapportering ska ske till regeringen (Miljödepartementet) senast den 1 oktober 2011. 

Redovisningen till departementet beskrev vad som åstadkommits under den regionala land-

skapsstrategins första sju månader, då fokus var att starta det centrala kommunikations- och 

förankringsarbetet på bred front. Det handlar bl.a. om samarbetet med allmänheten (i arbets-

grupperna), mellan länsstyrelserna (bl.a. i Nätverket för kunskapsinhämtning), med kommuner-

na och med andra viktiga aktörer (bl.a. kraftbolag, vattenregleringsföretag). Länsstyrelsen påpe-

kar att det positiva gensvaret medför ett ansvar från myndigheternas sida att fortsätta samarbetet 

med allmänheten och andra aktörer för att ta tillvara de idéer och den framåtanda som finns i 

regionen. Vidare beskriver länsstyrelsen i rapporten att den första fasen av strategiarbetet plane-

ras att pågå i tre år och det är viktigt att poängtera att man sannolikt inte kommer att kunna se 

några omfattande effekter på produktionen av översvämningsmygg efter en så kort tid. Däremot 

kommer kunskapen om vilka faktorer som orsakar eller har betydelse för myggproblematiken i 

regionen, med all sannolikhet att ha ökat. 

 

REGLERINGSBREVSUPPDRAG 2012 

I 2012 års regleringsbrev till länsstyrelserna ger regeringen i uppdrag till Länsstyrelsen i Gävle-

borg att redovisa uppnådda resultat i arbetet med regionala landskapsstrategier kan minska iden-

tifierade problem med massförekomst av stickmyggor i Nedre Dalälvsområdet. Återrapportering 

ska ske till regeringen (Miljödepartementet) senast den 1 oktober 2012.  

 

Sammantaget bedömer länsstyrelsen att strategin hittills har lyckats uppnå det den förutsatte sig 

att genomföra: att i samarbete med allmänheten söka efter långsiktiga sätt att hantera myggpro-

blematiken samtidigt som den biologiska mångfalden bevaras. Kunskapsinhämtning är en cen-

tral del av landskapsstrategin. Länsstyrelsen bedömde att de forskningsuppdrag som genomförs 

under 2012 kommer, tillsammans med de uppdrag som planeras för 2013, att ge en relativt hel-

täckande bild över möjliga långsiktiga lösningar och att utredningarna är förankrade både hos de 

som deltar i arbetsgrupperna och andra viktiga aktörer i regionen. Länsstyrelsen gör bedöm-

ningen att det är nödvändigt att arbetet med att förbättra kommunikationen sker parallellt med 

sökandet efter långsiktiga åtgärder för att projektet ska ha förutsättningar att nå framgång.  

4.4 Översvämningsmygg och Bti-bekämpning 
I detta avsnitt förklaras och definieras några viktiga nyckelbegrepp bl.a. stickmygg, översväm-

ningsmygg, och skogsmygg. Här förklaras också vad Bti och VectoBac®G är, samt ges en 

översiktlig beskrivning av omfattningen av Bti-bekämpningen i regionen. 

4.4.1 Vad är översvämningsmygg? 

Det finns 47 arter av stickmygg (familjen Culicidae) i Sverige som kan delas in i 10 funktionella 

grupper baserad på arternas biologi (Schäfer m.fl. 2004). Två stora grupper är översvämnings-

mygg och skogsmygg. Översvämningsmygg är den grupp av stickmygg som orsakar problemet 

i Nedre Dalälvsområdet. Det är framförallt en art som är vanligt förekommande i Nedre 

Dalälvsregionen, Aedes sticticus, men även andra arter finns representerade Aedes cinereus, 

Aedes rossicus och Aedes vexans.  
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Översvämningsmygg kräver relativt varmt vatten (8°-10° C) för att larverna ska kläcka ur sina 

ägg och kunna utvecklas till vuxna myggor. Varje mygghona kan sedan lägga flera hundra ägg 

direkt på marken, där de kan överleva i många år. Eftersom översvämningsmyggornas ägg inte 

behöver övervintra för att kunna kläckas innebär det att flera generationer översvämningsmygg 

kan kläckas varje sommar, potentiellt efter varje sommaröversvämning. Grunda områden som 

översvämmas med stillastående (eller vatten med mycket låg hastighet), varmt och näringsrikt 

vatten där syrefattiga miljöer bildas är således gynnsamt för myggproduktion, speciellt om det 

finns rikligt med vegetation på dessa (Gjullin m.fl. 1950). 

I gruppen skogsmygg finns de stickmyggsarter som generellt sett är de vanligast förekommande 

i Sverige, och i stort sett alla människor har någon gång stött på någon art inom gruppen skogs-

mygg. Skogsmygg har bara en generation per år eftersom deras ägg behöver en frysperiod för 

att kunna kläckas.  

 

I denna rapport används genomgående begreppet översvämningsmygg, vilket är namnet på den 

funktionella gruppen, när myndigheterna avser de myggarter vars massförekomst utgör proble-

men i Nedre Dalälvsområdet. 

 

4.4.2 Bti – ett biologiskt bekämpningsmedel 

Sedan 2002 har översvämningsmygg i våtmarker i Nedre Dalälvsområdet varit föremål för en 

biologisk bekämpning med VectoBac® G. Detta är produktnamnet på den biocidprodukt som i 

dag är godkänd av Kemikalieinspektionen för användning i Sverige i väntan på ett centralt god-

kännande från EU. Detta biologiska bekämpningsmedel brukar i vardagligt tal benämnas Bti 

efter Bacillus thuringiensis var. israelensis, den bakterie som producerar den aktiva substansen i 

bekämpningsmedlet. Den aktiva substansen är ett protein vars nedbrytningsprodukter dödar 

stickmyggslarver. Mygglarverna dödas genom att jontransporten i cellmembranen hos epitelcel-

ler i tarmväggen förstörs. Detta resulterar i att tarmväggen brister och mygglarven dör. Eftersom 

Bti är den mest vedertagna benämningen kommer vi i denna rapport genomgående att använda 

beteckningen Bti när vi avser den biologiska bekämpningen med biocidprodukten VectoBac® 

G. 

 

BEKÄMPNING 

Regelbundna bekämpningsinsatser med Bti har pågått i Nedre Dalälvsregionen sedan 2002, 

efter att framgångsrika fältexperiment utfördes under 2001 för att fastställa bl.a. vilka doser av 

Bti som krävdes för att bekämpa översvämningsmyggor under lokala förutsättningar.  

 

Från början genomfördes bekämpningsverksamheten i Sandvikens kommuns regi (Sandvikens 

Näringslivs AB Närab) varefter verksamheten övertogs som ett projekt inom Nedre Dalälvens 

Intresseförening (NeDa) vars dotterbolag Nedre Dalälvens utvecklingsaktiebolag (NEDAB), 

driver det operativa arbetet. Det innebär att bekämpningsprojektet leds av en styrgrupp med 

representanter för olika organisationer, bl.a. regionens sju kommuner.  

 

Under åren (2004-2008) finansierades bekämpningen via ett flertal källor bl.a. flera kommuner 

(Avesta, Sala, Älvkarleby, Heby, Sandviken, Tierp och Gävle), länsstyrelserna och Naturvårds-

verket. Under 2009 utfördes också bekämpning som i huvudsak bekostades av regionalpolitiska 
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anslag. Eftersom 2009 var ett mycket besvärligt år med stora massförekomster av översväm-

ningsmyggor utfördes dessutom akuta bekämpningsinsatser detta år som ett landsbygdspro-

gramprojekt finansierat av länsstyrelserna med medel från landsbygdsprogrammet.  

 

Under hösten 2009 började Länsstyrelsen i Gävleborgs län att samordna diskussionerna runt 

finansieringen av bekämpningen genom att skapa en referensgrupp. I referensgruppen deltog 

länsstyrelserna i Dalarnas, Gävleborgs, Uppsala, och Västmanlands län, Region Gävleborg, 

Region Dalarna, Regionförbundet Uppsala, Naturvårdsverket, NEDAB, Lantbrukarnas riksför-

bund (LRF) och regionens kommuner (Avesta, Sala, Älvkarleby, Heby, Sandviken, Tierp och 

Gävle). Deltagarna enades om ett treårigt finansieringsförslag på drygt 9 miljoner kronor årligen 

vilket visade sig vara otillräckligt. För år 2011och 2012 var flera miljoner kronor tvunget att 

skjutas till för att bekämpning skulle kunna garanteras och personal inte skulle behöva sägas 

upp. För år 2013 har det garanterats 7 miljoner kronor i nationella medel för myggbekämpning-

en, vilket sedan skulle ha kompletterats med kommunala och regionala medel om bekämpning 

skulle ha genomförts. Kostnaderna för bekämpning kan svänga mycket mellan åren eftersom 

behovet av bekämpning på grund av olika faktorer förväntas variera mellan åren. 

 

Från år 2011 har huvudmannen för Bti-bekämpning ansökt om att få bekämpa drygt 9 000 ha 

årligen. Den största bekämpningen hittills inträffade år 2010 och omfattade sammanlagt knappt 

7000 ha (fördelat på tre bekämpningsomgångar). 

 

För närvarande håller Sandvikens kommun på med att utreda hur huvudmannaskapet för Bti-

bekämpning bör hanteras långsiktigt. Utredningen ska vara klar under slutet av 2013. Prelimi-

nära siffror från denna utredning visar att en långsiktig huvudmannaorganisation har fasta kost-

nader på 3,9 miljoner kronor årligen. För en fullskalig bekämpning liknande de som genomförts 

under senare år krävs ytterligare ca 10 miljoner kronor.  

4.5 Nedre Dalälvsområdet – en översikt 

4.5.1 Geografisk beskrivning 

Med Nedre Dalälven avses älvens ca 12 mil långa sträcka nedströms Avesta (figur 1). Denna 

sträcka avviker både i stort från älvens tidigare karaktär, och från andra älvsträckor i landet, då 

älven ovan Avesta flyter i en älvdal genom Dalarnas kuperade landskap. Dalälven ändrade sin 

sträckning efter senaste istiden då dess tidigare dalgång ner mot Mälaren blivit helt utfylld med 

isälvsgrus. Berggrunden i området är flack och utjämnad och under denna geologiskt sett korta 

tidsperiod har älven inte hunnit erodera ut någon markant dal. Det flacka landskapet gör att 

älven här breder ut sig och utgörs av en serie stora fjärdar som åtskiljs av korta, ofta flergrenade 

forssträckor. Områdena kring älven har skapats av pågående geomorfologiska processer där 

material avsätts i deltan och leveér vid återkommande översvämningar över stora arealer. 

 

4.5.2 Unika naturvärden 

Älvens påverkan på stora områden har skapat unika marker med älvängar, översvämningskärr 

och lövdominerade svämskogar. Älvängarna och kärren har hållits öppna genom återkommande 

översvämningar och den slåtter som tidigare var allmänt förekommande på dessa marker. De 
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strandnära skogarna har en lövdominans med en stor andel ädellövträd. Lövrikedomen beror på 

att lövträden är mer vattenhärdiga än granen som missgynnas av översvämningarna. Älvens 

stora utbredning med öar och mosaikartade forssträckor har gjort områden svårtillgängliga och 

bidragit till att det finns många områden med naturskogkaraktär som har en lite påverkan av 

modernt skogsbruk.  

 

Älvens påverkan på landmiljöerna har tillsammans med områdets geografiska placering som ger 

en blandning av syd- och nordsvenska naturförhållanden har skapat förutsättningar för en myck-

et stor artrikedom. Älvens forsområden med öppet vatten året om bidrar lokalt till ett mildare 

vinterklimat till förmån för djur och växter med en sydlig utbredning. Mosaiken av vatten, 

öppna marker och naturskogartade barrskogar kring de ädellövrika svämskogarna skapar en stor 

variation av livsmiljöer. Den stora variationen gör svämskogarna oerhört artrika och medför att 

de hyser stora naturvärden. Nedre Dalälven har i många sammanhang bedömts vara ett av lan-

dets mest värdefulla naturområden och dess landskap och natur är unikt även om man ser till 

liknade miljöer i norra Europa.  

Figur 1 karta över Nedre Dalälven. 

4.5.3 Markanvändning    

Höet från ängsmarkerna längs Nedre Dalälven var under en lång tidsperiod en ovärderlig resurs 

för boende i anslutning till älven. Vårflodens vatten förde med sig näring som avsattes på mar-

kerna när översvämningarna minskade. Detta gjorde de älvnära ängarna bördiga och de nyttja-

des även av gårdar som låg långt ifrån älven. Slåttern i älvlandskapet skapade tillsammans med 

vattnet förutsättningar för stora naturvärden såväl på ängarna i sig som i den intilliggande sko-
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gens kantzoner. Slåtterns upphörande och den förändrade vattenförningen som regleringen med-

fört har gjort att många av de tidigare öppna markerna har eller håller på att växa igen.   

 

En översiktlig kartläggning av översvämningspåverkade gräsmarker visar att det i dagsläget 

fortfarande finns ca 4700 ha öppna marker vid Nedre Dalälven. Till detta tillkommer betydand 

arealer som i dag vuxit igen eller lagts under vatten i samband med regleringen av vissa av fjär-

darna i området. Gissningsvis vara arealen hävdad mark under 1800-talet närmare det dubbla 

mot det som i dag fortfarande är övervägande öppet. Det finns en del områden som fortfarande 

hävdas och under det senaste årtiondena har flera områden restaurerats och åter börjat brukas 

som slåtter eller betesmark. Enligt data över vilka marker som har miljöersättningar och kun-

skap om hävdade områden i de skyddade områdena så sköts i dag ca 550 ha som bete- eller 

slåttermark.  

4.5.4 Dalälven är en reglerad älv 

Dalälvens avrinningsområde utgör ca 17% av Sveriges yta och är en av Sveriges största älvar. 

Det är stora vattenmängder som kommer från fjällen och som möter ett flackt landskap där de 

karaktäristiska Nedre Dalälvsfjärdarna bildas. Dalälvens vatten har varit en resurs som nyttjats 

under många hundra år, bland annat till kvarnar och flottning. Mer omfattande människoskap-

ade ändringar av vattenflödena, som påverkar årsvariationen i flöden har dock skett först under 

1900-talet. Dalälvens reglering har byggts ut i omgångar. De största och mest betydelsefulla för 

Nedre Dalälven är regleringen av Siljan (1926) samt utbyggnaden av Trängslet på 1960-talet, 

övrigt består systemet av relativt sett mindre magasin. Man kan se mätbara ändringar i flödesre-

gimen som resultat av dessa byggnationer. Jämför man årsvariationen i flöden före och efter 

Siljan utbyggdes, ser man i nyare tid att våröversvämningen generellt sett har blivit mindre, 

både i amplitud och i varaktighet. Frekvensen av större översvämningar har minskat betydligt, 

medelflödena på sommaren är i dag lägre och vinterflödena högre än innan utbyggnaderna. 

Detta har gjort att strandzonerna och älvpåverkade biotoper har minskat i areal och att vattnets 

påverkan är mindre i dag, då det översvämmas med kortare varaktighet. Frekvens av stora över-

svämningar och deras och varaktighet är avgörande för vilka naturtyper som finns längs älven. 

Minskningen bidrar, i kombination med hävdens upphörande, till den igenväxning av älvängar 

och granens intrång i svämskogarna som vi i dag kan observera. Analyser av vegetationsutbred-

ning visar att dagens utbredningsmönster speglar tidigare vattenföringsregimer, vilket innebär 

att det sker en ständig succession (bilaga 15). En annan tydlig förändring är att flödesföränd-

ringarna har blivit mer frekventa. Medan vattnet innan magasinutbyggnaden bytte från stigande 

till fallande och omvänt ca 10-15 gånger per år, växlar det i dag ungefär tio gånger så ofta. Detta 

har haft stora konsekvenser för växt-och djurlivet längs älven och resulterar även i stranderosion 

och ändrade sedimenteringsmönster. 
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 Bakgrund och genomförande 5
Massförekomsten av översvämningsmygg (bl.a. Aedes sticticus och Aedes vexans) vid Nedre 

Dalälvsområdet är ett betydande problem som dessutom verkar ha ökat i omfattning på senare 

år. Problemet hanteras på kort sikt genom bekämpning med det biologiska bekämpningsmedlet 

Bti, men denna bekämpning kan aldrig minska myggmängderna på sikt, visar erfarenheter från 

tyska bekämpningsprojekt. I ett regeringsuppdrag som rapporterades i december 2010 redovi-

sade Länsstyrelsen Gävleborg hur man genom en regional landskapsstrategi skulle kunna han-

tera problemen med massförekomst av översvämningsmygg vid Nedre Dalälven på lång sikt, i 

synnerhet genom frågor som rör vattenreglering och hävd av öppna ekosystem. I uppdraget 

presenterades en projektplan för en sådan strategi. Projektplanen togs fram i samarbete med 

länsstyrelserna i Uppsala, Dalarnas och Västmanlands län. 

 

Den regionala landskapsstaretgin fick namnet Människor, mygg och natur vid Nedre Dalälven, 

och har som långsiktigt mål att begränsa massförekomsten av översvämningsmygg på längre 

sikt, samtidigt som den biologiska mångfalden bevaras. Detta ska leda till att de som bor och 

verkar i regionen inte längre ska uppleva myggförekomsten som ett allvarligt problem.  

 

Syftet med landskapsstrategin är att i samarbete med allmänheten föreslå och börja genomföra 

några alternativa långsiktiga åtgärder och samtidigt undersöka vad dessa har för effekt på mass-

förekomsten av översvämningsmygg. Detta görs inom ramen för strategins tre delprojekt Öppna 

landskap, Strömmande vatten samt Andra myggbegränsningsmetoder. 

5.1 Förutsättningar 
En av de viktigaste slutsatserna som länsstyrelsen presenterade i regeringsuppdragsrapporten 

2010 var att det var nödvändigt att förbättra kommunikationen mellan myndigheter och med-

borgare i regionen för att kunna hantera myggproblemet i ett längre perspektiv. Även en ökad 

kommunikation mellan myndigheter och andra aktörer bedömdes nödvändig.  

5.1.1 Nödvändigt med förbättrad kommunikation 

När länsstyrelsen under våren 2011 inledde arbetet med den regionala landskapsstrategin fanns 

en stor misstro hos medborgarna gentemot myndigheterna på grund av hur myggfrågan hante-

rats fram till dess/ denna tidpunkt. Många människor upplevde att myndigheterna varken förstod 

den verklighet de levde i eller lyssnade till vad de hade att säga. Denna misstro bottnade till stor 

del i olika aspekter av bristande kommunikation. En del av problemet kan ha varit att det från 

myndigheternas sida verkligen fanns en otillräcklig förståelse för hur människor upplever sin 

situation. Till detta kom en bristande förmåga hos myndigheterna att presentera orsakerna till 

varför olika beslut hade tagits. Allmänheten upplevde också att det tidigare funnits en bristfällig 

koordinering mellan myndigheter något som kan ha berott på att kommunikationen och samar-

betet mellan alla aktörer som hanterade myggfrågan på olika sätt inte var optimal. Det kan också 

ha haft sin grund i att det fanns (och finns fortfarande) en oklarhet kring vilka myndigheter som 

ansvarar för myggfrågan.  
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Den kommunikation mellan myndigheter och allmänheten som fanns innan den regionala land-

skapsstrategin påbörjades skedde ofta på initiativ av allmänheten. Från länsstyrelsens håll hand-

lade det ofta om att hantera uppkomna situationer och kommunikationen hade därför inte som 

långsiktigt mål att öka dialogen med medborgarna, något som länsstyrelsen och övriga aktörer 

ser som nödvändigt i dag. 

5.1.2 Varför en regional landskapsstrategi? 

Ökad delaktighet är ett centralt begrepp inom regionala landskapsstrategier varför länsstyrelsen 

bedömde att det arbetssätt som strategin innebär, medför att kommunikationen i myggfrågan 

kommer att förbättras. Arbetet inom en regional landskapsstrategi karaktäriseras av tvärsektori-

ellt samarbete både inom länsstyrelserna och mellan alla aktörer som på något sätt är involve-

rade i, eller arbetar med frågor som rör, den regionala landskapsstrategin. 

5.1.3 Arbetssätt 

Arbetssättet inom strategin är processartat. Det innebär ett arbete som bedrivs under en längre 

tid och där små framsteg görs under hela arbetets gång. Det är viktigt att det finns en medveten-

het hos alla aktörer att arbetet med att genomföra åtgärder genom lokal delaktighet måste ges 

tillräckligt med tid för att resultera i att deltagarna verkligen blir delaktiga i processen. Endast 

på detta sätt kan kommunikationen förbättras vilket i sin tur gör det möjligt för förtroendet för 

myndigheter att öka. Det processartade arbetssättet har även andra positiva effekter genom att 

de framväxande åtgärdsförslagen automatiskt blir förankrade hos alla aktörer, vilket omintetgör 

behovet av en förankringsprocess efter att åtgärdsförslagen tagits fram. 

 

Det är viktigt att poängtera att länsstyrelsen gör bedömningen att det är nödvändigt att arbetet 

med att förbättra kommunikationen med allmänheten sker parallellt med sökandet efter långsik-

tiga åtgärder för att ha förutsättningar att nå framgång. Detta gäller i synnerhet när de alternativa 

åtgärderna sedan ska genomföras. 

5.2 Organisation 
Strategiarbetet drivs av tre projektledare som är ansvariga för var sitt delprojekt. Projektledarna 

är Anna-Carin Lundqvist (Länsstyrelsen Gävleborg, huvudprojektledare (tom augusti 2013)och 

ansvarig för delprojekt Andra myggbegränsningsmetoder), Maria Widemo (Länsstyrelsen Gäv-

leborg, (huvudprojektledare from september 2013) och projektledare för delprojekt Strömmande 

vatten) och Ingemar Lindquist (Länsstyrelsen Uppsala, projektledare för delprojekt Öppna land-

skap). Den regionala landskapsstrategin leds av en styrgrupp med beslutande representanter från 

Gävleborgs, Uppsala och Dalarnas län (Västmanlands län har avböjt medverkande i styrgruppen 

men blir löpande informerade om projektets fortskridande).  

 

Huvudsakligen sker samarbetet mellan allmänheten och länsstyrelserna i arbetsgrupper där 

deltagarna utgörs av allmänheten (figur 2). Arbetsgrupperna diskuterar fram förslag på vilka 

åtgärder som bör genomföras eller kunskapsunderlag som behöver tas fram. Därefter ska försla-

gen behandlas av länsstyrelsernas experter i Nätverket för kunskapsinhämtning, för att se vilka 

åtgärder som är genomförbara och vilka konsekvenser de skulle få. Därefter får arbetsgruppen 

återigen bearbeta förslagen bl.a. genom att göra ytterligare prioriteringar. För att allmänheten 
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ska få så stor insyn som möjligt i hela processen deltar representanter från arbetsgrupperna även 

på mötena i nätverket för kunskapsinhämtning. 

 

Till den regionala landskapsstrategin är det knutet en rådgivande referensgrupp med deltagare 

från drygt 20 organisationer, bl.a. regionens fyra länsstyrelser, Region Gävleborg, Region Da-

larna, Regionförbundet Uppsala, Naturvårdsverket, Nedre Dalälvens Intresseförening (NeDa, 

främst biosfärarbetet och bekämpningsverksamheten), Lantbrukarnas riksförbund (LRF), reg-

ionens kommuner (Avesta, Sala, Älvkarleby, Heby, Sandviken, Tierp och Gävle), Centrum för 

biologisk mångfald (CBM), Upplandsstiftelsen, Naturskyddsföreningen, Vattenregleringsföre-

tagen, kraftbolagen (Fortum och Vattenfall), Världsnaturfonden (WWF), Sveriges ornitologiska 

förening (SOF), Länsmuseerna i Dalarna, Gävleborg och Västmanland. Representanter från alla 

arbetsgrupperna deltar även på referensgruppsmötena för att genomlysligheten i strategiarbetet 

ska bli så stor som möjligt. 

 

 

 
Figur 2. En principskiss över arbetsgruppernas utformning och centrala placering i den regionala landskapsstra-
tegin 
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 Kommunikation, förankring och sam-6
ordning 
Samverkan med allmänheten och alla andra aktörer som är berörda är en central del av en land-

skapsstrategi. 

 

Under inledande år 2011 var fokus i landskapsstrategiarbetet att starta det centrala kommunikat-

ions- och förankringsarbetet på bred front, medan man under 2012 och 2013 genomförde en 

mängd möten med olika aktörer. Genom det processartade arbetssätt som det regionala land-

skapsstrategin innebär har kommunikationen med allmänheten förbättrats parallellt med sökan-

det efter långsiktiga åtgärder. Detta har bedömts som nödvändigt för att projektet ska ha förut-

sättningar att nå framgång. I detta avsnitt finns en översiktlig sammanfattning av hur samverkan 

med allmänheten och andra aktörer har genomförts under den regionala landskapsstrategin 

första genomförandefas 2011-2013. I bilaga 1 finns en mer fullständig beskrivning. 

6.1 Allmänheten 

6.1.1 Arbetsgrupper  

Den 8 maj 2011 genomfördes ett inledande möte (på Söderfors Herrgård) med allmänheten för 

att skapa dessa arbetsgrupper. Till detta möte bjöds allmänheten in att delta. Mötet var lyckat 

och resulterade i att 24 personer (av 32 deltagare) anmälde intresse att delta i det fortsatta strate-

giarbetet genom att medverka i någon av arbetsgrupperna. Fjorton personer var intresserade att 

delta i gruppen Strömmande vatten, tretton i gruppen Öppna landskap och nio i gruppen Andra 

myggbegränsningsmetoder. Ett första möte med deltagarna i respektive arbetsgrupp genomför-

des under juni månad 2011. Arbetsgrupperna fick själva besluta allt som rör mötena och det 

gemensamma arbetet, bl.a. hur de är upplagda, mötesformen och vilka frågor som ska diskuteras 

på mötena. I alla tre delprojekten valde arbetsgrupperna att ha en permanent sekreterare från 

länsstyrelsen samt har hittills även valt att ordföranden ska vara projektledaren.  

 

Personerna som deltar i arbetsgrupperna har olika bakgrunder och infallsvinklar. Några är emot 

Bti-bekämpning, andra har arbetat för att få till stånd en sådan, men de flesta är överens om det 

är nödvändigt att försöka gå till botten av problemet och få till stånd lösningar med större lång-

siktighet. Några av personerna som deltar i arbetsgrupperna har varit och är fortfarande öppet 

negativa mot hur länsstyrelserna hanterat myggproblematiken tidigare, men är trots detta villiga 

att delta i det långsiktiga arbetet inom den regionala landskapsstrategin, vilket är mycket posi-

tivt. Det medför också ett ansvar från myndigheternas sida att fortsätta samarbetet med allmän-

heten och ta tillvara de idéer och den framåtanda som finns i regionen.  

 

Under 2012 och 2013 genomfördes flera förändringar i samarbetet med allmänheten för att 

förbättra kommunikationen som en konsekvens av den utvärdering av kommunikationen som 

genomfördes i början av 2012. Bland annat bestämde arbetsgrupperna gemensamt att genomföra 

arbetsgruppsmötena vid samma tillfälle, med gemensam inledning och avslutning, för att göra 
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det enklare för grupperna att utbyta information. Mötesformen förändrades också, då ordförande 

i gruppen valdes bland deltagarna och projektledaren istället var sekreterare. 

 

Förutom arbetsgruppsmöten för de tre delprojekten, där vi diskuterat möjliga åtgärder mot över-

svämningsmygg, har det genomförts ett flertal tvärgruppsmöten. Dessutom har ett antal tema-

möten med inbjudna föreläsare genomförts. Till dessa möten har deltagare från alla arbetsgrup-

perna bjudits in. 

 

Under 2011-2103 har alla arbetsgrupper sammanlagt haft 38 möten.  

6.1.2 Stormöten 

I och med det ursprungliga regeringsuppdraget (2010) genomfördes två stormöten där länssty-

relsen informerade om det planerade arbetet med den regionala landskapsstrategin. Syftet med 

stormötena var att informera om att länsstyrelsen vid tilldelning av medel skulle påbörja en 

landskapsstrategi i samarbete med allmänheten samt att hämta in allmänhetens åsikter om det 

planerade arbetet. Mötena genomfördes i Gysinge och Mehedeby. Under våren 2013 genomför-

des återigen tre öppna stormöten för allmänheten för att sprida resultatet av arbetsgruppernas 

arbete och informera om resultaten från strategins forskningsrapporter för en bredare allmänhet. 

Mötena genomfördes i Gysinge, Mehedeby, och By Kyrkby. 

6.2 Länsstyrelserna 
Inom strategiarbetet sker samverkan med regionens länsstyrelser löpande, när behovet för detta 

uppstått från något håll. Strategiarbetet har haft en prägel av tvärsektoriellt arbete och under 

åren 2011-2013 har samarbete och samverkan skett med många av länsstyrelsernas verksam-

hetsområden. Det rör sig bl.a. om enheter som hanterar frågor om landsbygdsutveckling, jord-

brukarstöd, markavvattning, vattenförvaltning, kulturmiljö, naturmiljö, folkhälsa, och olika 

miljöskyddsfrågor. Det har skett löpnade och inom ramarna för strategins särskilda samverkans-

grupp Nätverket för kunskapsinhämtning. För vissa frågor har specialiserade grupper skapats. 

Det har även skett samarbete med andra pågående projekt vid länsstyrelserna. 

6.3 Referensgrupp 
Den rådgivande referensgruppen har en mycket bred sammansättning för att så många intressen 

som möjligt ska få insyn i och ha möjlighet att påverka strategiarbetet. Referensgruppen har fått 

möjligheten att kommentera ett tidigare utkast på denna regeringsuppdragsrapport. Deras syn-

punkter redovisas oavkortat i bilaga 5. Under åren 2011-2013 har 11 möten genomförts med 

referensgruppen. Mötena har varit konstruktiva och den regionala landskapsstrategin har ett 

starkt stöd av medlemmarna i referens-gruppen. 

 

6.4 Andra aktörer 

6.4.1 Kommunerna 

Under 2012 genomfördes möten på kommunerna för att presentera en lägesrapport från den 

regionala landskapsstrategin, för att informera och för att öka samverkan med kommunerna, 
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utöver det samarbete som pågår i referensgruppen. Fem av regionens sju kommuner anmälde 

intresse av ett sådant besök. 

6.4.2 Kraftbolagen och vattenregleringsföretagen 

Kraftbolagen (Fortum och Vattenfall) och Vattenregleringsföretagen är viktiga aktörer inom den 

regionala landskapsstrategin. Därför skapades en samverkansgrupp för myggrelaterad informat-

ion om vattenföringen i Nedre Dalälven. I samverkansgruppen ingår representanter från NeDa 

(både den operativa myggbekämpningen och ledningen), Vattenregleringsföretagen, Fortum, 

Vattenfall, SMHI, länsstyrelserna och Naturvårdsverket, med NEDA som sammankallande. 

Syftet med samverkansgruppen är att kunna få en helhetssyn över vattenföringen i Dalälven och 

hur denna påverkar myggproduktionen i Nedre Dalälvsområdet. Sammanlagt 3 möten har ge-

nomförts med samverkansgruppen under 2011-2013 

6.4.3 Älvlandskapet Nedre Dalälven och Nedre Dalälvens intresseförening 

Den regionala landskapsstrategin samarbetar med Biosfärområdet Älvlandskapet Nedre Daläl-

ven och Nedre Dalälvens intresseförening (NeDa) på flera sätt, bl.a. genom regelbundna möten, 

men också genom samverkan kring olika projekt. Ett av dessa projekt Avsättning av skörden 

från älvängar syftade till att kartlägga vilka olika ekonomiskt bärkraftiga avsättningsmöjligheter 

som finns för det gräs som skördas från älvängar i regionen. Samverkan har också skett inom 

uppföljningsprojektet Hävd av Nedre Dalälvens älvängar – ekonomiska och ekologiska möjlig-

heter. Detta projekt syftar till att en skapa en samordningsfunktion som kan hantera alla olika 

aspekter av hur hävden i regionen ska kunna ökas. Hävden i vid Nedre Dalälven var temat för 

2012 års framtidsseminarium inom NeDa. Den regionala landskapsstrateginsamverkade också 

kring detta projekt och ansvarade för vissa delar av programmet.  

6.4.4 Naturvårdsverket, Hav- och vattenmyndigheten  

Den regionala landskapsstrategin samarbetar också med de verksamheter på Naturvårdsverket 

och som hanterar olika aspekter av myggproblematiken vid Nedre Dalälven.  

 

Samverka med Hav- och vattenmyndigheten inleddes under 2012 och har bland annat inneburit 

att den regionala landskapsstrategins arbete presenterats på ett dialogmöte mellan naturvårdsin-

tressen och vattenkraften och att sektorsmyndigheten besöktes våren 2013.  

6.4.5 Länsstyrelsen i Värmland samt Forshaga och Deje kommuner  

Den regionala landskapsstrategin har inlett ett samarbete med Länsstyrelsen Värmland samt 

Forshaga och Deje kommuner som också har drabbats av problem med översvämningsmyggor 

under de senaste åren. Projektledarna besökte Värmland 2012 och redogjorde så för strategins 

mål, arbetssätt och vilken kunskapsinhämtning som sker inom ramen för projektet. Representan-

ter har ven bjudits in till referensgruppen, och även deltagit på ett möte och på synteskonferen-

sen (se nedan) för att underlätta informationsflödet.  
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6.5 Utvärdering av kommunikationen 

6.5.1 Uppdrag 

I början av 2012 genomfördes ett forskningsuppdrag som syftade till att utvärdera det kommu-

nikativa arbetet inom den regionala landskapsstrategin under strategins första åtta månader. 

Syftet med utvärderingen var: (1) Att undersöka hur kommunikationen mellan myndigheter och 

berörda medborgare hittills har fungerat i relation till landskapsstrategins målsättning. Att lyfta 

fram vad som fungerar bra och varför, liksom att ringa in och beskriva eventuella problem. (2) 

Att formulera rekommendationer om vad som kan förändras och förbättras på kort och lång sikt. 

(3) Att föreslå verktyg för kontinuerlig självutvärdering av arbetsprocessen. Utvärderingen ge-

nomfördes av Mats Lönngren, Agneta Setterwall, och Lotten Westberg Avdelningen för stad 

och land, Sveriges Lantbruksuniversitet (SLU). Workshop med återkoppling till arbetsgrupper-

na hölls den 20 mars 2012. Slutrapporten redovisas som bilaga 6. 

 

6.5.2 Resultat  

I rapporten framhålls att ansatsen i landskapsstrategin kännetecknas av en medveten strategi för 

att göra allmänheten delaktig i arbetet, att deltagarna visas respekt och det har skapats arbets-

former där deltagarnas kunskap och idéer, liksom tvivel och misstänksamhet tas på allvar. Fors-

karna påpekar också att även om tilliten till projektledarna har vuxit under arbetets gång så är 

tilliten till länsstyrelsen och andra inblandade myndigheter inte lika stor. Deltagarna i arbetet 

uttrycker tvivel och misstro när det gäller landskapsstrategins långsiktiga mandat och möjlighet 

att göra skillnad. Författarna förslår också åtgärder som kan förbättra strategiarbetet som sam-

manfattas under rubrikerna: Prata om otydligheten kring landskapsstrategins mandat, Utveckla 

mötesformer som gör det möjligt att utveckla mötesformerna och Utnyttja möjligheterna att 

sprida information utanför arbetsgrupperna. 

6.5.3 Hur har resultatet tagits om hand 

Under 2012 och 2013 genomfördes flera förändringar i samarbetet med allmänheten för att 

förbättra kommunikationen. Bland annat bestämde arbetsgrupperna gemensamt att genomföra 

arbetsgruppsmötena vid samma tillfälle för att göra det enklare för grupperna att utbyta inform-

ation. Mötesformen förändrades också, då ordförande i gruppen valdes bland deltagarna och 

projektledaren istället var sekreterare.  

 

Under våren 2013 genomfördes även tre öppna stormöten för allmänheten för att sprida resulta-

tet av arbetsgruppernas arbete och informera om resultaten från strategins forskningsrapporter 

för en bredare allmänhet. Behovet av detta framhölls också i utvärderingsraporten. Mötena ge-

nomfördes i Gysinge (Gävleborgs län, ca 25 deltagare), Mehedeby (Uppsala län, ca 4 deltagare) 

och By Kyrkby (Dalarnas län, ca 40 deltagare).  

6.5.4 Länsstyrelsens slutsatser 

Att vi redan tidigt i projektfasen valde att utvärdera den inledande kommunikationen är en av 

framgångsfaktorerna i strategiarbetet. Det ger strategin möjlighet att vara adaptiv och genom-

föra förändringar för att förbättra kommunikationen i ett tidigt skede av strategiarbetet. 
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6.6 Synteskonferens. Hur ska arbetet drivas vidare? 
Det är viktigt att den regionala landskapsstrategin fortsätter att drivas vidare i någon form efter 

2013 eftersom medborgarna engagerats i arbetet. Lokalt engagemang förpliktigar – upphör 

sådana projekt minskar förtroendet för myndigheterna ytterligare, vilket kan få många olika 

konsekvenser. Den 3 september 2013 träffades alla aktörer inom den regionala landskapsstrate-

gin och diskuterade hur arbetet bäst bör drivas vidare.  

6.6.1 Syfte med konferensen  

Konferensen syftade till att diskutera framtida samverkan kring myggfrågan. Det gjordes en 

analys av fördelar och nackdelar med två olika samverkansmodeller, som var framtagna baserat 

på aktörernas inskickade synpunkter 

6.6.2 Deltagare 

Inbjudna var alla medlemmar i referensgruppen samt observatörer från arbetsgrupperna. (se 

bilaga 3) 

6.6.3 Underlag 

Alla aktörer var ombedda att på förhand skicka in svar på fyra frågor: 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? (Se bilaga 3 för inkomna svar) Baserat på svaren tog projektledarna fram 

två alternativa modeller för samverkan som diskuterades vidare på mötet. 

6.6.4 Två samarbetsförslag 

En SWOT-analys gjordes av vardera samarbetsmodell. Styrkor och svagheter med alternativen 

diskuterades. 

6.6.5 Resultat av sårbarhetsanalysen 

Konsensus rådde kring att det bör finnas en samordnare för myggfrågan, gärna placerad på läns-

styrelsen. Av de två förslagen föredrogs förslag A (figur 3), och alla aktörer såg tydligt att de 

hade en roll att axla i det framtida arbetet. 



LÄNSSTYRELSEN GÄVLEBORG 
Rapport 500-8033-13 – Förslag til l hur myggproblemet vid Nedre Dalälven kan hanteras på lång sikt   

 27 

 
 

 
 
Figur 3. Två modeller för samarbete, framtagna baserad på underlaget inskickat av aktörerna. 
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 Kunskapsinhämtning 7
Innan projektet Människor, mygg och natur började genomföras våren 2011 fanns i stort sett 

inga vetenskapliga belägg för vad som orsakar massförekomsten av översvämningsmygg vid 

Nedre Dalälven. Däremot fanns teorier, både hos olika myndigheter och hos allmänheten, att 

Dalälvens reglerade vattenföring samt jordbrukets förändrande markanvändningsmönster, till-

sammans skapat en gynnsam miljö för myggen att föröka sig i. 

 

Länsstyrelsen gjorde, i och med regeringsuppdraget 2010, bedömningen att det var nödvändigt 

att öka kunskapen om vad som orsakar myggproblematiken samt öka kunskapen om olika åt-

gärders effekter på massförekomsten av översvämningsmygg. Det är viktigt för att projekten ska 

kunna nå resultat, för att myndigheterna ska bli trovärdiga i frågan men också för att människor 

ska kunna engagera sig i projekten. Eftersom allmänheten engagerar sig på sin egen tid måste 

det antingen redan finnas belägg för att de föreslagna åtgärderna har effekt på massförekomsten 

av mygg eller så måste projekten utformas så att denna kunskap kan hämtas in under den reg-

ionala landskapsstrategins första fas. 

 

Därför har de flesta åtgärdsförslag som kommit fram i strategins arbetsgrupper nästan uteslu-

tande utmynnat i olika forskningsuppdrag som syftat till att vetenskapligt undersöka sambandet 

mellan olika faktorer och den rikliga myggförekomsten eller öka kunskapen om myggproblemet 

ur ett allmänt perspektiv.  

7.1 Allmänhetens kunskap 
Allmänheten i det drabbade områdena har givetvis mycket kunskap om det område de lever och 

verkar i. Denna kunskap har varit nödvändig i arbetet med den regionala landskapsstrategin. Via 

allmänheten har myndigheterna fått bl.a. fått ta del av viktig kunskap om lokala förhållanden, 

kunnat ta del av viktiga iakttagelser om var det finns särskilt goda förutsättningar för mygglar-

ver, samt fått förslag på nödvändiga forskningsuppdrag som måste genomföras för att kunna ta 

reda på mer om systemet. Samarbetet med allmänheten har främst skett via strategins arbets-

grupper men även vid några av de stormöten som genomförts på flera platser i bygden. En an-

sökan till länsstyrelsen om bidrag ur bygdemedlen för att köpa in gasoldrivna myggfångare från 

några medborgare påtalade behovet av kunskap kring sådana myggfångares effektivitet. Det gav 

upphov till forskningsuppdraget ”Effektiviteten hos gasoldrivna myggfångare”. 

7.1.1 Arbetsgrupperna 

STRÖMMANDE VATTEN 

Intresset för regleringens möjligheter för att avhjälpa myggproblemet har varit stor. Genom 

egna observationer av vattenståndet i Färnebofjärden har medlemmarna kommit fram till att om 

vattennivån överstiger 55,9 meter över havet vid pegeln i Ista, medför detta att myggor produce-

ras i områden kring Färnebofjärden. Diskussionerna har kretsat kring möjligheterna att ta kon-

troll över inflöde och utflöde från Färnebofjärden, för att hålla nivån under denna gräns. Detta 

har fått stor betydelse för de forskningsuppdrag som utförts, och gruppens arbete har resulterat i 

fem forskningsuppdrag.  
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Åtgärder initierade av arbetsgruppen  

Gruppen identifierade tidligt behovet av mer kunskap kring orsakssammanhang. Då Fär-

nebofjärden inte har någon regleringsanläggning och är utelämnad till vad som händer upp-

ströms, var en första fråga att få svar på varifrån vattnet som orsakar översvämningar kommer. 

För att svara på om översvämningarna beror på lokala regn eller älvvatten från högre upp i av-

rinningsområdet, engagerades SMHI. Genom att studera både nederbördsdata och göra datorsi-

muleringar kunde de konstatera att variationen i vattenstånd i Färnebofjärden till 93 % förklaras 

av vattenföringen vid Näs kraftverk, alltså det kraftverk som ligger närmast uppströms för Fär-

nebofjärden (bilaga 12). Detta motiverade vidare undersökningar av möjligheterna att genom 

befintliga magasin ta kontroll över vattnet. Gruppen ville också undersöka om man genom rens-

ningsåtgärder i utloppet av Färnebofjärden kunde undvika översvämningar. I rapporten ”Fär-

nebofjärdens högvattentoppar- kan de kapas?” (bilaga 11) drogs slutsatsen att enbart rensning 

inte skulle vara tillräckligt för att hindra översvämningar vid höga flöden, och gjorde en enkel 

beräkning på omfattningen av en kanal som skulle kunna hantera problemet. 

 

Ytterligare undersökningar initierade av gruppen är att ta reda på hur stora vattenmängder Fär-

nebofjärden kan ta emot utan att svämma över (undvika att 55,9 vid Ista överstigs) samt om det 

finns kapacitet i befintliga regleringsmagasinen till att genomföra detta. En forskargrupp vid 

KTH har gjort dels en simuleringsmodell av fjärden, dels en simuleringsmodell av hela älven 

med alla större magasin och kraftverk. Beräkningarna visar att genom att ändra tillflödet genom 

Näs kraftverk kan översvämningar reduceras. Möjligheterna finns att reglera bort många men 

inte alla översvämningar, och beräkningar är gjorda på vilken kostnad det skulle innebära i ter-

mer av produktionsbortfall (bilaga 13 och 14). 

 

ÖPPNA LANDSKAP 

Arbetsgruppen har från första mötet övervägande varit positiva till att hävda marker för att för-

bygga förekomsten av översvämningsmygg. Vissa gruppmedlemmars upplevda förbättringar 

efter återupptagen hävd i kombination med erfarenheter från hur det var förr, gjorde flera delta-

gare övertygade om att en storskalig hävd i området skulle kunna vara en del av lösningen på 

myggproblemen. En av deltagarna i arbetsgruppen har under arbetets gång gjort egna observat-

ionen som visar stora lokala skillnader larvtätheter mellan hävdade och igenväxta marker. 

Gruppmedlemmar har även påtalat att skillnader i mängden flygande mygg kan upplevas lokalt 

även vid Dalälven. Arbetsgruppen ansåg det viktigt att på ett vetenskapligt sett undersöka häv-

dens betydelse för myggproduktionen för att kunna bekräfta sina egna erfarenheter. 

 

Arbetsgruppens praktiska erfarenheter av hävd av älvnära marker belyste att det fanns goda 

exempel på att det gick att sköta dessa marker, men även att det var förenat med såväl praktiska 

som ekonomiska svårigheter. Ett stort problem är att översvämningar sommartid vissa år gör det 

mer eller mindre omöjligt att slå gräs eller beta vissa marker. Det innebär även att det slagna 

gräset ibland inte går att nyttja som foder utan måste kasseras. Det gällande regelverket för 

miljöersättningar för slåtter och betesmarker med krav på årlig hävd gör att man i dag inte vågar 

gå in i åtagande för dessa områden. Att bedriva slåtter eller bete utan någon form av ekonomiskt 

stöd bedöms av gruppen vara uteslutet även om man helst skulle se att brukandet av markerna 

var ekonomiskt självbärande och inte beroende av stöd. Det finns för närvarande inte någon 
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större efterfrågan på gräs från dessa marker vilket ytterligare försvårar att få någon ekonomi i att 

bruka markerna. Nivåerna på generella miljöersättningar som finns är heller inte anpassade för 

de extra kostnader som hävden av dessa svårbrukade marker medför. Beträffande slåtter så har 

de älvnära markerna oftast för dålig bärighet för att brukaren skall kunna nyttja konventionella 

maskiner utan att dessa anpassas så att marktrycket minskas. När det gäller bete så måste djurä-

garen ha tillgång till alternativa marker att flytta djuren till vid översvämning vilket leder till 

ökade kostnader för stängsel och transporter.  

 

Mycket av diskussionerna i arbetsgruppen har varit inriktade på hur man skall göra det praktiskt 

och ekonomiskt möjligt att kunna sköta dessa marker. Arbetsgruppen har gjort ett flertal fält-

besök till områden som sköts i dag och tagit del av brukarnas erfarenheter. Man har även disku-

terat problemen med att antalet aktiva brukare i området minskar och att medelåldern hos de 

aktiva är hög. Gruppen har kommit fram till slutsatserna att det krävs ett aktivt arbete med att 

hitta nya intresserade entreprenörer och brukare samtidigt som man att man aktivt arbetar med 

att hitta nya avsättningsmöjligheter för det som produceras. Det finns många idéer och alternativ 

till avsättning och gruppen har bland annat diskuterat att nyttja det slagna gräset till foder, bioe-

nergi, biogas eller djurströ. Även möjligheter för att kunna ha betesdjur och få ekonomisk av-

kastning på detta har diskuterats i gruppen. Möjligheterna till olika avsättningsmöjligheter 

sammanställdes i en rapport från ett Leaderprojekt som pågått parallellt med strategin, där pro-

jektledaren även var aktiv i arbetsgruppen (Se ovan i avsnitt 6.4). Vidare kom arbetsgruppen 

fram till att det nuvarande regelverket och ersättningsnivån för miljöersättningar måste anpassas 

så att det blir ekonomiskt hållbart att beta eller slå markerna och att brukaren inte riskerar att bli 

återbetalningsskyldig för flera år om man inte kan sköta marken ett år då översvämning inträf-

far. 

 

Åtgärder initierade av arbetsgruppen  

Arbetsgruppen initierade och hjälpte till med att hitta lämpliga undersökningsområden till stu-

dien om hävdens betydelse för myggproduktionen. I ett tidigt skede efterfrågades erfarenheter 

från andra områden med myggproblem och detta utmynnade i uppdraget och rapporten om in-

ternationella metoder. Kunskap från arbetsgruppen har använts för att påverka utformningen av 

stödmöjligheter inom det nya landsbygdsprogrammet. Dels genom att länsstyrelserna i sina 

remissvar om programmets utformning lyft problematiken till Jordbruksverket och dels genom 

att arbetsgruppen själv skickat brev direkt till Jordbruksverket. På förslag av gruppen skickades 

foder från några älvängar på näringsanalys som visade att gräset var lämpligt till grovfoder. Två 

av arbetsgruppens medlemmar provade på eget initiativ att elda rundbalar med älvängshö i en 

konventionell halmpanna vilket enligt pannägaren fungerat utmärkt. Arbetsgruppens diskuss-

ioner kring avsättningsmöjligheter var i stor utsträckning drivkraft till att man inom ramen för 

arbetet med biosfärområdet ”Älvlandskapet Nedre Dalälven” startade två Leader-finansierade 

projekt vars syfte är att hitta nya aktörer och möjligheter för avsättning av biomassa från äl-

vängarna. Erfarenheter och lokalkännedom från arbetsgruppens medlemmar har varit en mycket 

viktig kunskap när områden skulle pekas ut i länsstyrelsens förslag till utökad hävd. 

 

ANDRA MYGGBEGRÄNSNINGSMETODER 

Denna arbetsgrupp hade ursprungligen ett brett syfte och var intresserade av skilda frågor som 

att genomföra ett pilotprojekt, skötselplaner i naturskyddade områden och huvudmannaskapet 
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för Bti-bekämpning. Gruppen enades under 2012 om ett gemensamt syfte som formulerades: 

Att samla och ta tillvara erfarenheter från befolkningen i regionen för att kunna begränsa mass-

förekomsten av översvämningsmygg på kort sikt (genom en fungerande bekämpningsorganisat-

ion) och på lång sikt samtidigt som den biologiska mångfalden bevaras. En fungerande lösning 

på kort sikt är en förutsättning för det långsiktiga arbetet. Målet för gruppen arbete definieras 

som att gruppen strävar efter att bidra i arbetet med att skapa ett fungerande huvudmannaskap 

som beaktar både kort- och långsiktiga lösningar. Frågeställningarna har innefattat att diskutera 

och föra fram allmänhetens perspektiv när det gäller huvudmannaskapet för Bti bekämpning och 

bättre samordning av myndigheternas arbete med dispensfrågorna. En av gruppens huvudfrågor 

har också varit folkhälsofrågan.  

 

Åtgärder initierade av arbetsgruppen  

Diskussionerna i denna arbetsgrupp har utmynnat i ett flertal möten med länsledningen i Gävle-

borg där olika aspekter av myggproblemet diskuterats. Bland annat har gruppen också tagit fram 

ett förslag på långsiktigt huvudmannaskap för Bti-bekämpningen. Att myggproblemet är ett 

folkhälsoproblem har varit en återkommande diskussion i denna grupp vilket utmynnade i ett 

forskningsuppdrag om folkhälsoaspekterna av myggproblemet. Detta kan ses som ett första steg 

i gruppens arbete för att olika aktörer arbetar strategiskt med folkhälsofrågan. 

7.1.2 Stormöten  

Flera stormöten med allmänheten har skett inom ramarna för den regionala landskapsstrategin. 

På dessa möten har allmänheten ofta varit kritiska till hur myndigheterna hanterar myggproble-

matiken i stort, men ibland försiktigt positiva till att man söker efter andra sätt än Bti-

bekämpning för att hantera myggproblemet. Diskussioner på stormöten har också utmynnat i 

önskemål från allmänheten att undersöka olika aspekter av myggproblemet. Sådana önskemål 

gav upphov till forskningsuppdragen ” Sammanställning av myggbegränsningsmetoder i Sve-

rige och andra länder” samt ”Samhällsekonomisk analys av myggproblemets kostnader”. Den 

sistnämnda studien bestonades som särskilt viktig även av strategins referensgrupp.   

7.2 Forskningsuppdag 
Nedan följer en sammanfattning av de forskningsrapporter som genomförts inom ramen för den 

regionala landskapsstrategin. Forskningsrapporterna utgör underlag för länsstyrelsens förslag 

(Avsnitt 8-12) och kan delas in i tre kategorier, Myggproblemet ur ett generellt perspektiv, Be-

tydelsen av hävd av öppna ekosystem, samt Vattenreglering. Alla forskningsrapporter har sitt 

ursprung från idéer och diskussioner som förts i de olika arbetsgrupperna inom den regionala 

landskapsstrategin.  

7.2.1 Uppdragstagare 

Länsstyrelsen har strävat efter att i så stor utsträckning som möjligt sprida forskningsuppdragen 

mellan så många lärocenter och forskningsinstitut som möjligt. Det har innefattat forskare vid 

Uppsala universitet (Örjan Östman, Jan O Lundström, Martina Schäfer, Maria Ojala), Sveriges 

Lantbruksuniversitet Uppsala och Umeå (Richard Hopkins, Bengt Kriström ), Centrum för bio-

logisk mångfald, (Karin Gerhardt, Mattias Iwarsson och Håkan Tunón), Statens veterinärmedi-

cinska anstalt (Anders Lindström, Eric Blomberg), SMHI (Göran Lindström, ), Kungliga Tek-
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niska Högskolan (Anders Wörman, Bijan Dargahi, Andrea Bottacin-Busolin), SINTEF Energy 

AS/CEDREN (Peggy Zinke), Örebro universitet (Rolf Lidskog), Artdatabanken (Anders Jacob-

son, Jonas Sandström och Ulf Bjelke). Vissa uppdrag har även gått till konsulter Terrafirma 

(Sigurd Melin och S. Anders Brandt) och Johan Hallberg (Folkhälsostrateg). 

7.3 Myggproblemet ur ett generellt perspektiv 
Redan i ett tidigt skede efterfrågade allmänheten och andra aktörer en redogörelse för hur pro-

blem med översvämningsmygg hanterades i andra länder och en genomgång av folkhälsoa-

spekterna av myggproblemet. Referensgruppen ansåg att den samhällsekonomiska analysen var 

ett av de viktigaste forskningsuppdragen. En fråga från allmänheten resulterade i litteraturstu-

dien om myggfångares effektivitet.  

7.3.1 Sammanställning av myggbegränsningsmetoder i Sverige och andra 
länder 

UPPDRAG 

Syftet med studien var att utifrån tillgänglig litteratur, intervjuer och andra källor sammanställa 

kunskap om olika metoder som används runt om i världen för att minska problem med över-

svämningsmygg. Detta för att ge uppslag om alternativa metoder och vilken effekt dessa skulle 

kunna förväntas ha. Studien genomfördes av Karin Gerhardt, Mattias Iwarsson och Håkan 

Tunón vid Centrum för Biologisk mångfald (bilaga 7). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

I rapporten redovisar författarna att på många platser använder man sig av flera olika metoder i 

kombination, för att begränsa massförekomst av översvämningsmygg. Detta kallas integrerad 

myggkontroll. Bland insekticider förefaller Bti vara en av de mest lämpliga, och den används 

också i många områden runtom i världen. Vidare betonar forskarna att det är av största vikt att 

ta reda på vad som är själva orsaken till de stora myggantalen för att kunna behandla den fak-

tiska orsaken och inte bara symptomen.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

För länsstyrelsernas fortsatta arbete har sammanställningen bekräftat vikten av att fortsätta 

jobba parallellt med olika åtgärder. I rapporten redovisas att flera metoder som diskuterats inom 

strategins arbetsgrupper i dag används internationellt i olika form och omfattning. Länsstyrel-

serna har genom rapporten fått uppslag till att prova nya åtgärder som till exempel bränning av 

gräsmarker, medan andra åtgärder som nämns inte bedöms som lämpliga att använda vid Nedre 

Dalälven. 

7.3.2 Samhällsekonomisk analys av myggproblemets kostnader 

UPPDRAG 

Syftet med denna forskningsstudie var att genomföra en analys av vilka samhällsekonomiska 

kostnader den rikliga myggförekomsten vid Nedre Dalälven orsakar. Även beräkningar av de 

eventuella kostnader problemet innebär för turistnäringen skulle ingå i analysen. Studien ge-

nomfördes av Åsa Soutukorva, Kajsa Johansson, Linus Hasselström, (Enveco Miljöekonomi), A 
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Scott Cole, (EESweden), Hans Remvig, (Resurs AB). Kvalitetsgranskare var Bengt Kriström 

(Sveriges Lantbruksuniversitet, SLU, Umeå) (bilaga 8). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Författarna genomförde en studie i flera delar. En såkallad scenariovärderingsstudie gjordes för 

att med hjälp av enkäter till tre olika grupper i samhället ta reda på vilken betalningsvilja som 

finns för att kraftigt minska myggproblemet. Scenariovärderingsmetoden är en vanlig metod för 

att uppskatta det ekonomiska värdet av miljöförändringar.  

 

De som besvarade enkäten var positivt inställda till de åtgärder som föreslogs, dvs. BTI, vatten-

reglering och öppnande av landskapet, och uppgav att de skulle vistas mer utomhus, sova bättre 

och vara mindre stressade om myggproblemet åtgärdades.  

 

Genom värderingsstudien uppskattades samhällets kostnad för den stora myggförekomsten (i 

termer av förlorad ekonomisk nytta) till 252-481 miljoner kronor per år. Värderingsstudien 

visade att människor boende vid Nedre Dalälven och de angränsande länen samt fritidshusägare 

sätter ett mycket stort ekonomiskt värde på att förekomsten av översvämningsmygg kraftigt 

minskar. En av de viktigaste anledningarna till detta är enligt studien att framtida generationer 

ska kunna njuta av resultatet.  

 

När det gäller bedömningen av myggproblemets kostnader för turistnäringen visar befintlig 

statistik över besök i området och turistekonomiska effekter av resande, att turismen i Nedre 

Dalälvsområdet som helhet inte påverkas negativt av översvämningsmyggen. Dock framförde 

personer inom turistnäringen i intervjuer att verksamheten drabbades. 

 

De frågor som ställdes till de tre olika grupperna i och med värderingsstudien visar också att det 

finns ett starkt stöd att försöka begränsa massförekomsten av översvämningsmygg med alla 

tillgängliga metoder, givet att dessa fungerar. Alla de förslagna metoderna (Bti, reglering och 

öppnandet av landskapet) fick högt stöd i alla de tillfrågade grupperna. Andelen av allmänheten 

i de fyra länen som var positiva till Bti var 62%, positiva till förändrad reglering av vattnet var 

74 % och positiva till öppnandet av landskapet var 80%. För den del av befolkningen som bor i 

det mest myggdrabbade området var motsvarande siffror Bti 82%, reglering 84% och öppnandet 

av landskapet 88%. I gruppen fritidshusägare var det positiva stödet för respektive åtgärd Bti 

85%, reglering 92% och öppnandet av landskapet 92%.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Studien skickar en stark signal till beslutsfattare att åtgärder för att minska myggproblematiken 

med stor sannolikhet kommer vara samhällsekonomiskt befogade. Länsstyrelsen konstaterar att 

studien motiverar att arbetet med att hitta långsiktiga sätt att begränsa myggproblemet är priori-

terat och att vi fortsätter att jobba med frågan ur så breda aspekter som möjligt. Det är särskilt 

tydligt i ljuset av de starka stöd som det finns hos allmänheten att försöka begränsa myggpro-

blemet med alla tillgängliga metoder. 
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7.3.3 Bedömning av förutsättningar för att användning av gasoldrivna myggfäl-
lor i bekämpning av översvämningsmyggor i Nedre Dalälvsområdet 

UPPDRAG 

Syftet med detta uppdrag var att genomföra en litteraturstudie som undersöker om gasoldrivna 

myggfällor kan användas, och/eller används någonstans, för att storskaligt hantera problem med 

översvämningsmygg. Studien försökte även besvara frågorna om hur effektiva fällorna är under 

olika förhållanden, hur de bör placeras för bästa resultat och eventuell påverkan på den biolo-

giska mångfalden. Studien genomfördes av Eric Blomgren och Anders Lindström (Statens vete-

rinärmedicinska anstalt) och Richard Hopkins (Sveriges Lantbruksuniversitet) (bilaga 9). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Litteraturstudien visar att det är svårt att dra generella slutsatser eftersom det är få större fältstu-

dier som gjorts. Dessutom varierar resultaten mellan studier. Det finns bara ett fåtal undersök-

ningar som behandlar översvämningsmyggor, där det samtidigt redovisas siffror för hur stora 

områden som varje fälla ska verka på. Det har i vissa fall inte heller gått att påvisa en signifikant 

minskning av antalet myggor.  

 

Författarna ger i rapporten en samlad bedömning att gasoldrivna myggfällor inte är lämpliga att 

användas i Dalälvsområdet för bekämpning i större skala. Det finns en möjlighet att de fungerar 

lokalt om man placerade fällor som en barriär eller genom att försöka locka bort myggen, men 

inte heller effektiviteten i detta har gått att bedöma med tillgänglig litteratur.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Mot bakgrund av slutsatserna i studien bedömer länsstyrelsen att myggfångare inte är en lämp-

lig myggbegränsningsmetod i större eller mindre skala. Det är däremot viktigt att påpeka att det 

finns personer, både i det drabbade myggområdet vid Dalälven och på andra ställen som fram-

håller att gasoldrivna myggfällor fungerar under de förhållanden som råder lokalt. I Deje kom-

mun har gasolfällor placerats ut på olika ställen i tätorten, och där påtalar flera kommuninnevå-

nare att fällorna har haft effekt. 

7.3.4 Folkhälsoaspekter av myggproblemet vid Nedre Dalälven 

UPPDRAG 

Syftet med uppdraget är att göra en sammanställning av forskning och erfarenhet rörande soci-

ala konsekvenser samt effekter på folkhälsa till följd av riklig förekomst av stickmyggor, för att 

ge en samlad bild av den litteratur som finns och som mer eller mindre berör de folkhälsoa-

spekter som kan vara aktuella. Sammanställningen bidrar till att skapa en helhetsbild av mygg-

problematiken vid Nedre Dalälven. Studien genomfördes av Johan Hallberg vid Landstinget i 

Dalarna (bilaga 10). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Rapporten redovisar att det i den vetenskapliga litteraturen finns många beskrivningar av folk-

hälsoeffekter till följd av stickmyggors spridning av smittsamma sjukdomar. Däremot saknas 

vetenskapliga arbeten som söker beskriva folkhälsoeffekter enbart till följd av massförekomst 

av stickmyggor nästan helt.  
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Sökningar av litteratur har gjorts framför allt via PubMed, Google Scholar samt Google och 

trots att flera hundra artiklar har svarat mot sökningarna har endast ett fåtal av artiklarna inne-

hållit information som kunnat användas i rapporten. En viktig källa till information är de 

svenska undersökningar som genomförts genom åren kring utvecklingen i Nedre Dalälvsområ-

det. Enkäter och undersökningar av boendes och fritidshusägares upplevelser av den rikliga 

myggförekomsten i Nedre Dalälvsområdet talar för att en stor majoritet besväras avsevärt.  Det 

rör sig om sådant som ökad stress, sänkt välbefinnande, minskad utevistelse och sömnstörning-

ar. 

 

I rapporten redovisas en del miljöpsykologiska teorier som kan förklara några av de negativa 

effekterna på den psykiska hälsan. Ångest och nedstämdhet tycks vara vanligare hos boende på 

de mest myggrika platserna i Nedre Dalälvsområdet under myggsäsongen. Den rikliga mygg-

förekomsten utgör en tydlig stressfaktor i de boendes livsmiljö. Även före myggsäsongen kan 

oro väckas, kopplat till en upplevelse av förlust och osäkerhet inför hur sommaren ska te sig. 

Ytterligare risker för psykisk ohälsa uppstår då den rikliga förekomsten av stickmyggor period-

vis hindrar människor från att vistas och vara aktiva i sådana naturmiljöer som bidrar till psyko-

logisk återhämtning. 

 

Riskerna för ökad förekomst av smittsamma sjukdomar via stickmyggor i ett framtida varmare 

klimat är svåra att bedöma. Det gäller särskilt för de sjukdomar som idag redan finns i och i 

närheten av Nedre Dalälvsområdet, Tularemi och Ockelbosjukan. Mer forskning behövs. För en 

tredje sjukdom, West Nile Fever, bedöms risken vara medelhög för att den ska komma till syd-

ligaste Sverige vid ett varmare klimat.   

 

I rapporten belyses möjliga hälsoeffekter vid användning av myggmedel avsedda att appliceras 

på hud. En samlad bedömning är att hälsoriskerna är ytterst beskedliga så länge man följer de 

säkerhetsföreskrifter som hör till. Det är dock önskvärt att komma bort från den osäkerhet som 

finns genom att säkrare produkter tas fram. 

 

Rapportens underlag kan ses som ett pussel där ingen av de enskilda bitarna ger en helt säker 

information. Placerade tillsammans framställs dock massförekomst av stickmyggor som ett 

komplext folkhälsoproblem framför allt relaterat till stress och psykisk ohälsa. Angående om-

fattningen av detta folkhälsoproblem och långsiktiga effekter går inte att dra några slutsatser 

utifrån tillgänglig litteratur. För att klargöra detta krävs bland annat longitudinella studier med 

så hög evidensstyrka som möjligt. 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Enligt länsstyrelsen bedömning ger rapporten ger ett starkt stöd för att av åtgärder som begrän-

sar massförekomsten av översvämningsmygg är motiverade även från ett folkhälsoperspektiv. 

Vikten av vidare forskning på området är också önskvärt eftersom sådan saknas även internat-

ionellt, och det inte är möjligt att dra några slutsatser om folkhälsoproblemets långsiktiga effek-

ter. 



LÄNSSTYRELSEN GÄVLEBORG 
Rapport 500-8033-13 – Förslag til l hur myggproblemet vid Nedre Dalälven kan hanteras på lång sikt   

 36 

7.4 Vattenreglering 

7.4.1 Färnebofjärdens högvattentoppar- kan de kapas? 

UPPDRAG 

Syftet med uppdraget var att undersöka om olika rensningsåtgärder i utflödet av Färnebofjärden 

(exempelvis genom att ta bort stora stenar), skulle vara tillräckliga för att öka avrinningen ur 

fjärden så mycket, att höga flöden i älven inte orsakar översvämningar i de områden där myggen 

kläcks fram. Utredningen genomfördes av Sigurd Melin och S. Anders Brandt Terra Firma (bi-

laga 11). 

 

RESULTAT OCH DISKSUSSION 

Författarna visar i rapporten att enbart rensningsåtgärder inte är tillräckliga för att förhindra att 

höga flöden i älven skapar oönskade översvämningar. Att helt avlägsna trösklarna i utflödet av 

Färnebofjärden är inte heller en möjlig lösning eftersom fjärdens vattennivå då skulle sänkas 

överlag, vilket skulle frilägga ytterligare ytor där myggorna kan lägga ägg. Dessutom skulle 

hydrologin och naturen påverkas på ett negativt sätt. I rapporten ger författarna även räkneex-

empel på vilka omfattande åtgärder i forsarna uppströms Gysinge som skulle krävas för att und-

vika översvämningstoppar lokalt i Färnebofjärden.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Länsstyrelsen bedömer att sannolikheten för miljöförstöring i och kring älven är stor och att det 

är en omfattande process att få tillstånd till en kanalbyggnation. En omfattande MKB skulle 

behövas. Det aktuella området ingår i Miljöbalkens lista över områden där särskilda bestämmel-

ser råder (Kap 4). Sammantaget bedömer länsstyrelsen att det är mer angeläget att se över möj-

ligheterna att använda befintliga magasin och dammar för att åstadkomma färre översvämning-

ar. 

7.4.2 Analys av vattenflöden i Dalälven i relation till myggproduktion 

UPPDRAG 

Syftet med forskningsuppdraget var att söka efter samband mellan omfattande myggproduktion 

vid Nedre Dalälven med parametrar som vattenstånd, nederbörd, nederbördsmönster och variat-

ion i olika vattenregleringsparametrar. Informationen användes bland annat för att uppskatta 

varifrån vattnet som orsakar översvämningarna kommer och att ta reda på betydelsen av lokala 

regn för vattennivåerna. Studien genomfördes under ledning av Göran Lindström, SMHI, i sam-

arbete med forskare från Uppsala universitet. De senare drog sig emellertid ur samarbetet (bi-

laga 12). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Författarna kommer fram till att ca 93 % av variationen av vattenståndet i Färnebofjärden för-

klaras av tappningen i Näs kraftverk (precis uppströms Färnebofjärden) och beror alltså i hu-

vudsak inte på lokala regn. Större delen av vattenmängderna faller relativt högt uppe i avrin-

ningsområdet och passerar flera regleringsmagasin. Både Öster- och Västerdalälven kan vara 

den älvgren som bidrar mest till översvämningar, och framförallt i Österdalälven finns större 

magasin som genom lämplig tappning potentiellt kan minska översvämningsrisken. 
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LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Resultaten visar att det mesta av vattnet passerar reglermagasin innan det orsakar översvämning 

i Färnebofjärden, och ger fog för att gå vidare med undersökningar kring hur befintliga magasin 

kan användas för att hindra oönskade översvämningar. 

7.4.3 Hydrodynamisk-hydrologisk analys av översvämningar nedströms om 
Näs kraftverk 

UPPDRAG 

Syftet med studien var dels att undersöka hur Färnebofjärden svarar på olika vattenmängder, hur 

omfattande översvämningarna blir när vattnet väl kommer och hur lång tid det tar innan vattnet 

sjunker undan. Studien skulle även undersöka om man genom att släppa vattnet på ett annat 

jämnare sätt, kan minska omfattningen på översvämningen. Studien genomfördes av Bijan Dar-

gahi och Anders Wörman, KTH (bilaga 13). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Resultaten från forskningsuppdraget visar att topografin i området gör att de myggproducerande 

områdena kring Färnebofjärden är känsligast för vattennivåvariationer runt 56 meter över havet 

(vid Ista-pegeln). Idag ligger nivåerna sommartid ofta strax under denna höjd, vilket gör att 

relativt små vattenflödesförändringar kan orsaka stora översvämningar med myggproduktion 

som följd. Det är en av anledningarna till myggproblemet. Om man jämnar ut flödestoppar och 

ändrar hydrografen (kurvan som beskriver flödet över tid) vid Näs kan man dämpa översväm-

ningen något (ca 12% minskning av översvämmad areal) men studien visar samtidigt att om 

vattennivåerna väl har överstigit 56 möh kommer det ta relativt lång tid innan vattnet försvinner 

från markerna, eftersom topografin är så flack kring fjärden. 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Studien ger värdefull kunskap om hur en översvämning beter sig i Färnebofjärden och visar att 

enbart en utjämning av vattenflödet ger viss, men inte tillräcklig effekt på möjligheten att för-

hindra myggkläckning. En modifierad hydrograf vid Näs bör kombineras med strävan efter att 

undvika höga flöden.   

7.4.4 Minskad risk för översvämning i Nedre Dalälven genom optimal magasin-
reglering 

UPPDRAG 

Syftet med studien var att undersöka om det är tekniskt/praktiskt genomförbart att undvika 

översvämningar sommartid, och till vilken kostnad det skulle kunna göras, i termer av kraftpro-

duktionsbortfall. Studien genomfördes av Andrea Bottacin-Busolin och Anders Wörman, KTH 

(bilaga 14). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

En simuleringsmodell byggdes som innefattar samtliga kraftverk och magasin i älven med de 

genom vattendomar fastställda begränsningar i dämnings- och sänkningsgränser magasinen 

opererar under i dag. Genom att använda data från perioden 1999-2011, kunde man i en deter-
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ministisk simulering reglera bort nästan alla höga flöden i perioden vecka 18-30. När man sedan 

gjorde en mer realistisk simulering, där osäkerhet om framtida förhållanden togs med i beräk-

ningen, var det fortfarande möjligt att undvika de flesta översvämningarna, dock till en högre 

kostnad för produktionen. Under ett sådant scenario skulle, om regleringsstrategin genomfördes 

under nämnda tidsperiod, ha orsakat ett kraftproduktionsbortfall på ca 1,4 % av Dalälvens pro-

duktion. 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Även om nästan alla översvämningar som överstiger 55,9 möh vid Ista-pegeln skulle kunna 

undvikas är detta inte önskvärt, då den biologiska mångfalden i området är unik och kan inte 

upprätthållas utan dessa (se nedan, kap 7.5.5). Undersökningen visar dock att det är möjligt att 

undvika de allra flesta sömmaröversvämningar, vilket skulle reducera eller eliminera behovet 

för Bti-bekämpning vid många tillfällen. Att undvika de flesta sommaröversvämningar skulle 

dessutom säkra att det blir möjligt att hävda markerna. En djupare undersökning är dock nöd-

vändig, för att kunna utröna konsekvenserna för enskilda magasin och behovet av omfattning på 

flödesbegränsningen. 

7.4.5 Konsekvenser för biologisk mångfald av mygganpassad vattenreglering 

UPPDRAG 

Syftet med denna undersökning var att undersöka om det finns konflikter mellan att reglera bort 

översvämningar som genererar mygg och bevara biologisk mångfald. Detta gjordes genom att 

definiera olika arter och naturtypers behov av vatten, och sedan jämföra en sådan vattenförings-

regim med en regim som syftar till att undvika massförekomster av stickmygg. Det hölls en 

workshop där experter på relevanta arter och naturtyper definierade hydrologiska krav, och 

ytterligare underlag inhämtades från vetenskaplig litteratur. Myggexperterna inom projektet 

”Biologisk myggkontroll” intervjuades om sambandet mellan vattennivåer och kläckning av 

översvämningsmygg. Studien genomfördes av Peggy Zinke, CEDREN, Sintef. Rapporten heter 

”Application of the Building Block Methodology to the Dalälven Project” (bilaga 15). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Arter och naturtypers definierade hydrologiska krav användes till att upprätta ett set ”byggste-

nar” som tillsammans formulerar en ekologiskt anpassad flödesregim för fjärden. Karakteristiskt 

för denna regim är en högre och mer varaktig vårflod, följt av låga, stabila sommarflöden, och 

högre flöden igen senare under hösten. En GIS-analys gjordes som beskriver översvämningar-

nas varaktighet på några utvalda naturtyper i Färnebofjärden, med dagens flödesregim. Den 

visar att dagens flöden i vissa fall inte är tillräckliga för att bibehålla vissa naturtyper på sikt. 

Utbredningen av naturtyperna speglar snarare tidigare flödesregimer än dagens. För att undvika 

kläckning av mygg bör vattennivåen över lag hållas låg så äggen på älvängarna inte hamnar 

under vatten. Medan en hög vårflod skulle kunna gynna myggproduktion på kort sikt, är det 

ingen identifierad konflikt mellan att gynna biologisk mångfald och samtidigt undvika mygg-

kläckning under sommaren genom låga flöden. Studien är ett första steg och det är nödvändigt 

att genomföra fler hydrologiska och ekologiska undersökningar för att kunna bekräfta och för-

bättra den föreslagna flödesregimen.  
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LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

De naturtyperna som förekommer i och vid Dalälven är i behov av våröversvämning, vilket kan 

resultera i myggproduktion när vårfloden är tidig. Däremot har det inte kunnat identifieras nå-

gon konflikt mellan naturvårdshänsyn och låga sommarflöden, som i sin tur skulle begränsa 

myggförekomsten. Länsstyrelsen rekommenderar därför att sommaröversvämningar regleras 

bort, medan vårfloderna, de år de förekommer, behålls. 

7.5 Betydelsen av hävd av öppna ekosystem 

7.5.1 Hävdens betydelse för mängden översvämningsmyggor i Nedre Dalälven 

UPPDRAG 

Syftet med studien var att jämföra mängden mygglarver som fanns på marker som sköts med 

bete eller slåtter med närliggande likvärdiga områden som inte hävdas. Dessa parvisa jämförel-

ser gjordes på tio platser under två större översvämningar som var gynnsamma för översväm-

ningsmygg i maj och juli 2012. Forskarna mätte och jämförde även ett antal faktorer som till 

exempel vattendjup, vegetationshöjd och näringshalt som skulle kunna tänkas påverka produkt-

ionen av mygg på de olika områdena. Studien utfördes av Örjan Östman och Åsa Wengström 

vid Uppsala universitet (bilaga 16). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Resultaten visar att det produceras betydligt färre mygglarver på de områden som hävdas jäm-

fört med områden som inte hävdas. Variationen mellan olika områden var stor men det genom-

snittliga resultaten från maj och juli visar att 70 % respektive 45 % färre mygglarver fanns på de 

hävdade områdena. Studien indikerar även att faktorer som till exempel vegetationshöjd och 

näringshalt i marken påverkar produktionen av mygglarver.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Länsstyrelsen bedömer att en utökad hävd av ängsmarkerna längs älven är en metod som till-

sammans med andra åtgärder kan förbättra myggsituationen vid Nedre Dalälven. Resultaten ger 

stöd för länsstyrelserna att fortsätta arbetet med att utöka arealen hävdad mark och att tillsam-

mans med projekt som drivs inom biosfärområdet Älvlandskapet Nedre Dalälven fortsätta jobba 

för att hitta lönsamma lösningar för de som brukar markerna.  

7.5.2 Utvärdering och resultat av experimentell kläckning av översvämnings-
mygg  

UPPDRAG 

Syftet med uppdraget var att fortsätta undersöka hävdens betydelse för produktionen av över-

svämningsmyggor. Detta genom att undersöka om det fanns skillnader i mängden myggägg på 

marken mellan hävdade och icke hävdade ytor. Vidare var syftet med uppdraget att testa meto-

den att med hjälp av jordprover undersöka mängden myggägg. Studien genomfördes av Örjan 

Östman vid Uppsala universitet (bilaga 17). 
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RESULTAT OCH DISKUSSION 

Metoden att lägga uppgrävda jordprover i vatten för att kläcka fram mygglarver under kontrolle-

rade former fungerade bra under första delen av sommaren. Under sommarens andra del kläck-

tes få eller inga mygg ur jordproverna vilket var oväntat och svårförklarligt. En stor variation i 

resultaten tyder på att man bör ta fler prover per område än vad som gjordes i denna studie för 

att få säkra resultat. Studien visade inga skillnader i mängden myggägg mellan hävdade och 

icke hävdade områden. Variationen i resultaten är stor men det genomsnittliga resultaten pekar 

på att de skillnader som tidigare påvisats i larvantal mellan hävdade och icke hävde områden 

inte beror på skillnader i antal ägg per ytenhet. Resultaten från studien har en stor osäkerhet och 

bör ses som indikationer som bör fortsätta undersökas. 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Länsstyrelsen drar inga långtgående slutsatser utifrån resultaten men konstaterar att de inte eller 

motsätter sig länsstyrelsens ställningstagande om att en utökad hävd är en del av lösningen för 

att minska myggproblemen vid Nedre Dalälven.  

7.5.3 Sjön Björken – bete som myggkontroll 

UPPDRAG 

Syftet med uppdraget var att undersöka hur en restaurering av betesmarkerna kring sjön (år 

2006) har påverkat stickmyggfaunan där. Projektet innefattade att mäta mängden vuxna stick-

myggor vid sjön Björken under 2012, att identifiera tillräcklig mängd av fångsten för att kunna 

dra slutsatser om artkomposition, att i kronologisk ordning sammanställa de åtgärder som ge-

nomförts vid sjön Björken under 2005 till 2012. Vidare skulle en analys av myggmängdernas 

förändring vid sjön Björken under perioden 2005-2012 genomföras, samt en analys av kopp-

lingen mellan myggmängden och de genomförda åtgärderna när man även tar hänsyn till neder-

börd och andra faktorer. Sammanställning av åtgärderna utfördes av Föreningen sjön Björken 

(Anna Hagelin). Artidentifiering av stickmyggor, analysen och en sammanfattande rapport på 

svenska skulle genomföras författas av Mygg och Miljögruppen, Uppsala universitet (Jan O. 

Lundström) (bilaga 18). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Restaureringsåtgärderna påbörjades 2005, genom att 55 ha mark röjdes och avverkades under 

hösten 2005 och våren 2006. Även vissa diken rensades och några dikesövergångar byggdes till. 

På områden utan stubbar putsades marken under hösten 2005. På 34 ha utfördes dessutom 

riskörning vilket slutfördes under mars 2006. De stubbrika delarna inom projektområdet frästes 

under november 2006 för att få en mer effektiv betesmark och undvika ojämn markyta där vat-

ten gärna hålls kvar. All maskinkörning skedde med så lågt marktryck som möjligt för att und-

vika körskador. Under sommaren och hösten 2005 samt våren 2006 stängslades projektområdet 

med totalt 11 km stängsel. Den inhägnade marken fick under 2006 en sammanlagd yta på ca 

120 ha. Under 2007 röjdes ytterligare 20 ha mark och 15 ha stubbfrästes. Betet har gjort att 

vegetationen i hagarna blivit allt lättare att hålla efter. Strandängarna hålls öppna och kan nu vid 

behov putsas maskinellt på ett mer effektivt sätt. Totalt har nu 155 ha hägnats in som betesmark 

runt sjön varav 136 ha uppbär miljöersättning.  
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De första nötkreaturen släpptes i östra fållan den i maj 2006. Under sommaren betade samman-

lagt ca 160 nötkreatur på de nyskapade strandängarna, och i slutet av oktober 2006 hämtades de 

sista djuren hem från betet. Området hade då en välbetad grässvål och en vältrampad strandlinje. 

I medeltal har antalet djur har varierat mellan 150-160 djur mellan åren. 

 

Artidentifiering av stickmyggor, analysen av kopplingen mellan myggmängden och de genom-

förda åtgärderna och den sammanfattande rapporten är inte färdigställda (november 2013). 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Eftersom delar av arbetet inte färdigställs går det inte att dra några slutsatser av åtgärdernas 

effektivitet för att begränsa översvämningsmyggen baserat på detta uppdrag. Däremot visar 

rapporten om ” Mygg och människor vid sjön Björken: Upplevelser av myggsituationen och 

attityder till bekämpningsåtgärder” att människorna som bor vid sjön i stor utsträckning upple-

ver att myggsituationen förbättrats i området efter att denna åtgärd påbörjats. 

7.5.4 Mygg och människor vid sjön Björken: Upplevelser av myggsituationen 
och attityder till bekämpningsåtgärder 

UPPDRAG 

Syftet är att undersöka hur de boende runt sjön Björken i Sunne kommun i Värmland, upplever 

myggsituationen i området och hur de ser på den åtgärd – restaurering av strandmarkerna och 

hävd med betande nötkreatur – som genomförts i området för att minska myggförekomsten. 

Studien genomfördes av Rolf Lidskog (Örebro universitet) och Maria Ojala (Uppsala universi-

tet) (bilaga 19). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Studien var en enkätstudie och genomfördes i april-maj 2013. En enkät sändes ut till personer 

som var 18 år eller äldre och som bodde inom en radie av cirka 5 kilometer ifrån sjön Björken. 

Totalt sändes 453 enkäter ut och svarsfrekvensen var 70 %. Analyserna genomfördes på svaren 

från sammanlagt 313 personer. Av dessa var 60 % kvinnor och 40 % män och medelåldern var 

56 år. 

 

Studien visar att en majoritet av de svarande inte upplever den nuvarande myggsituationen i 

området som besvärlig på samma gång som ungefär i genomsnitt en femtedel av de svarande 

har en motsatt uppfattning där de upplever besvär från myggen och känner sig hindrade från att 

vara ute på sommaren. Ålder och om man har varit engagerad i den grupp som arbetade för att 

få igång restaureringsåtgärderna vid sjön Björken har en viss betydelse för respondenternas 

svar. Yngre upplever den nuvarande myggsituationen som mer störande medan det motsatta är 

fallet för de som varit engagerade. Om uppfattningarna om störningsgraden av myggförekoms-

ten är något splittrade är attityderna till åtgärden för myggbekämpning, hävd av strandmarkerna, 

i stort entydigt positiva och människorna upplever också i stor utsträckning att myggsituationen 

förbättrats i området efter att denna åtgärd påbörjats. Trots dessa positiva attityder är responden-

terna också relativt välvilligt inställda till Bti som alternativ bekämpningsmetod och över hälf-

ten av de svarande kan tänka sig en bekämpning med detta medel om myggsituationen skulle bli 

värre i framtiden i området. De respondenter som varit aktiva i att få igång restaureringsåtgär-

derna är mindre positivt inställda till Bti än de som inte varit engagerade i frågan.  
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Styrkan med denna studie är man försökt kartlägga inte bara de som är aktivas åsikter, utan 

olika berörda gruppers attityder. Det är viktigt att verkligen försöka fånga in hur människor i de 

berörda områdena upplever situationen och vilka eventuella skillnader i upplevelser som finns 

bland de boende. Det räcker kort sagt inte att enbart koncentrera sig på den faktiska myggföre-

komsten, dels för att den inte säger hur allmänheten upplever situationen, dels för att en accep-

tabel nivå av mygg kan förändras med tiden. Det räcker heller inte att koncentrera sig på att tala 

med redan aktiva då denna studie visar att de till viss del skiljer sig åt i uppfattningar ifrån de 

som inte varit aktiva, vilket stöds av socialpsykologisk litteratur. 

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Studien visar hur viktigt det är att samla in information om hur människor, både de som redan är 

aktiva och de som inte är aktiva i något arbete som rör myggbegränsning, efter som deras åsik-

ter inte sällan kan skilja sig åt av olika anledningar. När det gäller befolkningen vid Nedre 

Dalälven så är visar enkätstudien som utfördes i och med den samhällsekonomiska analysen att 

befolkningen i alla tre tillfrågade grupper (boende i de fyra länen, boende i det drabbade områ-

det, samt sommarstugeägare) har en positiv inställning till Bti men en lika stark positiv attityd 

gentemot alternativa åtgärder (öppnandet av landskapet och ändrad reglering) så länge som 

minskar myggförekomsten på ett effektivt sätt. Det ger ett starkt stöd till myndigheter och andra 

aktörer att arbeta med alla tillgängliga åtgärder. Det gäller särskilt i ljuset av att åtgärderna är 

samhällsekonomiskt befogade. 

7.5.5 Konsekvenser av hävd på biologiska värden vid Nedre Dalälven 

UPPDRAG  

Uppdragets syfte var att utreda hur arter och naturtyper skulle påverkas av att den hävdade area-

len i Nedre Dalälvsområdet ökar. I uppdraget har fokus varit på att bedöma vilka arter och na-

turtyper som gynnas eller missgynnas av att hävden utökas från dagens ca 500 ha till 1000 – 

2000 ha. Vidare har det i uppdraget ingått att belysa om det finns skillnader i vilken hävdform 

som väljs samt vilka försiktighetsmått som bör vidtas vid urval och restaurering. 

De arter som har bedömts är rödlistade och/eller med i EU:s art- och habitatdirektiv, och finns i 

de älvnära områden som kan vara aktuella att restaurera till slåtter- eller betesmark. För naturty-

per har ett liknande urval gjorts. Studien har utförts av Anders Jacobson, Jonas Sandström och 

Ulf Bjelke på ArtDatabanken (bilaga 20 och 21). 

 

RESULTAT OCH DISKUSSION 

Inom uppdraget har man tagit fram en lista över knappt 500 arter som antingen är rödlistade 

och/eller ingår i art- och habitatdirektivet. Arterna har delats upp i klasserna indifferenta, gyn-

nade eller missgynnade av hävd. Resultaten visar att majoriteten av arterna antingen är indiffe-

renta eller gynnas av utökad hävd. Endast sju arter missgynnas; flodsångare, gräshoppssångare, 

rosenfink, strandskinnlav, gråblå skinnlav, svämmossa och hårklomossa. För de tre fågelarterna 

finns det endast ett fåtal fynd och Nedre Dalälvsområdet är av mindre vikt för dessa arters be-

stånd. För lavarna och mossorna är området betydligt viktigare och det är därför viktigt att man 

vidtar ett antal försiktighetsmått vid restaurering. 
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Av de sju naturtyperna kan alla anses gynnade av utökad hävd. För tre av naturtyperna är hävd 

en nödvändighet för att de ska kunna uppnå gynnsam bevarandestatus. För övriga naturtyper 

kan hävd vara gynnsamt men det krävs anpassningar när man utformar hävdinsatsen. Ingen av 

naturtyperna bedöms som missgynnade av hävd så länge det inte rör sig om alltför intensivt bete 

eller tidig slåtter. 

 

ArtDatabankens bedömning är att det är brist på hävdade miljöer kring Nedre Dalälven och att 

en utökad hävd kommer att förstärka områdets naturvärden avsevärt. Det är dock viktigt att 

vidta olika försiktighetsmått som exempelvis eftersök av arter inför restaureringar, anpassning 

av hävdtidpunkt, hävdtryck och betesdjur samt att död ved liksom grova lövträd och en del 

buskage lämnas. Vidare måste man följa upp av vad som händer med särskilt viktiga arter.  

 

LÄNSSTYRELSENS SLUTSATSER 

Studien visar att större delen av de studerade arterna antingen är indifferenta eller gynnade av en 

utökad hävd. För de fåtal arter som är missgynnade kan försiktighetsmått vidtas som gör att 

dessa inte skadas. För de flesta av naturtyperna i området är hävd en förutsättning för att de ska 

bevaras. Länsstyrelsen anser att detta ger goda argument för att satsa på utökad hävd i både 

oskyddade och skyddade områden. Det är angeläget att det finns statliga medel som ger möjlig-

het för markägare och brukare i området att restaurera och hävda marker i större skala. 
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 Myggproblemets hantering på lång 8
sikt 

8.1 Utgångspunkter 
Den kunskap som tagits fram inom den regionala landskapsstrategin ”Människor, mygg och 

natur vid Nedre Dalälven” visar att det enligt länsstyrelsens bedömning är möjligt att begränsa 

massförekomsten av översvämningsmygg på ett ekologiskt och ekonomiskt hållbart sätt genom 

en kombination av förebyggande åtgärder och bekämpning. I avsnitten 8-12 beskrivs länsstyrel-

sens förslag. 

 

Länsstyrelsen drar i förslaget upp riktlinjerna för en genomförandeplan som förutsätter att alla 

berörda aktörer medverkar aktivt på olika sätt. Genomförandet av planen förutsätter enligt läns-

styrelsen bedömning även att beslutsfattare uppdrar åt respektive aktör, där så är möjligt, att 

genomföra förslaget i samverkan med varandra. Under arbetets gång har det skapats ett förtro-

ende mellan medborgarna och myndigheterna. Detta måste förvaltas genom att myndigheterna 

tar steget från ord till handling. 

8.1.1 Åtgärder samhällsekonomiskt befogade 

För att ta reda på vilka kostnader som den rikliga myggförekomsten orsakar samhället genom-

fördes en samhällsekonomisk analys (se avsnitt 7.3.2 och bilaga 8). Denna forskningsstudie var 

också avsedd att använda för att kunna bedöma om de föreslagna åtgärderna är samhällsekono-

miskt befogade. En viktig slutsats från värderingsstudien i forskningsuppdraget är att samhällets 

kostnad för den stora myggförekomsten (i termer av förlorad ekonomisk nytta) uppgick till höga 

summor (252- 481 miljoner kronor per år). Det betyder att boende vid Nedre Dalälven, de an-

gränsande länen samt fritidshusägare sätter ett mycket stort ekonomiskt värde på att förekoms-

ten av översvämningsmygg kraftigt minskar. 

 

Studien skickar en stark signal till beslutsfattare, myndigheter och andra aktörer att åtgärder för 

att minska myggproblematiken med stor sannolikhet kommer vara samhällsekonomiskt befo-

gade. Det vill säga att så länge åtgärdernas kostnad understiger beloppet i värderingsstudien är 

åtgärderna samhällsekonomiskt befogade. Kostnaderna för samhället är stora och länsstyrelsen 

konstaterar att studien motiverar att arbetet med att hitta långsiktiga sätt att begränsa myggpro-

blemet är prioriterat och motiverar att alla aktörer fortsätter att jobba med frågan ur så breda 

aspekter som möjligt. 

8.2 Kombination av förebyggande åtgärder och be-
kämpning 

För att hantera problemet med massförekomst av översvämningsmygg vid Nedre Dalälven på 

ett ekologiskt och ekonomiskt hållbart sätt är det enligt länsstyrelsens uppfattning nödvändigt 

att använda sig av flera metoder parallellt. Genom en kombination av förebyggande åtgärder 
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och kompletterande bekämpning med Bti kan myggproblemet hanteras på lång sikt med mins-

kad risk för negativa effekter på miljön. 

 

De förbyggande åtgärderna är hävd (slåtter och bete) samt en förändrad reglering av älven som 

minskar översvämningar på de myggproducerande områdena sommartid. De år då översväm-

ningar ändå inträffar under perioder då förhållandena för myggproduktion är gynnsamma, och 

då larvtätheten på områdena överstiger vad som anges i KEMI:s tillstånd för användning av Bti, 

så bör bekämpning med Bti kunna genomföras. I det långsiktiga arbetet är det är viktigt att hålla 

isär vad som är bekämpning och förebyggande åtgärder, där hävd och reglering av vattnet är 

förebyggande åtgärder medan Bti är en bekämpningsmetod. 

 

Länsstyrelsens åtgärdspaket har goda förutsättningar att skapa gynnsamma förhållanden för 

regionen. Kombinationen av ett öppet landskap med färre mygg förbättrar förutsättningarna för 

turismen vilket skapar förutsättningar för turistentreprenörer att behålla och utvidga sin verk-

samhet. Förslaget förbättrar också förutsättningarna för lantbrukarna i regionen vilket ger ytter-

ligare arbetstillfällen på landsbygden, skapar utrymme för entreprenörer samt verkar för en 

energiomställning med mer förnyelsebar energi. Sammantaget innebär förslaget förbättrade 

förutsättningar för en levande landsbygd med ett attraktivt landskap, arbetstillfällen på lands-

bygden, ökad turism, och hållbar utveckling. Åtgärdspaketet skapar möjligheten för ett funge-

rande ekosystem där en av ekosystemtjänsterna är att myggproblemet kraftigt begränsas. 

 

När man ser till Nedre Dalälvsområdet som helhet är alla de åtgärder som beskrivs i länsstyrel-

sens förslag nödvändiga för att kunna hantera myggproblemet vid Nedre Dalälven på ett ekolo-

gist och ekonomiskt hållbart sätt på lång sikt. Enligt länsstyrelsens bedömning är ingen åtgärd 

ensamt en effektiv lösning på lång sikt. Däremot är de förebyggande åtgärderna beroende av 

varandra. Alla översvämningar går inte att reglera bort. Därför är det viktigt att sköta de områ-

den som är möjliga att hävda för att minska mängden myggor. Det är också viktigt att minska 

översvämningar på sommaren för att göra det möjligt att sköta markerna genom hävd. 

 

I avsnitten nedan beskrivs länsstyrelsens förslag uppdelat på Förebyggande åtgärder, Bekämp-

ning, Genomförande och Förutsättningar för förslaget. En av de viktigaste förutsättningarna 

som krävs för att förslaget ska kunna genomföras är att alla aktörer tar ett gemensamt ansvar 

och i respektive roll arbetar inom sina ansvarsområden för att helheten ska komma till stånd och 

resultat ska kunna produceras inom rimlig tid. Med alla aktörer menas inte bara myndigheter 

utan alla aktörer som är representerade i strategins referensgrupp. Länsstyrelsen välkomnar även 

att andra aktörer, som ännu inte deltar i detta arbete, ansluter sig. 

 

Under den första tiden i genomförandefasen bör därför alla aktörer samlat ta fram en handlings-

plan där respektive aktörs olika ansvar definieras på ett tydligt sätt, för att arbetet ska kunna 

bedrivas på ett så effektivt sätt som möjligt.  

 

Länsstyrelsen bedömer att en stor satsning på förebyggande åtgärder i dagsläget är en förutsätt-

ning för att genomföra länsstyrelsens förslag. Eftersom det i dagsläget är mycket tveksamt om 

man under 2014 och 2015 kan finansiera restaureringar och skötsel av marker via landsbygds-
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programmet det nödvändigt att på andra sätt finansiera detta. Annars finns det en stor risk att 

länsstyrelsens förslag inte alls går att genomföra även efter 2015 (se avsnitt 15.4).  
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 Förebyggande åtgärder 9

9.1 Ändrad reglering 
Det är tekniskt möjligt att reglera bort merparten av de sommaröversvämningar som orsakar 

massförekomster av översvämningsmygg, med de magasin som finns till buds idag och inom 

befintliga vattendomar, visar forskningsrapporterna från KTH (se avsnitt 7.4.4 och bilaga 14). 

Det är dock viktigt att betona att länsstyrelsen bedömer att en fullständig bortreglering av vårö-

versvämningar inte kan rekommenderas på grund av att naturmiljöerna vid älven är beroende av 

dessa våröversvämningar. 

9.1.1 Förslag 

Länsstyrelsen föreslår att berörda aktörer tar fram och inför en regleringsstrategi som syftar till 

att ändra regleringen av Dalälven för att undvika myggproducerade översvämningar sommartid. 

Det innebär att man inte alltid ska reglera bort våröversvämningen. 

9.1.2 Beskrivning av förslaget 

Den förebyggande myggbegränsningsmetod som kan ge omedelbara resultat, är en ändrad regle-

ring, helt enkelt på grund av att myggäggen behöver vatten för att kläcka. Rapporten från KTH 

(bilaga 14) visar att det är genomförbart att ändra regleringen med befintliga magasin och vat-

tendomar för att undvika översvämningar sommartid. Studien visar att det kan medföra en ener-

giproduktionsförlust på ca 1,4% jämfört med Dalälvens bidrag till produktionen i dag. I studien 

har man undersökt effekten av att eliminera alla höga flöden mellan tidig maj och september, 

något som är en mycket högt satt målsättning och innefattar även vårfloden. Att reglera bort 

vårfloden är inte önskvärt av hänsyn till områdets naturvärden. Begränsar man målsättningen 

något i tid och tillåter något högre nivåer av flöden (som fortfarande ligger under ”kritiska grän-

sen” ur kläckningssynpunkt) kommer kostnaden i form av energiproduktionsbortfall bli lägre.   

 

För att kunna begränsa myggförekomster med hjälp av reglering, måste berörda aktörer ta fram 

en regleringsstrategi för Dalälven som tar hän hänsyn till detta. Det första steget är att utreda 

detaljerna i tappningsstrategier för hela Dalälvens avrinningsområde (se bilaga 14 för underlag). 

En projektgrupp under ledning av Havs- och Vattenmyndigheten, där kraftproducenterna (For-

tum och Vattenfall), Dalälvens vattenregleringsföretag, oberoende forskare, Havs- och Vatten-

myndigheten, Kammarkollegiet samt (eventuellt) Dalälvens Vattenråd ingår bör bildas tidligt 

under 2014. Gruppen får uppdraget att undersöka mer i detalj hur samordningen måste ske mel-

lan befintliga reglermagasin för att undvika sommaröversvämningar. Projektgruppen ska vidare 

utreda vad konsekvenserna av en modifierad tappningsstrategi blir i detalj på Siljan och övriga 

regleringsmagasin, kraftstationer, samt på energiproduktionen. Projektgruppen ska ta fram några 

olika regelringsstrategier som syftar till att minska eller helt undvika att översvämningsmyggor 

kan kläckas fram. Det kan exempelvis handla om att undvika översvämningar under en kortare 

period, till exempel mellan den 15 juni och den 15 augusti. Ett annat alternativ skulle kunna 

vara att reglera bort översvämningar tidigare än så under några år för att sedan efterföljas av fri 

reglering några år. Alternativen ska jämföras och konsekvensutredas enligt ovan. Datumen tas 

från den översiktliga utredningen om naturmiljöernas vattenbehov (bilaga 15). Datumen är pre-
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liminära och ska revideras när ny kunskap finns antingen genom forskning eller direkta obser-

vationer av hur länge vattnet stannar i markerna. Det är viktigt att man särskilt studerar hur 

länge vattnet stannar i markerna efter översvämningar av olika stora omfattning för att undvika 

att tidiga våröversvämningar producerar mygg genom att vattnet stannar i markerna för länge. 

 

Sker inga frivilliga åtaganden från kraftproducenternas sida bör man pröva frågan för Dalälven i 

sin helhet, i enlighet med vad översynen av reglerna om vattenverksamhet föreslår. Ansvar för 

att driva denna fråga skulle kunna ligga hos Kammarkollegiet, i samarbete med andra berörda 

myndigheter. Resurser måste sannolikt tillföras berörda myndigheter för att en sådan prövning 

ska komma till stånd.  

 

De år då avrinningen är riklig, antingen som följd av mycket snö i fjällen eller rikliga regn, 

kommer omfattande våröversvämningar ändå förekomma. Detta innebär att vissa år kommer 

flödena inte kunna hanteras genom reglering för att undvika massproduktion av översväm-

ningsmygg, då vattnet ligger kvar i markerna när temperaturen blir tillräckligt hög för mygg-

kläckning. I den mån restaurering av markerna har skett och hävden har kommit i gång, lär inte 

myggproduktionen bli särskilt omfattande, dock kan översvämningarna ge rikliga myggföre-

komster på de marker som inte hävdas. Detta kan då hanteras genom bekämpning med Bti på 

utsatta platser där larvtätheten är tillräckligt hög.  

 

En oberoende forskargrupp bör få uppdraget att framta ett uppföljningsprogram som bevakar 

regleringsstrategins eventuella konsekvenser på biologisk mångfald. Även möjligheten att 

uppnå god ekologisk potential för vattendraget, och effekterna på naturmiljöerna i och kring 

Dalälven i stort bör belysas. En mer genomgripande analys bör utföras, som en fördjupning av 

Cedren- studien (bilaga 15) då större fördjupning behövs för att undvika oavsiktlig förlust av 

biologisk mångfald. Antingen lyses det ut forskningsmedel där forskare kan ansöka om medel i 

fri konkurrens, eller så läggs uppdraget på ett universitet som utser lämplig grupp. Det kan an-

tingen utformas som ett tvärvetenskapligt projekt som även innefattar konsekvenser för frilufts-

liv, fiske, båtliv etc, eller så ges det senare som separat uppdrag.  

 

Regleringsstrategin bör tas fram under 2014 och tillämpas 2015 med noggrann uppföljning 

genom uppföljningsprogrammet. Det är viktigt att de två uppdragen följs åt tidsmässigt för att 

uppföljningen ska få in ”före”-data att jämföra med hur situationen blir efter införandet av ny 

regleringsstrategi.  

 

MOTIVERING 

Genom att undvika översvämningar sommartid kommer en stor del av myggproblemet kunna 

undvikas momentant. Utan översvämning kan inte myggäggen i markerna kläcka och det finns 

flera exempel på år i närtid där vattnet inte överstigit kritiska nivåer och det därmed inte produ-

cerats översvämningsmygg (ex. 2004, 2007, 2011, 2013) (bilaga 12). Vissa översvämningar 

kommer dock inte kunna undvikas av olika anledningar, dock visar KTHs utredning (bilaga14) 

at det går att betydligt minska antalet översvämningstillfällen. Dagens vattenlagstiftning medger 

enligt Naturvårdsverket (2012) inget bra utgångsläge för omprövningar, men gällande vatten-

domar står inte i vägen för en frivillig överenskommelse. Som framkommit i enkätstudien (bi-

laga 8) är befolkningen i området positiv till att regleringen kan vara en del av lösningen.  
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FÖRUTSÄTTNINGAR 

Flera aktörer måste ta ett gemensamt ansvar för att denna åtgärd ska kunna genomföras. Men 

det är framförallt kraftbolagen med hjälp av vattenregleringsföretagen som måste genomföra 

frivilliga åtaganden.  

 

Frivilliga åtaganden för kraftbolagen 

Naturvårdsverket föreslog redan i sitt regeringsuppdrag 2010 att kraftbolagen skulle åläggas att 

genomföra frivilliga åtgärder för att minska myggproduktion.  De forskningsstudier som nu 

genomförts inom ramen för landskapsstrategin visar att dessa åtgärder är genomförbara och 

skulle få stor effekt på myggen utan att kraftproduktionen minskar i någon större utsträckning. 

Det är därför rimligt att regeringen ålägger kraftbolagen att enligt förslaget ovan ta fram och 

införa en sådan regleringsstrategi.  

 

En dialog mellan regleringsföretagen och Bekämpningsorganisationen bör fortsätta, kring snö-

läge, sannolikheterna för vårflod och prognoser för tidpunkt för denna. Vidare, om oväntade 

påsläpp inträffar eller planerade reparationer med associerade spill inte kan läggas till annan tid 

på året, ska regleringsföretagen meddela detta till bekämpningsorganisationen i ett så tidligt 

skede som möjligt, för att behov av Bti-bekämpning ska kunna värderas och tillämpas så effek-

tivt som möjligt. 

 

Miljöcertifiering av vattenkraft 

En förstärkning av frivilligheten skulle kunna vara att staten på eget initiativ instiftar en miljö-

certifiering av vattenkraften. Alternativt kan hänsyn till myggproduktion inkorporeras som ett 

kriterium i det befintliga certifieringssystemet och bli en förutsättning för miljömärkning av el. 

Detta skulle kunna förstärka incitamentet för ett frivilligt åtagande. Hur denna ska utformas 

måste utredas men det kan vara viktigt att tillgodose möjligheten att även små kraftproducenter 

kan erhålla en sådan miljöcertifiering genom exempelvis att en procentsiffra sätts (samt eventu-

ellt ett tak) av hur mycket av kraftproduktionen eller något annat mått som ska avsättas för mil-

jöåtgärder i vattenkraften för att erhålla miljöcertifikatet. 

 

Översyn av reglerna om vattenverksamheter (dir. 2012:29, SOU 2013:69)  

Den 31 maj 2014 ska den av regeringen utsedde särskilde utredare redovisa rapporten om hur 

reglerna om vattenverksamhet i miljöbalken och lagen (1998:812) med särskilda bestämmelser 

om vattenverksamhet, den s.k. restvattenlagen kan ses över. Utredaren ska föreslå de ändringar i 

reglerna som behövs för att miljörättens grundläggande principer - såsom principen om att föro-

renaren betalar och principen att bästa möjliga teknik ska användas - får genomslag även i den 

vattenrättsliga regleringen. Ett delbetänkande kom 1 oktober 2013, som behandlar frågor kring 

verksamheter av äldre datum som ej har prövats enligt miljöbalken. Resultaten av denna utred-

ning är viktiga för Dalälven, där många anläggningar är av äldre datum. Om regeringen tillgo-

doser de förslag som utformas i föreliggande förslag, öppnar det för att i en prövning enligt 

Miljöbalken av de anläggningar som predaterar MBs tillblivande skulle myggproblematiken 

potentiellt kunde införas i prövningsprocessen genom de allmänna hänsynsreglerna.    
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Utförande och finansiering. 

För at förslaget ska kunna genomföras behövs en samordnare av uppdragen (se kap.11.1.2). En 

person måste ha rollen som sammankallande, och vara drivande i processen. Samordnaren ska 

säkerställa att man ser till Dalälven som helhet och att man bygger på den kunskap som finns 

idag. Viktiga aktörer är förutom kraftindustrins aktörer Kammarkollegiet, Havs- och Vatten-

myndigheten, länsstyrelserna, länsstyrelsernas vattenmyndigheter. Dalälvens vattenråd kan 

engageras som en del av förankringsprocessen lokalt. Ett samordningsuppdrag som beskrivet 

ovan ryms inte inom befintlig verksamhet på länsstyrelsen och medel måste tillföras. Resurser 

måste sannolikt även tillföras berörda myndigheter för att drivande av nämnda projekt ska 

komma till stånd. 

 

Förslag för genomförande 

 

 Havs- och vattenmyndigheten får i uppdrag att bilda projektgruppen som ska ta fram en 

mygganpassad regleringsstrategi för Dalälven. Arbetet sker i samråd med berörda läns-

styrelser och verksamhetsutövarna, med organ för lokal förankring.  

 Ett uppföljningsprogram för biologiska effekter av ändrad reglerstrategi sker antingen 

genom utlysning av forskningsmedel från tex FORMAS, eller som ett riktat uppdrag 

till oberoende forskare vid lämpligt universitet.  

 Kammarkollegiet får ett uppdrag att se över möjligheterna för omprövning av vatten-

domar efter revideringen av vattenlagstiftningen. 

 

Tidsplan 

2014  Projektgruppen för ändrad reglering bildas 

2014 Uppföljningsprogram påbörjas 

2015  Kammarkollegiet får uppdrag om omprövning av vattendomar 

2015-  Mygganpassad reglering, med uppföljning av effekterna på biologisk mångfald. 

9.1.3 Konsekvenser 

För de flesta arter vid Dalälven är det ogynnsamt med snabba onaturliga flödesförändringar, 

medan en omfattande våröversvämning är av godo. En sådan inträffar normalt sett inte varje år 

och tidpunkten kan variera något. För vissa arter är det positivt med låga sommarflöden visar 

Cedrens översiktliga utredning (bilaga 15). Det finns således indikationer på att det under denna 

tidsperiod inte är någon konflikt mellan låga, myggbegränsande flöden, och att den biologiska 

mångfalden bibehålls, men detta behöver undersökas vidare och noga följas upp vid en föränd-

rad regleringsstrategi. En negativ konsekvens av ändrad regleringsstrategi kan vara visst kraft-

bortfall, vilket KTHs utredning visar lär inträffa de flesta men inte alla år. 

9.1.4 Kostnader 

Enligt KTHs översiktliga beräkningar skulle en myggbegränsande reglering, om den hade till-

lämpats under perioden 1999-2012 resultera i ca 1.3% produktionsbortfall i Dalälven. Sätter 

man mindre strikta kriterier i tid och omfattning av flödesbegränsningen, kommer kraftbortfallet 

för en sådan åtgärd bli motsvarande lägre. 
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9.2 Hävden en del av lösningen 
På marker som hävdas genom bete eller slåtter hittas vid översvämning betydligt färre larver 

översvämningsmygg än på marker som inte brukas. Länsstyrelsen bedömer att en storskalig 

hävd tillsammans med en förändrad reglering kommer minska problemen med översvämnings-

myggor i Nedre Dalälven avsevärt. 

9.2.1 Förslag 

Länsstyrelsen föreslår att berörda aktörer ska öka hävden i Nedre Dalälvsområdet med minst 

1700 hektar, under en period av 10 år. När detta är genomfört kommer det att innebära att den 

totala arealen hävdad mark kommer att uppgå till ca 2200 hektar.  

9.2.2 Beskrivning av förslaget 

Länsstyrelsen har undersökt vilka områden där hävden skulle kunna vara ett effektivt sätt att 

minska antalet mygglarver. Det har gjorts genom arbetsgruppernas lokala kännedom om områ-

det, samt en genomgång av befintliga skötselplaner och bevarandeplaner för skyddade områden. 

Dessutom har vi tagit hänsyn till information om var människor bor i området och praktisk ge-

nomförbarhet. Hänsyn har även tagits till naturvärden, dvs. om arter och naturtyper gynnas eller 

missgynnas av åtgärden. Resonemanget redovisas i sin helhet i bilaga 2. Det är viktigt att notera 

att förslaget är översiktligt och restaurering och skötsel av varje område måste detaljplaneras 

utifrån områdets lokala förutsättningar. Vilka marker som i slutändan restaureras bestäms efter 

dessa mer detaljerade planeringar. Kartor över föreslaga områden finns i bilaga 2. 

 

MOTIVERING 

Det är svårt att göra en exakt bedömning av hur mycket myggen kommer att minska genom 

denna åtgärd. Studierna vid sjön Björken (bilaga 18 och 19) pekar på att en återupptagen hävd  

lokalt kan lösa problemen med massförekomst av översvämningsmygg. Det finns även boende i 

Nedre Dalälvsområdet som upplever att myggen minskat sedan de återupptaget hävden på sina 

marker.  

Studien om hävdens inverkan visar att områden som betas eller brukas som slåttermarker hyser 

betydligt färre mygglarver än ej hävdade områden. I medeltal med 45% respektive 70% på ytor 

som hävdades antingen genom slåtter eller bete (se avsnitt 7.5.1, och bilaga 16).  På flertalet av 

de hävdade områdena i studien var larvantalet under 4 larver per liter vatten vilket är ett nation-

ellt och internationellt vedertaget gränsvärde för att bekämpning ska vara motiverad. Om flera 

områden hävdas jämfört med idag kommer sannolikt antalet områden som producerar stora 

mängder översvämningsmygg att minska. Fortsatt forskning om vilka mekanismer som styr 

larvförekomsten borde kunna resultera i optimeringar av skötseln och ge en ännu större effekt 

på myggproduktionen. En större satsning på att hävda flera områden i Nedre Dalälvsområdet 

kan även ge ytterligare positiva effekter som bör beaktas. Det finns hos många personer i områ-

det en oro för att området på landskapsnivå förändras i takt med att tidigare öppna områden 

förbuskas och växer igen. Detta har på sikt en negativ påverkan på områdets attraktionskraft för 

såväl boende som turism. Det finns ett starkt stöd hos befolkningen för att utöka hävden. Det 

visade den samhällsekonomiska analysen (bilaga 8). På frågan om inställning till olika typer av 

åtgärder för att minska myggproblemet svarade drygt 87% av de boende i området att de var 
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positiva till att öppna upp och hävda landskapet. En utökad hävd kan även gynna områdets bio-

logiska värden genom att förutsättningar för hotade hävdberoende naturtyper och arter skapas.  

 

FÖRUTSÄTTNINGAR 

Många aktörer måste ta ett gemensamt ansvar för att denna åtgärd ska kunna genomföras i den 

skala som det krävs. Det kommer att krävas stora insatser initialt för restaurering och sedan 

måste det finnas förutsättningar för en kontinuerlig skötsel av de restaurerade områdena. Enligt 

länsstyrelsens bedömning är ingen åtgärd ensamt en effektiv lösning på lång sikt. De marker 

som föreslås är till stor del svårbrukade då de tidvis mycket blöta och har dålig bärighet. En 

långsiktig skötsel av dessa marker är därför beroende av att man genom en ändrad reglering 

undviker översvämningar sommartid. Inledningsvis bör arbetet koncentreras till de områden 

som har störst problem med översvämningsmygg och därefter i snabbast möjliga takt utvidgas 

till andra områden med stora besvär. 

 

Tillgänglighet till marker 

Ett stort antal områden föreslås restaureras och skötas. Ungefär hälften av den föreslagna area-

len ligger inom naturreservat och nationalpark och hälften på privat mark utanför de skyddade 

områdena. Förutsättningarna för att återuppta hävden varierar för de olika områdena och det är 

viktigt att betona att det givetvis är respektive markägare som bestämmer hur de föreslagna 

områdena nyttjas. För de skyddade områdena som respektive länsstyrelse förvaltar och har rå-

dighet över kan man med större säkerhet peka ut specifika områden som bör hävdas. Inom de 

skyddade områdena styr respektive områdes skötselplan hur olika delar skall skötas. För nation-

alparken finns i gällande skötselplan inget stöd för att sköta dessa områden med bete eller slåt-

ter. En revidering av skötselplanen för nationalparken pågår och det är av stor vikt att skötsel-

planen anpassas för att möjliggöra hävd på de utpekade områdena. Artdatabankens rapport 

”konsekvenser av hävd på biologiska värden vid Nedre Dalälven (bilaga 20) visar att det inte 

finns någon konflikt mot naturvärdena och att de naturtyper som är aktuella att hävda i national-

parken huvudsakligen skulle gynnas av en återupptagen hävd. För Ista Naturreservat finns inget 

direkt hinder för att hävda älvängarna i området men det krävs att man reviderar skötselplanen 

för att även andra delar kan betas och göra hävden möjlig.  Revideringen av planerna kan det 

vara en process som inte ryms inom länsstyrelsens löpande verksamhet och riktade medel till 

länsstyrelserna bör tillskjutas för att kunna genomföra de planerade åtgärderna. 

 

Ekonomiskt hållbar hävd 

För att långsiktigt kunna vidmakthålla att restaurerade områden sköts med slåtter eller bete 

krävs att det finns en långsiktig ekonomisk hållbarhet i att bruka dessa marker. Dagens miljöer-

sättningar täcker endast undantagsvis de extra kostnader som skötseln av dessa svårbrukade och 

svårtillgängliga marker medför. Ett ytterligare problem är att kraven i regelverket för dagens 

miljöersättningar skapar osäkerhet för den enskilde brukaren att våga finansiera skötsel av mar-

kerna via miljöersättningar inom landsbygdsprogrammet (se avsnitt 7.1). Länsstyrelserna har i 

sina remissvar på utformningen av landsbygdsprogrammet för den nya programperioden före-

slagit att ersättningarna och regelverk för denna typ av svårbrukade marker bör anpassas så att 

det blir ekonomiskt fördelaktigt för brukaren. I dagsläget är utformingen av ersättningarna inom 

det nya landsbygdsprogrammet ej klart och det går ej ta ställning till om ersättningarna framöver 

kommer skapa förutsättningar för att få till stånd en storskalig hävd av älvängar i området. För 
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att initialt komma i gång med restaureringar och skötsel bör man utifrån nya landsbygdspro-

grammets utformning ta ställning till i vilken omfattning riktade medel utöver kommande stöd-

möjligheter måste tillföras till området (se vidare under utformning och finansiering nedan). 

 

För att ytterligare skapa ekonomiska incitament för att göra skötseln av dessa marker intressant 

bör man inom området jobba med att hitta lönsamma lösningar för avsättning av det som produ-

ceras på markerna.  Inom Biosfärområdet Älvlandskapet Nedre Dalälven pågår sedan 2013 ett 

Leaderfinansierat projekt kring samordning för avsättningsmöjligheter. Det är av stor vikt att 

detta arbete fortgår även efter det aktuella projektets slut. Naturvårdsverket bör finansiera fort-

satt samordnarroll inom ramen för biosfärsarbetet. Samtliga berörda kommuner bör inom detta 

arbete titta på möjligheterna att utnyttja biomassa från ängsmarkerna och gödsel från betesdjur 

till energiproduktion inom kommunen.   

 

Utförande och finansiering. 

Stora restaureringar kommer under den inledande perioden behöva göras på både privata marker 

och på marker inom naturreservat och nationalpark. 

 

Förslagsvis bör staten under en inledande 10 års period finansiera restaureringar av 850 ha 

myggproducerande marker. Detta uppstartsstöd utformning måste diskuteras och anpassas mot 

eller integreras i kommande stöd inom nya landsbygdsprogrammet. Stödet bör täcka hela kost-

naden för att restaurera markerna och även innefatta stängselkostnad för de marker som kommer 

skötas med bete. Stödet skall enbart gå att söka för de marker som länsstyrelsen bedömer vara 

viktiga för att minska produktionen av översvämningsmygg vid Nedre Dalälven och vara kopp-

lade till ett åtagande att sköta områdena under en specifik tid. Stöden skall i första hand vara 

riktade mot marker utanför de skyddade områdena. 

 

Inom nationalparken och de berörda naturreservaten bör restaureringsåtgärderna under perioden 

2015-2018 finansieras genom riktade medel via Naturvårdsverket.  Förslagsvis söks dessa me-

del årsvis genom att respektive länsstyrelse äskar medel för den areal som kommer att restaure-

ras det kommande året. För att det ordinarie arbetet med skötsel och förvaltning ej skall bli li-

dande under perioden krävs att sökta medel även innefatta finansiering av personal som skall 

arbeta med planering och genomförande av åtgärderna. För de områden som är utpekade som 

Natura -2000 kan ett LIFE-projekt vara aktuellt för att finansiera restaureringar. En stor andel av 

de föreslagna markerna i skyddade områden borde kunna restaureras inom ramen för ett kom-

mande LIFE-projekt. Man bör även undersöka vilka möjligheter som finns för andra typer av 

Life finansiering som kommer finnas inom ramen för det nya landsbygdsprogrammet och om 

någon av dessa i så fall även kan inkludera även marker utanför de skyddade områdena. 

 

Den löpande skötseln av de restaurerade markerna bör i första hand utföras av lokala brukare 

eller entreprenörer inom egen verksamhet eller på uppdrag av länsstyrelse, kommun eller annan 

aktör. Många av de aktuella markerna är till stor del svårbrukad och kräver ofta åtgärder som 

genererar kostnader utöver ordinära slåtter- och betesmarker. För att säkerställa den löpande 

skötsel av områdena bör stödmöjligheter skapas som täcker de utökade kostnader som dessa 

svårbrukade marker genererar. Utformning av stödet för den löpande skötseln måste diskuteras 

och anpassas mot eller integreras i kommande stöd inom nya landsbygdsprogrammet. Det är av 
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största vikt att regelverket kring stöden avpassas så att enskilda brukare inte riskerar stora för-

luster på grund av översvämningar som kan göra markerna obrukbara vissa. Stödet skall kunna 

användas för marker både utanför och inom de skyddade områdena. 

 

För att underlätta för brukare och entreprenörer bör man kopplat till stödmöjligheterna för re-

staurering och skötsel av satsa på information och rådgivning till brukare i området. 

 

Förslag för genomförande 

 

 Jordbruksverket bör få i uppdrag att utforma stöd för restaurering av myggproduce-

rande marker i Nedre Dalälven, samt utforma stöd för löpande skötsel av myggprodu-

cerande marker i Nedre Dalälven. Arbetet bör utföras under första halvan av 2014, till-

sammans med berörda län och utformas så att de enskilt eller tillsammans med stöd 

inom ramen för landsbygdsprogrammet skapar förutsättningar för dessa restaureringar. 

Stödet för restaureringar bör kunna sökas under andra halvan av 2014. 

 Naturvårdsverket bör tilldelas riktade medel som avsätts för restaureringar av mygg-

producerande marker inom skyddade områden. Omfattningen är beroende av om en 

kommande Life ansökan godkänns eller inte. 

 Berörda Länsstyrelser bör utforma en ansökan om ett kommande Life- projekt som in-

nefattar utpekade marker i nationalpark och naturreservat. 

 Fortsatt arbete med samordning och utveckling av avsättningsmöjligheter för biomassa 

från älvängar bör finansieras.  

 Forskningsmedel bör utlysas för att identifiera vilka faktorer som styr myggprodukt-

ionen, för att kunna vidareutveckla och förfina metoder av hävd. 

 De berörda kommunerna bör undersöka vilka möjligheter som finns för att utnyttja bi-

omassa från ängsmarkerna och gödsel från betesdjur till energiproduktion inom kom-

munen.   

 

Tidsplan 

2014  Stödmöjligheter för restaurering och skötsel av myggproducerande marker i 

Nedre Dalälven utformas. 

2015  Länsstyrelserna skriver en ansökan om ett Life-projekt som innefattar restaure-

ring av ängsmarker vid Nedre Dalälven.  

2015-2020 Restaurering av älvängar. 

2014-   Kontinuerlig hävd av älvängar  

9.2.3 Konsekvenser 

Artdatabankens utvärdering av hur naturtyper och arter skulle påverkas av en storskalig hävd, 

visar att en majoritet av de rödlistade arter som förekommer i området inte alls påverkas. Ett 

flertal av de resterande hotade arterna gynnas av en återupptagen hävd medan endast ett fåtal 

riskerar att direkt missgynnas. De naturtyper som direkt påverkas bedöms av Artdatabanken 

vara gynnade av en återupptagen hävd (se vidare bilaga 20 och 21). Det finns en viss risk att en 

utökad hävd med ett stort antal betande djur kan generera ett näringsläckage till älvens vatten.  
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9.2.4 Kostnader 

Beräkningarna nedan bör ses som en mycket preliminär bedömning eftersom det man i nuläget 

för flertalet områden inte kan bedöma vilka restaureringar som krävs, vilken typ av hävd som 

avses eller, i vissa fall, om det över huvudtaget är just det i förslaget utpekade området som 

skall ingå. Det är även viktigt att påpeka att en stor del av de beräknade kostnaderna till stor del 

kommer kunna finansieras genom befintliga eller kommande stödmöjligheter inom Lands-

bygdsprogrammet. Detaljer om hur beräkningarna gjorts finns i bilaga 2 

 

Den totala kostnaden för restaurering av cirka 1700 hektar översvämningspåverkad ängsmark 

beräknas till 25 miljoner kronor. 

 

Den totala årliga kostnaden för slåtter och bete av cirka 1700 hektar översvämningspåverkad 

ängsmark beräknas till mellan 4,2 och 10,2 miljoner kronor. 
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 Bekämpning 10

10.1 Bti 

10.1.1 Förslag 

Idag bekämpas myggorna vid Nedre Dalälven men bekämpningsmedlet Bti (Vecto Bac® G). 

För att kunna hantera massförekomster av översvämningsmygg är det nödvändigt att det finns 

en beredskap för bekämpning med Bti som kan användas som komplement till de förebyggande 

åtgärderna när behov för detta finns. Med den kunskap som finns idag bedömer länsstyrelsen att 

fullständig bortreglering av våröversvämningar är skadligare för naturmiljön än Bti bekämpning 

som utförs oregelbundet och i begränsad omfattning. 

10.1.2 Beskrivning av förslaget  

Beredskap för bekämpning med Bti bör finnas som komplement till de förebyggande åtgärder-

na. Behovet bedöms minska i takt med att de förebyggande åtgärderna införs, och avvecklas 

från de områden där behovet inte längre finns. Bekämpningen kräver ett robust huvudmanna-

skap, en lärande organisation och ett adaptivt arbestssätt. Sandvikens kommen utreder för när-

varvarande olika möjligheter för hur ett sådant huvudmannaskap bör vara utformat. Det är också 

viktigt med ett nära samarbete mellan huvudmannen för Bti-bekämpning och de organisationer 

som arbetar med de förbyggande åtgärderna. 

 

MOTIVERING 

Naturmiljöerna längs Nedre Dalälven är beroende av översvämningar för att behålla sin särprä-

gel. Det vore förödande för ekosystemet att reglera bort alla översvämningar även om det skulle 

vara möjligt att göra det. Därför är det nödvändigt även med andra förebyggande åtgärder som 

hävd (slåtter och bete) av älvängar. De år då vårfloden riskerar att producera översvämnings-

mygg på grund av höga vårtemperaturer bör det finans beredskap för att bekämpa med Bti, på 

de områden där larvtätheten trots andra förebyggande åtgärder fortfarande är hög. Behovet bör 

även bedömas utifrån områdets storlek och geografiska placering. Fullständig bortreglering av 

våröversvämningar är skadligare för naturmiljön än Bti bekämpning som utförs oregelbundet 

och i begränsad omfattning. Naturvårdsverket utreder för närvarande effekterna av långsiktig 

användning av Bti på naturmiljöer, så denna kunskap kan ändras. Omfattning och frekvens av 

bekämpning bedöms minska när de förbyggande åtgärderna genomförts.  

 

FÖRUTSÄTTNINGAR 

Långsiktigt huvudmannaskap 

Det är viktigt att organisationen utformas på ett långsiktigt sätt, att det är en adaptiv och lärande 

som organisation, med effektiv omvärldsbevakning. Huvudmannaskapets långsiktighet är vik-

tigt för att organisationen ska kunna arbeta långsiktigt med att förbättra och effektivisera Bti-

bekämpningen. 

 

Effektiviserande av bekämpning 
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En av huvudmannaskapets huvuduppgifter bör också vara att effektivisera bekämpningen. Det 

kan röra sig om att utveckla mer precis spridning av bekämpningsmedlet och titta på effektivitet 

och kostnader för andra spridningssätt än helikopter. Det kan också röra sig om att studera och 

prioritera områden som bör bekämpas i förhållande till samhällen och annan bebyggelse. Andra 

aspekter att ta hänsyn till kan vara den effektivaste möjliga bekämpningsstrategi med avseende 

på resistensutveckling för målorganismer och oönskade effekter på icke målorganismer.   

 

Tätt samarbete med myndigheter 

Ett samarbete mellan organisationer som arbetar med de förebyggande åtgärderna och huvud-

mannen för Bti bekämpning är nödvändig. Samarbetet gäller informationsutbyte men kan även 

bl.a. gälla provtagning av larvtäthet och insamling av myggdata, prognoser över vattenflöden, 

utpekande av områden med särskilt stor larvproduktion. Det är viktigt att huvudmannen för Bti-

bekämpning har en flexibel provtagningsorganisation som även bör kunna anlitas för kontroll 

och uppföljning även av förbyggande åtgärders effektivitet.  

 

Transparent och rättssäker organisation 

Det är viktigt att huvudmannaskapet för Bti bekämpning är utformad på ett rättssäkert sätt med 

transparenta beslutsprocesser och där bl.a. underlag för beslut öppet redovisas.  

10.1.3 Konsekvenser 

En av riskerna med att enbart begränsa myggpopulationerna med Bti-bekämpning skulle kunna 

vara att populationerna riskerar att utveckla resistens. Laboratoriestudier visa att olika myggar-

ter kan utveckla resistens i laboratoriemiljö till olika grader (Georghiou m.fl. 1983, Goldman 

m.fl. 1986), men att resistensgraden minskade när Bti-behandlingen upphörde (Saleh m.fl. 

2003). Det skulle kunna innebära att åtminstone denna risk med Bti-bekämpning kan tänkas 

minska när användandet av Bti minskar och inte används varje år på varje plats. Naturvårdsver-

ket har fått i uppdrag att gör en vetenskaplig sammanställning av Btis långsiktiga effekter, vilket 

kommer att ge kunskap om det aktuella vetenskapliga läget närt det gäller medlets långsiktiga 

effekter. Det är också viktigt att konsekvenserna av Bti- bekämpning på målorganismer och icke 

målorganismer noggrant följas, upp precis som rekommenderats i andra regeringsuppdrag. 

10.1.4 Kostnader 

Kostnaderna för ett långsiktigt huvudmannaskap utreds under 2013 av Sandvikens kommun. 

Utredningen har även tittat på kostnaderna och möjliga finansieringsmodeller för hela Bti-

bekämpningen. 
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 Gemensamt ansvarstagande genom 11
samordning 

11.1.1 Samarbetsförslag 

Det är viktigt att alla inblandade aktörer tar ett gemensamt ansvar för att motverka problemen 

med massförekomsten av översvämningsmygg vid Nedre Dalälven. För att detta ska fungera är 

det nödvändigt att det finns en samordnande funktion, som driver, samordnar och informerar om 

arbetet med de förebyggande åtgärderna och som har överblick över det centrala samarbetet 

med allmänheten, i och utanför strategins arbetsgrupper. 

11.1.2 Beskrivning av förslaget 

Arbetet för och under synteskonferensen visade att det råder konsensus bland aktörerna att det 

behövs en samordnande funktion. Aktörerna ansåg också att denna bäst är placerad på en av 

länsstyrelserna. Samordnaren koordinerar arbetet med de förbyggande åtgärderna och verkar för 

att aktörerna inom sina egna ansvarsområden arbetar för att de förbyggande åtgärderna ska 

komma till stånd. Samordnaren ska sprida information, vara sammankallande vid möten, samla 

och förmedla information om vad alla aktörer gör, allt i nära samverkan med projektledaren 

inom Leaderprojektet för utökad hävd på älvängar. Arbetet med de förbyggande åtgärderna 

kräver att alla aktörer axlar sin roll i att driva arbetet med de förebyggande åtgärderna inom 

ramarna för sin egen verksamhet. En av de första sakerna som samordnaren ska göra är att at 

fram en handlingsplan över hur de olika aktörerna ska arbeta för att få till stånd de förebyggande 

åtgärderna.  

 

VIKTIGA AKTÖRER - FÖREBYGGANDE ÅTGÄRDER 

För att åstadkomma restaurering av marker och återupptagen hävd i de skyddade områdena 

måste staten och kommunerna agera. Statens egna marker inom skyddade områden förvaltas av 

länsstyrelserna och Naturvårdsverket, och det finns ett etablerat kontaktnät mellan länsstyrelser-

na inklusive nationalparksförvaltningen och Naturvårdsverket. Satsningen på ett Life-projekt är 

menat att ge skjuts i restaureringsarbetet och samordningen blir än viktigare när Life kommer i 

gång. Det är viktigt att skötselplaner och bevarandeplaner blir uppdaterade och verkställda, och 

detta är ett arbete som bör intensifieras oberoende av ett eventuellt Lifeprojekt. 

 

På de privata markerna kan staten stimulera till restaurering och hävd genom landsbygdsut-

vecklingsstöd och jordbrukarstöd. Här har Leaderprojektet vid Biosfärkontoret i Gysinge en 

nyckelroll som förmedlare av kunskap och kontakter. 

 

När det gäller vattenregleringen är det kraftbolagen som måste agera för att åstadkomma en 

förbättring av myggsituationen, då genom att ge i uppdrag till sitt gemensamt ägda regleringsfö-

retag att utforma en annan regleringsregim. HaV och länsstyrelserna kan vara drivande och ett 

stöd i utformningen av ändrad regleringsregim, och vara en länk till övriga ekologiskt kunniga 

forskare och kunskapsbanker. Kammarkollegiet, i samverkan med HaV och länsstyrelserna kan 

driva omprövningar i domstolar.  
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MOTIVERING 

Det finns en stor uppslutning bland aktörerna för en sådan samordningsmodell enligt vad som 

redovisas i underlaget till synteskonferensen och de analyser som gjordes under konferensen.  

 

FÖRUTSÄTTNINGAR 

Gemensamt ansvarstagande 

En förutsättning för att få till stånd ett arbete kring de förbyggande åtgärderna är att alla aktörer 

tar ett gemensamt ansvar med att driva sin del av arbetet inom ramen för den egna ordinarie 

verksamheten. Därför är det också viktigt att aktörerna gemensamt tar fram en handlingsplan 

där varje aktör redogör för hur det ska bedrivas inom respektive organisation. Planen ska inne-

hålla en handlingsplan för hur arbetet med de båda förebyggande åtgärdsförslagen, hävden och 

vattenregleringen ska bedrivas.  

 

Samordnare vid länsstyrelsen 

Länsstyrelsen föreslår att tillsätta en samordnare för de förebyggande åtgärderna vid länsstyrel-

sen. Denna ska driva arbetet med både hävd- och vattenrelaterade frågor, och fungera som kun-

skapsspridare och länk mellan de olika föreslagna aktiviteterna. Även fortsatt lokal förankring 

bör ingå i uppgifterna, samt informationsspridning och kontakt med media i frågan. Samordna-

ren ska bevaka att existerande och kommande kunskaper införlivas i det fortsatta arbetet med 

långsiktiga lösningar på problemet med massförekomster av översvämningsmygg. 

 

Finansiering av samordnare 

Finansiering av en samordnare på en länsstyrelse är nödvändig eftersom detta arbete inte kan 

bedrivas inom ordinarie verksamhet. Omfattning av arbetsinsatsen beräknas uppgå till en hel-

tidstjänst.  

 

TIDPLAN 

2014  Framtagande av handlingsplaner för alla aktörer 

2014-2016 Genomförande, samordning 
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 Förutsättningar för förslaget som 12
helhet 
I de ovanstående avsnitten beskrivs länsstyrelsens förslag på en ekonomiskt och ekologiskt 

hållbar lösning på myggproblemet vid Nedre Dalälven genom en kombination av förebyggande 

åtgärder genom hävd och reglering, och kompletterande bekämpning med Bti. Ingen åtgärd är 

ensam en effektiv lösning på lång sikt utan åtgärderna är beroende av varandra. Myggproble-

mets svåra art vid Nedre Dalälven kräver en kraftfull satsning på de förebyggande åtgärder som 

föreslås. Flera av de faktorer som är nödvändiga för att förslaget ska kunna genomföras i den 

utsträckning som krävs för att ge resultat, ligger utanför länsstyrelsens eller någon annan enskild 

myndighets, handlingsutrymme. I detta avsnitt beskrivs de viktigaste av dessa faktorer. 

12.1  Gemensamt ansvarstagande 
En av de viktigaste förutsättningarna som krävs för att förslaget ska kunna genomföras är att 

alla aktörer tar ett gemensamt ansvar och arbetar inom sina ansvarsområden eller utifrån sina 

roller för att helheten ska komma till stånd och resultat ska kunna produceras inom rimlig tid. 

Med alla aktörer menas inte bara myndigheter utan alla aktörer som är representerade i strate-

gins referensgrupp. Länsstyrelsen välkomnar även att andra aktörer, som ännu inte deltar i detta 

arbete, ansluter sig. Alla aktörers kunskap och arbete är nödvändig både vid planering och ge-

nomförande. Det är också viktigt att tillgodose att de olika aktörernas expertis nyttjas på bästa 

sätt. Det betyder exempelvis att man inte kan uppdra åt huvudmannen för bekämpning att driva 

frågan om att reglera om vattnet för att minska myggproducerande översvämningar, då detta 

arbete lämpligen bör utföras av andra aktörer. 

 

Under den första tiden i genomförandefasen bör därför alla aktörer samlat ta fram en handlings-

plan där respektive aktörs olika ansvar definieras på ett tydligt sätt, för att arbetet ska kunna 

bedrivas på ett så effektivt sätt som möjligt.  

12.2  Långsiktig hantering av myggproblemet nöd-
vändig 

Länsstyrelsen drar slutsatsen att det är viktigt att hanteringen av myggproblemet sker på ett 

långsiktigt sätt av många anledningar. En av de viktigaste aspekterna här är att det skapas förut-

sättningar för en långsiktig finansiering av de förebyggande åtgärderna liksom för Bti-

bekämpning. Inför synteskonferensen framhöll flera deltagare att den viktigaste förutsättningen 

för att kunna hantera situationen på lång sikt är just en långsiktig finansiering. Det är en åsikt 

länsstyrelsen delar. Långsiktighet i det här fallet anser länsstyrelsen att planerna i ett första steg 

bör vara rullande i tio år framåt, med större utvärderingar efter fyra och tio år.  

 

Långsiktig finansiering är en förutsättning för att kunna arbeta med att arbeta med att effektivi-

sera verksamheten. Det gäller särskilt Bti-bekämpningen, där sporadisk finansiering med kort 

framförhållning inte gör det möjligt att arbeta adaptivt och eller att effektivisera verksamheten. 

När det gäller de förebyggande åtgärderna ger långsiktig finansiering av den centrala verksam-
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heten utrymme för att ta fram en långsiktig plan som omfattar genomförande, uppföljning och 

utvärdering. 

12.3  Initial satsning på förebyggande åtgärder nöd-
vändig 

Initialt är det nödvändigt att genomföra en satsning på de förbyggande åtgärderna. Länsstyrel-

sens förslag är att restaurering och skötsel av älvängarna på privata marker skulle kunna finan-

sieras genom landsbygdsprogrammet, tillsammans de ökade möjligheter för avsättning av för 

det som produceras på älvängar som är syftet med ett pågående projekt inom ramen för Biosfär-

området älvlandskapet Nedre Dalälven. Det råder i dag stor osäkerhet om finansiering via 

landsbygdsprogrammet kommer att kunna genomföras då det är i skrivande stund är aviserat om 

indragna restaureringsbidrag och även av stopp för bidrag för skötsel av nya områden inom 

ramen för landsbygdsprogrammet under 2014 och 2015.  

 

Detta bidragsstopp omöjliggör sannolikt möjligheterna för länsstyrelsens förslag till en ekolo-

gisk och ekonomisk hållbar lösning på myggproblemet vid Nedre Dalälven. Enligt länsstyrel-

sens bedömning finns inga möjligheter hävda lämpliga marker utanför skyddade områden vid 

Nedre Dalälven utan bidrag från Landsbygdsprogrammet. Kan inga statliga medel skjutas till 

för att kompensera för detta bortfall måste landskapsstrategin genomförandefas skjutas på en 

oviss framtid.  

 

Länsstyrelsen bedömer att bortsett från detta är förutsättningarna goda för en ökad skötsel av de 

igenvuxna markerna längs Nedra Dalälven. Det finns ett stort engagemang och intresse hos 

allmänheten och hos flera lantbrukare, som under landskapsstrategins första period visat intresse 

för att återuppta brukandet av flera av dessa marker. Intresset finns både lokalt i mindre skala 

men också hos entreprenörer. Det finns också flera projekt, bland annat inom ramen för biosfär-

området älvlandskapet Nedre Dalälven, som är i startgroparna att kunna ta tillvara detta positiva 

engagemang. Den regionala landskapsstrategins arbetsgrupper har också genom sitt arbete i 

samarbete med länsstyrelserna identifierat marker som skulle kunna brukas i ett första skede. 

Det finns en optimism bland flera av brukarna i regionen idag och det är länsstyrelsen uppfatt-

ning att det är av största vikt att skyndsamt omsätta denna optimism till praktiska åtgärder. Det 

finns inget som tyder på att denna optimism skulle hålla i sig om de praktiska åtgärderna uteblir. 

Tvärtom finns tydliga farhågor hos allmänheten att alla utredningar som gjorts inte kommer att 

leda till något. Om inte staten möjliggör brukandet av de älvnära markerna utan dröjsmål, redan 

under 2014, så finns en överhängande risk att jordbrukarna i regionen, entreprenörer och den 

breda allmänheten helt överger tankarna på att hantera myggproblemet förebyggande genom 

hävd. 

 

Även när det gäller den andra förebyggande åtgärden, reglering av Dalälven, finns behov av 

initiala satsningar. Så snart det är möjligt bör regeringen ge i uppdrag åt berörda aktörer ta fram 

en regleringsstrategi för Dalälven som tar hän hänsyn till och minskar risken för myggproduce-

rande översvämningar. Detta kan genomföras genom den projektgrupp som beskrivs i länssty-

relsens förslag (avsnitt 9.1). 
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Den kunskap som tagits fram inom den regionala landskapsstrategin visar att det är genomför-

bart och realistiskt att hantera myggproblemet bl.a. genom förebyggande åtgärder. För staten 

innebär allmänhetens engagemang i strategin tillsammans med dessa resultat ett ansvar att vidta 

de åtgärder som behövs för att de förbyggande åtgärderna ska komma till stånd.  

12.4  Forskning 
Vi vet mer idag om olika aspekter av myggproblemet och hur man kan hantera det långsiktigt än 

vad vi gjorde när den regionala landskapsstrategin påbörjades år 2011. Men fortfarande är 

mycket okänt om de bakomliggande mekanismerna till den rikliga myggproduktionen. Forsk-

ning är nödvändig för att utveckla och förfina de förebyggande åtgärderna, liksom för att effek-

tivisera Bti-bekämpningen. Genom forskning kan kunskapen öka om hur detaljer i markanvänd-

ningen har för effekter på myggproduktionen. Viktiga frågor att besvara är om det finns någon 

skillnad mellan slåtter och bete och vilka av metoderna som är effektivast på olika typer av 

marker. Det finns även många viktiga frågor att besvara i anslutningen till en förändrad vatten-

reglering, där den mest självklara är att ta fram en finjusterad regleringsregim som med minsta 

möjliga kraftproduktionsbortfall begränsar myggproblemet utan att försämra förutsättningarna 

för den biologiska mångfalden. Det behövs också mer kunskap om myggornas beteende för att 

kunna skräddarsy olika typer av förebyggande åtgärder eller andra myggbegränsningsmetoder. 

Det är exempelvis viktigt att veta hur långt merparten av myggorna flyger från den plats de 

kläcks fram. Forskning kan eventuellt också finna även andra förebyggande åtgärder som det 

inte finns kunskap om idag. Det är inte rimligt att anta detta ska ske inom ramen för ordinarie 

myndighetsarbete utan forskningen måste genomföras inom ramarna för ordinarie forskningsan-

slag.  

 

Det vore därför önskvärt att något av de nationella forskningsråden utlyser en satsning med 

särskilda medel för att belysa olika aspekter av förbyggande åtgärder för att förhindra myggpro-

duktion. Ökad kunskap skulle gagna inte bra området kring Nedre Dalälven utan även andra 

områden som har problem med rikliga mängder översvämningsmygg, främst nationellt men 

även internationellt.  

12.5  Adaptiv förvaltning, uppföljning, utvärdering och 
kunskapsspridning 

För att arbetet med de förbyggande åtgärderna och den kompletterande Bti-bekämpningen ska 

bli så effektiv som möjligt måste arbetet vara adaptivt. Hela organisationen kring de förbyg-

gande åtgärderna liksom organisationen för beredskapen för bekämpning måste utformas så att 

ny kunskap ständigt införlivas. Om vissa av åtgärderna inte visar sig ha önskvärd effekt ska de 

justeras eller inte genomföras inom ramen för den långsiktiga hanteringen av myggproblemet. 

Den adaptiva förvaltningen är viktigt för att de förebyggande åtgärderna och Bti-bekämpningen 

ska kunna utvecklas för att ge bästa möjliga resultat när det gäller mål, genomförande och åt-

gärdernas kostnadseffektivitet.  

 

Genom uppföljning och utvärdering kan merparten av den adaptiva förvaltningen tillgodoses. 

De översiktliga planerna bör vara rullande i 10 år framåt (till 2024), med större utvärderingar 

efter fyra (2018, så att förändringar kan göras inför nästa landsbygdsprogramperiod) och 2024 
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år i första omgången. Därefter bör utvärderingar ske vart femte år. Utvärderingarna bör genom-

föras av externa forskare på uppdrag av regeringen, med tillhörande finansiering. I utvärdering-

arna bör ingå de förebyggande åtgärderna och Bti bekämpningen som helhet, men även separata 

uppskattningar av hur dessa var för sig eller tillsammans skulle kunna förbättras för att på ett 

effektivare sätt nå målet på ett kostnadseffektivt sätt. Även de åtgärdernas påverkan på naturmil-

jöerna bör utvärderas.   

 

Erfarenheterna och kunskaperna som skapas inom ramen för eller i anslutning till detta projekt 

är centrala för att anpassa de långsiktiga förebyggande åtgärderna inte bara för förutsättningarna 

vid Nedre Dalälven utan också för andra områden som är drabbade av översvämningsmyggor. 

De förebyggande åtgärder som beskrivs i länsstyrelsens förslag har goda förutsättningar att 

kunna användas på andra ställen. Igenväxningsproblematik och fluktuerande vattennivåer är 

vanlig problematik inte minst kring de många sjösänkningsföretag som finns i Sverige. Sådana 

miljöer är väl lämpade för översvämningsmygg. Med ett förändrat klimat med förändrade ne-

derbördsmönster och varmare temperaturer kan det tänkas att problemen med massförekomst av 

översvämningsmygg på grund av ett förändrat klimat sannolikt kommer att öka i framtiden, 

även i andra delar av Sverige (Schäfer & Lundström 2009). Då är det viktigt att på ett tidigt 

stadium, så långt det är möjligt, begränsa översvämningsmyggen genom förebyggande metoder 

som är anpassade efter de betingelser som råder lokalt. Här är länsstyrelsens roll som kunskaps-

spridare viktig, och den föreslagna samordnaren har här en självklar roll.  
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 Förslag som inte förordas av läns-13
styrelsen i ett första skede 

13.1 Förslag: Kanal i Gysingeområdet 
Ett förslag som diskuterats är att bygga en kanal eller omlöpsanordning i Gysinge, som skulle 

kunna öka avbördningskapaciteten vid höga flöden så att oönskade översvämningar i Fär-

nebofjärden undviks. En tanke har varit att utvidga existerande kraftverkskanal som går genom 

Gysinge Bruk, en annan har varit att bygga en ränna eller kanal genom de forsar som utgör 

trösklar för vattnet. Dessa idéer diskuteras i rapporten ”Färnebofjärdens högvattentoppar- kan de 

kapas?” (bilaga 11). Länsstyrelsen förordar inte dessa förslag, då det är mer befogat att använda 

redan existerande anläggningar för att lägga om regleringen. 

 

MOTIVERING 

Länsstyrelsen anser att innan man på ett uttömligt sätt har testat att använda befintliga anlägg-

ningar bör inte nya byggas. En åtgärd i Gysinge skulle endast avhjälpa problemet lokalt, i mot-

sättning till det helhetsgrepp som redovisas i länsstyrelsens förslag. Det är också ovisst vilken 

påverkan en sådan byggnation skulle få på områden belägna nedströms, kanske flyttas proble-

met. Enligt utredningen (bilaga 11) behövs det, för att åtgärden ska vara effektiv, en omfattande 

byggnation med den miljöstörning, i älven och av kulturmiljön, detta kan innebära. Det är ovisst 

hur erosionen nedströms påverkas om substratet i forsarna förändras. Sänker man tröskeln i 

Gysinge är det dessutom risk för att ytterligare ytor friläggs där myggen kan lägga ägg vid låg-

vatten. Då en nybyggnation i Dalälven endast komma till stånd efter en omskrivning av Miljö-

balken (Kap 4:6 §) skulle en sådan åtgärd inte kunna genomföras förrän långt in i framtiden och 

innebära en större ekonomisk investering. Därför förespråkar inte länsstyrelsen i nuläget denna 

åtgärde. 

13.2 Förslag: Invallning 
Det har framförts ett förslag om att valla in vissa områden så att översvämningar skulle kunna 

undvikas helt och hållet lokalt. Ett kostnadsförslag på en sådan lösning för två platser vid Fär-

nebofjärden har också tagits fram. Invallning kan troligen reducera myggproblemen lokalt, men 

kan eventuellt vara svårt att förena med reservatssyftet i skyddade områden.   

 

MOTIVERING 

En invallning av ett område löser problemet endast lokalt, och kan i bästa fall bara vara ett 

komplement till övriga förebyggande åtgärder. Innan man på ett uttömligt sätt har testat att an-

vända befintliga anläggningar bör inte nya byggas. Det är heller inte ett helt trivialt problem att 

ta reda på vem som ska vara ägare till och ansvara för sådana anläggningar. Genomförs ett hel-

hetsgrepp på regleringen, kombinerat med hävd och Bti, kommer invallning bli en överflödig 

åtgärd. 
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13.3 Förslag: Bränning 
Rapporten om internationella metoder (bilaga 7) redovisade forskarna att man på vissa håll i 

värden bekämpar myggor genom att bränna av förnan på områden där myggornas ägg ligger 

vilande i väntan på översvämning. Studier i Kenya visade att den höga temperaturen vid brän-

ningen minskar myggäggens överlevnad avsevärt. Arbetsgrupperna bedömde att metoden var 

intressant att prova vid Dalälven. Ett försöksområde på cirka två hektar brändes under våren 

2012 med hjälp av personer från projektets arbetsgrupper. Åtgärden skulle följas upp av Upp-

sala universitet men tyvärr gick det inte göra någon uppföljning. Hela det brända området låg 

vid översvämningen i maj 2012 under för djupt vatten för att mygglarverna skall kunna utveck-

las. Några indikationer på om bränning skulle vara effektiv vid Nedre Dalälven finns därmed 

inte. 

 

MOTIVERING 

Länsstyrelsen gör bedömningen att det rent praktiskt är svårt använda denna metod i någon 

större skala vid Nedre Dalälven. De flesta år är det troligt att det enbart är några få dagar mellan 

snösmältning och den tidpunkt när älven stiger som det går att bränna aktuella områden. Ef-

tersom det i nuläget är oklart vilken effekt bränning har medför även det till att metoden i nulä-

get inte är aktuell. Det skulle dock vara intressant att undersöka effektiviteten av bränning för att 

på vissa områden eventuellt kunna använda bränning som ett komplement till de förebyggande 

åtgärder som föreslås. En undersökning av effekten skulle även vara motiverad för att kunna 

avvända metoden utanför Nedre Dalälven där förutsättningarna för att kunna bränna är bättre. 
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 Analys av styrkor och brister med 14
länsstyrelsens förslag 
Länsstyrelsen anordnade två arbetsmöten för att göra en översiktlig analys av styrkor och brister 

med länsstyrelsen förslag. Det ena arbetsmötet gjordes inom ramen för Nätverket för kunskaps-

inhämtning och det andra som ett tvärgruppsmöte för strategins arbetsgrupper. Båda grupperna 

hade fått delar av länsstyrelsens rapport (avsnitt 7-12) som underlag. Utförliga beskrivningar av 

de båda arbetsmötena finns i bilaga 4. 

 

I Nätverket genomfördes en analys av förhoppningar och farhågor som deltagarna kunde identi-

fiera. Därefter togs åtgärder mot de mest sannolika farhågorna fram. På arbetsmötets avslutande 

del diskuterades viktiga aspekter av den gemensamma handlingsplan som ska tas fram under 

början av 2014.  

 

På tvärgruppsmötet med arbetsgrupperna gjordes en s.k SWOT-analys, där förslagets styrkor, 

svagheter, möjligheter och hot diskuterades (Strenghts, Weaknesses, Opportunities, Threats).  

 

14.1 Förhoppningar, farhågor och åtgärder 
Gruppdiskussionerna visade att deltagarna hade många förhoppningar i och med länsstyrelsens 

förslag. Förslaget hade enligt deltagarna god potential att minska myggproblemet och skulle 

dessutom medföra många mervärden som ett öppnare landskap, ekonomiska förbättringar för 

den som vill bruka marken, och förbättringar för den biologiska mångfalden.  

 

Samtidigt betonade deltagarna många farhågor som skulle kunna hindra processen. De två 

främsta farhågorna var att kraftbolagen inte vill samarbeta och utföra frivilliga åtgärder för att 

förhindra massförekomst av översvämningsmygg och att försämringar i landsbygdsprogrammet 

skulle omöjliggöra lönsamt brukande av ängarna.  

 

Vid diskussionen om åtgärder mot farhågorna sattes stor tilltro till utredningen om Översyn av 

reglerna om vattenverksamheter (dir. 2012:29, SOU 2013:69), och de eventuella lagändringar 

som föreslås i denna. Även vikten av att arbeta mer effektivt med den lagstiftning som finns 

idag, inom ramen för tillsynsverksamheten och egenkontrollen, betonades också. Men flera av 

åtgärderna mot farhågorna handlade om att försöka påverka högre instanser att se vikten av att 

lösa problemet genom de åtgärder som beskrivs i länsstyrelsens rapport, både när det gäller 

regleringen av vattnet och förutsättningarna att hävda markerna. Förutom att det bör betonas i 

slutrapporten såg deltagarna att det var ett arbete som måste utföras kontinuerligt. 

14.2 Viktiga aspekter av handlingsplanen 
Det fanns en tydlig slutsats som kom fram under diskussionerna. Det i särklass viktigaste för att 

kunna genomföra en förändring var att genomföra konkreta åtgärder. Det handlade främst om 

fysiska men även ekonomiska och juridiska kan ses som konkreta åtgärder. Grupperna såg 
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också nödvändigheten av att åtgärderna i förlängningen måste införlivas i alla aktörers ordinarie 

verksamhet. Handlingsplanen ansågs som ett viktigt medel att nå målen, men syftet måste vara 

tydligt, planen måste vara genomförbar med en realistisk tidplan. Viktigt var också att följa upp 

aktörernas arbete eftersom det är det enda sätt att utöva påverkan på att aktörerna gör vad de 

enats om att genomföra. Detta kan exempelvis genomföras genom regelbundna uppföljningsmö-

ten där aktörerna ska redovisa vad som åstadkommits.  

 

Flera deltagare såg att den egna organisationen kan och bör vara delaktiga i arbetet. Förslag på 

en länsstyrelsegemensam rådgivningsplattform för att underlätta för brukaren kom också fram 

under diskussionerna. Det gäller särskilt om det instiftas ett riktat bidrag för restaurering och 

skötsel av marker som producerar översvämningsmygg, då sådana regler måste vara gemen-

samma för alla inblandade län. 

 

14.3 Styrkor, svagheter, möjligheter och hot 
Arbetsgrupperna ansåg att den främsta styrkan med förslaget var att det var vetenskapligt un-

derbyggda förslag och att rapporten utgjorde en stark kunskapssammanställning. Man ansåg 

dessutom att det var en styrka att förslaget var heltäckande. Svagheterna handlade mycket om 

bristen på ekonomisk långsiktighet i hanteringen av myggproblemet från centralt håll. Förslaget 

kräver långsiktig finansiering vilket tidigare visat sig svårt att få till stånd. Man ansåg också att 

förslaget var beroende av kraftbolagens goda vilja och det är osäkert vad som blir genomfört 

med avseende på vattenregleringen. Möjligheter var att förslaget siktade långsiktigt, att det kan 

medföra minskad Bti-användning och är applicerbart på andra regioner. Förslaget uppdelning i 

förebyggande åtgärder och bekämpning sågs också som en möjlighet. Arbetsgrupperna var 

eniga om att de största hoten mot förslaget, som var bristande finansiering och risk för att aktö-

rerna inte kan samarbeta, vilket de måste för att förslaget ska kunna genomföras. 

14.4 Sammanfattande slutsatser 
Det är glädjande att många ser stora styrkor med länsstyrelsens förslag och har förhoppningar 

om att det kan resultera i en avsevärt förbättrad situation för befolkningen i det drabbade områ-

det. 

 

Samtidigt är det tydligt att man ser risker som kan förhindra att förslaget omsätts i sådan ut-

sträckning att det ger resultat på myggförekomsten. Både nätverket för kunskapsinhämtning och 

arbetsgrupperna drog oberoende av varandra samma slutsats – att förslaget kan stjälpas av sam-

arbetssvårigheter och otillräckliga ekonomiska förutsättningar. Åtgärder för att hantera en sådan 

situation diskuterades i på nätverksmötet, men flera av dessa ligger utanför länsstyrelsens, eller 

någon annan enskild aktörs roll. Länsstyrelsen betonar därför vikten av tydliga signaler från 

beslutsfattarna vad som förväntas av de olika aktörerna 

 

En annan slutsats som framgår med stor tydlighet är att det är nödvändigt att omgående omsätta 

den kunskap som tagits fram inom strategiarbetet i praktiken. Det är nödvändigt att aktivt skapa 

förutsättningar för att genomföra praktiska åtgärder för att begränsa myggproblemet vid Nedre 

Dalälven på ett hållbart sätt. Samtidigt som det finns en spirande optimism i regionen finns 



LÄNSSTYRELSEN GÄVLEBORG 
Rapport 500-8033-13 – Förslag til l hur myggproblemet vid Nedre Dalälven kan hanteras på lång sikt   

 68 

också farhågor hos allmänheten och även hos vissa aktörer, att alla utredningar som gjorts inte 

kommer att leda till något.  
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 Regionala landskapsstrategier – ett 15
framgångsrikt sätt att hantera komplexa 
frågor? 
Den regionala landskapsstrategin har nu pågått sedan 2011. Sammantaget bedömer länsstyrelsen 

att strategin har lyckats uppnå det den förutsatte sig att genomföra. Resultatet av strategins ar-

bete består dels av länsstyrelsens förslag, som presenteras i denna rapport och dels av det arbets-

sätt som använts det vill säga att underlaget till förslaget är framtaget i samarbete med befolk-

ningen i det drabbade området.  

 

De utredningar som genomförts är både relevanta för att besvara frågor om hur myggproblemet 

kan hanteras på lång sikt men – och det är lika viktigt – är även förankrade både hos de som 

deltar i arbetsgrupperna som andra viktiga aktörer i regionen. Idag finns en större medvetenhet, 

hos boende och andra aktörer, om vikten att minska beroendet av Bti, än vad som fanns innan 

arbetet med den regionala landskapsstrategin inleddes. 

15.1  Adaptivt arbetssätt i fokus 
I utvärderingsrapporten över kommunikationen inom strategin betonar forskarna att hela strate-

gin karaktäriseras av en medveten strategi för att göra allmänheten delaktig i arbetet vilket också 

visas genom att tilliten till projektledarna vuxit under arbetets gång. Däremot var tilliten till 

länsstyrelsen och andra inblandade myndigheterna ännu inte lika stor. Att bygga upp ett förtro-

ende är en långsam process och i det arbetet är det viktigt att deltagarna visas respekt och att 

deras tvivel och misstänksamhet tas på allvar vilket forskarna framhåller att den regionala land-

skapsstrategin gör.  

 

Länsstyrelsen gör själva bedömningen att det adaptiva arbetssättet som kännetecknar strategin 

är en av de främsta framgångsfaktorerna. Genom att ständigt fokusera på dialogen och demokra-

tiaspekten har arbetet med strategin inneburit att myggproblemet hanterats ur ett helhetsperspek-

tiv, på ett tydligt och transparent sätt. Eftersom allmänheten har insyn i alla led i strategins ar-

bete bedömer länsstyrelsen att förtroendet även för de inblandade myndigheterna kommer att 

öka ju längre strategin pågår.  

 

Att man redan tidigt i projektfasen valde att utvärdera den inledande kommunikationen ses 

också som en framgångsfaktor. Det gav strategin möjlighet att genomföra förbättringar i ett 

tidigt skede av strategiarbetet.  

 

Arbetssättet innebär ett stort antal möten med allmänheten och olika aktörer. Det är positivt ur 

flera aspekter: möten ger tillfällen att föra en dialog om projektet och varenda möte föder nya 

idéer kring olika aspekter av myggproblemet. Att man sedan väljer att samarbeta med de som 

vill är ett effektivt sätt att snabbt skapa positiva exempel på bra samarbete som kan sprida sig 

även till personer som från början är avvaktande eller negativt inställda. 
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Det finns givetvis utrymme för fortsatta förbättringar inom strategiarbetet. En viktig aspekt som 

inte har tillgodosetts i någon större utsträckning inom strategiarbetet ännu är att systematiskt 

sprida arbetsgruppernas arbete utanför denna begränsade krets. Stormöten är ett alternativ, och 

har också genomförts, men har kanske inte nått så långt som vore önskvärt, och erbjuder dessu-

tom begränsade samarbetsmöjligheter. Strategin har också fått kritik för att bara de som är en-

gagerade i arbetsgrupperna har varit väl insatta i arbetet. Ett sätt att inför nästa steg i strategiar-

betet förbättra detta, är att utöka informations och diskussionsarbetet i genomförandeperioden 

genom att kontakta redan existerande föreningar. Det rör sig om lokala LRF-avdelningar, hem-

bygdsföreningar och lokala PRO förbund. Länsstyrelsens förhoppning är att detta både kommer 

underlätta informationsspridningen och öka deltagandet i arbetet vilket är en viktig demokratia-

spekt. En utökad infomations- och diskussionsplattform kan även bidra till att relativt fler kvin-

nor och ungdomar engagerar sig. 

15.2  Att lära av varandra 
En framgångsfaktor som inte nog kan understrykas är att vi inom den regionala landskapsstrate-

gin ständigt har betonat behovet av fakta i vårt sökande efter långsiktiga metoder för att be-

gränsa myggförekomsterna. Teorier om myggproblemets orsaker finns, och har hela tiden fun-

nits, men innan fakta presenteras så kan resonemang lätt fastna i diskussioner om vem som har 

rätt. Eftersom åtgärderna bestått av kunskapsinhämtning, har den regionala landskapsstrategin 

inneburit att allmänheten och myndigheterna tillsammans gör en gemensam kunskapsresa. Var-

ken myndigheterna eller allmänheten visste svaret på frågorna innan strategiarbetet började, 

utan har gemensamt utarbetat frågor som behöver besvaras. 

  

Länsstyrelsen bedömer att de olika forskningsuppdragen som beskrivs i denna regeringsupp-

dragsrapport, sammantaget ger en relativt heltäckande bild över möjliga lösningar. Kunskap är 

viktigt inte bara för att projekten ska kunna nå resultat men särskilt för att människor ska kunna 

engagera sig i projekten. Eftersom allmänheten engagerar sig på sin egen tid måste det antingen 

redan finnas belägg för att de föreslagna åtgärderna har effekt på massförekomsten av mygg 

eller så måste projekten utformas så att denna kunskap kan hämtas in.  

 

I ett landskapsstrategiprojekt är det inte bara allmänheten som kan lära av myndigheter och 

experter utan den mest centrala processen är den omvända – att myndigheter och experter lär av 

den kunskap som finns lokalt. Denna kunskapsspridning har visat sig central för arbetet med att 

finna långsiktiga sätt att hantera myggproblematiken. Allmänhetens kunskap har varit helt nöd-

vändig i arbetet med den regionala landskapsstrategin. Via allmänheten har myndigheterna bl.a. 

fått ta del av viktig kunskap om lokala förhållanden, kunnat ta del av viktiga iakttagelser om var 

det finns särskilt goda förutsättningar för mygglarver, samt fått förslag på nödvändiga forsk-

ningsuppdrag som måste genomföras för att kunna ta reda på mer om systemet. Flera av de 

forskningsprojekt som genomförts inom ramen för strategiarbetet hade inte kunnat genomföras, 

eller bara kunna genomföras till avsevärt högre kostnader, om inte allmänhetens kunskap hade 

kommit myndigheterna till kännedom. 
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15.3  Arbetssättet ger mervärden 
De forskningsrapporter som tas fram idag är förankrade både hos allmänheten och många övriga 

aktörer redan på idéstadiet och både allmänheten och andra aktörer har löpande kunna påverka 

den kunskapsinhämtande processen. Det har medfört att utredningarna har haft möjlighet att 

belysa frågeställningarna ur flera aktörers perspektiv, vilket gör att forskningsuppdragen vilar på 

en bred bas. 

 

I myndighetsvärlden är ofta ett omvänt arbetssätt mer vanligt förekommande, dvs. att utredning-

ar först genomförs av olika experter och först därefter förankras hos de som är berörda. Enligt 

länsstyrelsens bedömning skulle ett sådant arbetssätt medfört att förankringen av rapporterna 

och de åtgärder som föreslås där sannolikt hade tagit längre tid. I synnerhet när det gäller en 

konfliktfylld fråga som myggproblematiken. En regional landskapsstrategis processartade ar-

betssätt kan ses som resurseffektivt, då den tid som läggs på dialog och förankring sker parallellt 

med framtagandet av åtgärdsförslagen, och inte måste påbörjas efter att föreslagen är framtagna.  

 

Det är länsstyrens uppfattning att det sannolikt hade varit mycket svårt att få gehör för åtgärds-

förslag för att hantera problemet med massförekomst av översvämningsmygg som har sitt ur-

sprung i utredningar som tagits fram enbart i länsstyrelsens eller någon annan myndighets regi. 

Idag finns tvärtom en medvetenhet om behovet av långsiktiga åtgärder hos de flesta aktörer och 

en stor del av allmänheten. 

15.4  Lokalt engagemang förpliktigar 
Länsstyrelsen betonar vikten av att den regionala landskapsstrategin bör drivas långsiktigt efter 

2013 i den form som föreslås av länsstyrelsen i denna rapport. Lokalt engagemang förpliktigar – 

upphör sådana projekt helt, minskar förtroendet för myndigheterna ytterligare, vilket kan få 

många olika konsekvenser. Det har också blivit tydligt att det nu är nödvändigt, inte minst för 

att behålla allmänhetens förtroende, att skyndsamt omsätta den kunskap som tagits fram inom 

den regionala landskapsstrategin i praktiken och skapa förutsättningar för att genomföra prak-

tiska åtgärder för att begränsa myggproblemet vid Nedre Dalälven på ett hållbart sätt. Kunskap-

en från detta arbete kan mycket väl omsättas i praktiken på andra ställen, nationellt och internat-

ionellt där liknande problem med översvämningsmygg finns. 
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 Översikt bilagor 16
Bilagorna 1-5 finns bifogade i rapporten medan bilaga 6-21 (forskningsrapporter) finns att ladda 

ner från länsstyrelsen i Gävleborgs hemsida  

 

 

Bilaga 1 Dialog och samverkan inom inom projektet Människor, mygg och natur vid 

Nedre Dalälven 2011-2013 

 

Bilaga 2 Plan för att utöka hävdad mark vid Nedre Dalälven. 

 

Bilaga 3 Synteskonferens – hur skall arbetet drivas vidare? 

 

Bilaga 4 Konsekvensanalys av förslaget 

 

Bilaga 5 Referensgruppens synpunkter på förslaget. 

 

Bilaga 6 Kommunikation och samverkan inom landskapsstrategin, Människor, mygg och 

natur vid Nedre Dalälven. Utvärdering av det inledande arbetet.  

  

Bilaga 7 Sammanställning och bedömning av myggbegränsningsmetoder i Sverige och 

andra länder 

 

Bilaga 8 Samhällsekonomisk analys av myggproblemets kostnader. 

 

Bilaga 9 Bedömning av förutsättningar för användning av gasoldrivna myggfällor i be-

kämpning av översvämningsmyggor i Nedre Dalälvsområdet 

 

Bilaga 10 Folkhälsoaspekter av myggproblemet vid Nedre Dalälven. 

 

Bilaga 11 Färnebofjärdens högvattentoppar – kan de kapas? 

 

Bilaga 12 Analys av vattenflöden i Dalälven i relation till myggproduktion. 

 

Bilaga 13 Hydrodynamisk-hydrologisk analys av översvämningar nedströms om Näs 

kraftverk. 

 

Bilaga 14 Minskad risk för översvämning i Nedre Dalälven genom optimal magasinregle-

ring 

 

Bilaga 15 Konsekvenser för biologisk mångfald av mygganpassad vattenreglering. 

 

Bilaga 16 Hävdens betydelse för mängden översvämningsmyggor i Nedre Dalälvsområ-

det. 
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Bilaga 17 Utvärdering och resultat av experimentell kläckning av översvämningsmygg 

vid Nedre Dalälven. 

 

Bilaga 18 Sjön Björken – bete som myggkontroll. 

 

Bilaga 19 Mygg och människor vid sjön Björken: Upplevelser av myggsituationen och 

attityder till bekämpningsåtgärder. 

 

Bilaga 20 Konsekvenserna av hävd på biologiska värden vid Nedre Dalälven. 

 

Bilaga 21 Artlista till rapporten Konsekvenserna av hävd på biologiska värden vid Nedre 

Dalälven. 
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 Bilaga 1 1
Dialog och samverkan inom projektet 
Människor, mygg och natur vid Nedre 
Dalälven 2011-2013 
Syftet med landskapsstrategin är att i samarbete med allmänheten söka efter alternativa sätt att 

begränsa massförekomsten av översvämningsmygg. Detta görs inom ramen för strategins tre 

delprojekt Öppna landskap, Strömmande vatten samt Andra myggbegränsningsmetoder. 

Samverkan med allmänheten och alla andra aktörer som är berörda är en central del av en 

landskapsstrategi. 

 

Under inledande år 2011 var fokus i landskapsstrategiarbetet att starta det viktiga 

kommunikations- och förankringsarbetet på bred front. Projektledarna tog under våren 2011 

fram en projektplan och kommunikationsplan som har använts som vägledande dokument i 

kommunikationsarbetet. Även informationsmaterial om strategiarbetet riktat till allmänheten 

togs fram i samarbete med en informatör på länsstyrelsen i Uppsala län. En logotyp skapades 

och används för att knyta samman strategiarbetet.  

 

Under 2012 och 2013 har det genomförts en mängd möten med olika aktörer. Genom det 

processartade arbetssätt som det regionala landskapsstrategin innebär har kommunikationen 

med allmänheten förbättrats parallellt med arbetet med sökandet efter långsiktiga åtgärder. Detta 

har bedömts som nödvändigt för att projektet ska ha förutsättningar att nå framgång. 

 

I denna bilaga beskrivs hur samverkan med allmänheten och andra aktörer har genomförts under 

den regionala landskapsstrategin första genomförandefas 2011-2013. 

1.1 Möten med allmänheten 
Samarbetet med allmänheten går i korthet ut på att alla som är intresserade från allmänheten 

erbjuds att delta i temabaserade arbetsgrupper som får ge förslag på olika åtgärder. Åtgärderna 

ska syfta till att begränsa massförekomsten av översvämningsmygg på lång sikt. 

1.1.1 Inledande stormöte 

Den 8 maj 2011 arrangerades ett inledande möte med allmänheten för att skapa dessa arbets-

grupper. Hit bjöds allmänheten in att delta i ett samarbete med länsstyrelserna för att motverka 

myggproblemet på lång sikt genom en annons. Annonseringen gjordes i tretton dagstidningar 

(Gefle Dagblad, Arbetarbladet, Upplands nyheter, Västmanlands nyheter, Gästriklands tidning, 

Dalabygden, Sala Allehanda, Bergslagsbladet, Falukuriren, Dalademokraten, Avesta tidning, 

Uppsala Nya Tidning, Södra Dalarnas tidning), tre annonsblad (Annonsbladet Norra Uppland, 

Flygbladet Västra uppland, Sandvikens annonsblad), samt Färnebofjärdens nyhetsblad. Inbjudan 

skickades även ut till den e-postlista som intresserade hade skrivit upp sig på efter de två 

stormöten om myggproblematiken som hölls under hösten 2010. Dessutom sattes affischer upp i 
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samtliga orter mellan Avesta och Älvkarleby. Mötet var lyckat och resulterade i att 24 personer 

(av 32 deltagare) anmälde intresse av att veta mer och eventuellt delta i det fortsatta strategiar-

betet genom att medverka i någon av arbetsgrupperna. Fjorton personer var intresserade att delta 

i gruppen Strömmande vatten, tretton i gruppen Öppna landskap och nio i gruppen Andra 

myggbegränsningsmetoder. Under hela projekttidens gång har grupperna varit öppna för alla, 

och nya personer har anslutit sig medan andra har lämnat. Totalt har ungefär fyrtio personer 

varit engagerade. 

1.2 Arbetsgrupperna 
Ett första möte med deltagarna i respektive arbetsgrupp genomfördes under juni månad 2011. 

Arbetsgrupperna har själva beslutat allt som rör mötena och det gemensamma arbetet, bl.a. hur 

mötena är upplagda, mötesformen och vilka frågor som ska diskuteras på mötena. Arbetsgrup-

perna i alla tre delprojekten har valt att ha en permanent sekreterare från länsstyrelsen samt har 

hittills även valt att ordföranden ska vara projektledaren.  

 

Personerna som deltar i arbetsgrupperna har olika bakgrunder och infallsvinklar. Några är emot 

Bti-bekämpning, andra har arbetat för att få till stånd en sådan, men de flesta är överens om det 

är nödvändigt att försöka gå till botten av problemet och åstadkomma lösningar med större lång-

siktighet. Några av personerna som deltar i arbetsgrupperna har varit och är fortfarande öppet 

negativa mot hur länsstyrelserna hanterat myggproblematiken tidigare, men är trots detta villiga 

att delta i det långsiktiga arbetet inom den regionala landskapsstrategin, vilket länsstyrelsen ser 

som mycket positivt. Det medför också ett ansvar från myndigheternas sida att fortsätta samar-

betet med allmänheten och ta tillvara de idéer och den framåtanda som finns i regionen.  

 

Under 2012 och 2013 genomfördes flera förändringar i samarbetet med allmänheten för att 

förbättra kommunikationen som en konsekvens av den utvärdering som genomfördes i början av 

2012. Bland annat bestämde sig arbetsgrupperna för att genomföra arbetsgruppsmötena vid 

samma tillfälle, med gemensam inledning och avslutning, för att göra det enklare för grupperna 

att utbyta information. Mötesformen förändrades också, då ordförande i gruppen valdes bland 

deltagarna och projektledarna istället var sekreterare. 

 

Nedan följer en kort redogörelse för hur arbetet i respektive arbetsgrupp har fortskridit. 

1.2.1 Strömmande vatten 

Syftet med arbetet i denna grupp är att diskutera vilken betydelse vattenföringen i Dalälven har 

för myggproblemet och vilka möjligheter som finns att påverka vattenföringen för att minska 

det. Arbetsgruppen har ca 15 medlemmar.  

 

Många frågor och diskussioner har inledningsvis handlat om vattennivån i Färnebofjärden (nat-

ionalparken) och att denna borde regleras. Vad är skillnaden på vattenföringen mellan myggrika 

och myggfria år? Vilka faktorer orsakar så stora skillnader mellan år? Är det var nederbörden 

råkar falla som är avgörande, eller är det fyllnadsgraden i magasinen och deras vattenlagrings-

kapacitet som avgör? Gruppen har även diskuterat om hur trösklar och stenar i älven bromsar 

vattnet vid låga, medelhöga och höga flöden och om möjligheten att använda kraftverkskanalen 
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i Gysinge för att hindra att nivån stiger. Även diskussioner efter mötet med regleringsföretagen 

har förts. En fråga som diskuterats sedan starten är om man skulle kunna använda befintliga 

magasin i Österdalälven till att begränsa översvämningar i fjärdarna. 

 

Diskussionerna har utmynnat i olika forskningsuppdrag som besvarat olika aspekter av fråge-

ställningarna (se huvudrapporten). Under 2011-2103 har gruppen haft sammanlagt haft 9 möten.  

1.2.2 Öppna landskap 

Arbetet i denna grupp syftar till att diskutera hur markanvändningen längs älven har förändrats 

eftersom marker som tidigare hävdades genom slåtter och bete i dag växer igen alltmer, och hur 

detta kan ha påverkat myggproduktionen. Arbetsgruppen består av ett tiotal personer. 

 

Flera deltagare i arbetsgruppen upplever att myggsituation har förbättrats lokalt efter att de re-

staurerat och återupptagit slåtter på sina marker. Många av de frågor som kommit upp inom 

gruppen har handlat om hur man praktiskt och rationellt skall kunna bedriva slåtter på älvängar-

na som ibland står undervatten och har dålig bärighet. Vad som gäller för att kunna få miljöstöd 

har diskuterats och ett Avsättningen av gräset från markerna är en viktig fråga och strategin 

samarbetar med ett projekt som drivs inom ramen för biosfärområdet Älvlandskapet Nedre 

Dalälven som undersöker förutsättningarna för att kunna använda gräset till foder, biogas eller 

annan energiproduktion. Att det blir ekonomiskt hållbart att hävda älvängarna är naturligtvis en 

förutsättning och en del i arbetet handlar om att titta på möjligheterna att kunna få till stånd en 

förändring av regelverket för miljöstöden för denna typ av marker inför nästa programperiod i 

landsbygdsprogrammet. 

 

Diskussionerna har utmynnat i olika forskningsuppdrag som besvarat olika aspekter av fråge-

ställningarna (se huvudrapporten). Under 2011-2103 har gruppen haft sammanlagt haft 11 mö-

ten. 

1.2.3 Andra myggbegränsningsmetoder 

Syftet med arbetet i den här gruppen är att försöka identifiera vilka övriga lösningar som finns 

för att begränsa massförekomsten av översvämningsmygg. Inom detta delprojekt ryms alla 

andra idéer om vad man skulle kunna göra för att komma tillrätta med myggproblemet. Arbets-

gruppen består av sju personer.  

 

Ursprungligen hade gruppen ett brett syfte och var intresserade av skilda frågor som att genom-

föra ett pilotprojekt, skötselplaner i naturskyddade områden och huvudmannaskapet för Bti-

bekämpning. Under 2012 har medlemmarna i denna arbetsgrupp genomfört en grundläggande 

diskussion om syfte, mål och vilka frågor vi vill fokusera på i gruppen. Arbetsgruppen enades 

att syftet med gruppens arbete är Att samla och ta tillvara erfarenheter från befolkningen i reg-

ionen för att kunna begränsa massförekomsten av översvämningsmygg på kort sikt (genom en 

fungerande bekämpningsorganisation) och på lång sikt samtidigt som den biologiska mångfal-

den bevaras. En fungerande lösning på kort sikt är en förutsättning för det långsiktiga arbetet. 

Målet för gruppen arbete definieras som Att bidra i arbetet med att skapa ett fungerande hu-

vudmannaskap som beaktar både kort- och långsiktiga lösningar. Målet är även att de långsik-

tiga bekämpningsmetoderna åtminstone delvis bör hanteras inom ett framtida huvudmannaskap 
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för Bti-bekämpning. I detta arbete har gruppen valt att fokusera på tre frågor (1) huvudmanna-

skapet (vad utmärker ett bra huvudmannaskap ur befolkningens perspektiv och hur vill gruppen 

bidra i länsstyrelsernas pågående arbete?), (2) Myggfrågan är ett folkhälsoproblem (verka för att 

olika aktörer arbetar strategiskt med frågan), (3) Bättre samordning av myndigheternas arbete 

med dispensfrågorna (kan arbetsgruppen bidra i detta arbete på något sätt?).  

 

Diskussionerna har utmynnat i olika forskningsuppdrag som besvarat olika aspekter av fråge-

ställningarna (se huvudrapporten). Under 2011-2103 har gruppen haft sammanlagt haft 9 möten. 

1.3 Tvärgruppsmöten 
Förutom arbetsgruppsmöten för de tre delprojekten, där vi diskuterat möjliga åtgärder mot över-

svämningsmygg, har det genomförts ett flertal tvärgruppsmöten med olika teman. Till dessa 

möten har deltagare från alla arbetsgrupperna bjudits in. 

1.3.1 Fältdagar i Gysinge och Nordmyran 

Den 6 oktober 2011 genomfördes en studiedag i fält med handläggare av miljöstöds- och mar-

kavattningsärenden från flera av regionens länsstyrelser. Syftet med dagen var att diskutera 

miljöstöds- och markavattningsfrågor i fält, med länsstyrelsens handläggare från flera län samt 

att handläggarna ska kunna knyta kontakter länen emellan. Tre olika miljöer besöktes. Samman-

lagt deltog 25 personer.  

 

Ytterligare en fältdag genomfördes den 24 juli 2013, då var temat restaurering och hävd av 

älvängar. Två av arbetsgruppens medlemmar berättade om hur de arbetade på sina marker och 

det gavs möjlighet att ställa frågor kring praktiska moment. 8 personer deltog. 

1.3.2 Samtalskväll om kommunikationen i projektet 

Som en del av utvärderingen av kommunikationen inom den regionala landskapsstrategin bjöds 

alla arbetsgruppsdeltagare in till en samtalskväll om utvärderingen (20 mars 2012). Mötet sked-

de i samarbete med forskarna som genomförde utvärderingen och syftade till att presentera 

preliminära resultat av utvärderingen samtidigt som alla fick möjlighet att komma med ytterli-

gare inspel och kommentarer. Mötet besöktes av ca 10 arbetsgruppsdeltagare. Bland annat 

framkom att projektledarna behöver bli bättre på att informera om vilket arbete som görs inom 

strategin, att man önskade fler tvärgruppsmöten och att deltagarna kände en osäkerhet om deras 

arbete togs på allvar på länsstyrelserna som helhet. 

1.3.3 Temamöte: Översvämningsmyggans biologi 

Syftet med mötet var att arbetsgruppsdeltagarna och projektledarna skulle få möjlighet att lära 

sig mer om och ställa frågor kring översvämningsmyggornas biologi och beteende. Inbjudna 

föreläsare var två myggforskare från Uppsala universitet, Jan O Lundström och Martina Schä-

fer. Mötet besöktes av ca 15 arbetsgruppsdeltagare och genomfördes 1 mars 2012.  

1.3.4 Temamöte: Ekologiska effekter av älvreglering 

Det arrangerades ett möte där en forskare i akvatisk ekologi från SLU, Erik Petersson, berättade 

om vad som händer i en älv när den regleras för till exempel elkraftproduktion. Han berättade 
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både om hur dynamiken och årsvariationerna i vattenflöden ändras, men framförallt presentera-

des forskning kring hur detta påverkar de arter och miljöer som lever i och nära en älv. Föreläs-

ningen besöktes av ca 15 arbetsgruppsdeltagare och genomfördes den 17 oktober 2012. 

1.3.5 Temamöte: Dalälvens reglering 

Mötet syftade till att arbetsgruppsdeltagarna och projektledarna skulle få möjlighet att lära sig 

mer om hur regleringen av Dalälven går till och få möjlighet att ställa några av de frågor som 

kommit fram under det senaste året. Inbjuden föreläsare var Peter Calla som arbetar på Vatten-

regleringsföretagen som hydrolog och har Dalälvens reglering som sitt ansvarsområde. Mötet 

besöktes av ca 25 arbetsgruppsdeltagare och genomfördes den 11 april 2012. Många frågor 

ställdes om hur Dalälven regleras och vilka möjligheter som finns för att förändra regleringen. 

1.3.6 Tvärgruppsmöte – utse pilotprojekt 

Syftet med dagen var att ge alla tre arbetsgrupper en möjlighet att träffas och utbyta tankar och 

erfarenheter med varandra och att alla grupperna tillsammans skulle ha möjlighet att diskutera 

och föreslå ett område för ett pilotprojekt – en möjlighet att testa någon långsiktig åtgärd mot 

översvämningsmygg. Under dagen redogjorde även projektledarna för vilka uppdrag som lagts 

ut inom strategiarbetet – och vilka uppdrag som är planerade att läggas ut under 2012. Mötet 

besöktes av ca 10 arbetsgruppsdeltagare och genomfördes den 15 april 2012. Bland annat fram-

kom att många tyckte att diskussionsklimatet i arbetsgrupperna var bra men att uppdateringen 

av hemsidan och informationsspridningen kunde göras bättre. Deltagarna enades också om att 

försöka genomföra ett pilotprojekt under våren för att undersöka vilka effekter bränning av ett 

gräsområde skulle ha för effekt på myggproduktionen. 

1.3.7 Tvärgruppsmöten – forskningspresentationer 

Syftet med mötet var att respektive arbetsgrupp skulle informera om respektive verksamhet, 

diskutera arbetet under 2013, få möjlighet att lyssna till presentationer av två forskare som utfört 

uppdrag inom strategin. Örjan Östman från Uppsala universitet presenterade resultat från sitt 

forskningsuppdrag om ”Hävdens betydelse för produktionen översvämningsmygg”. Sedan fick 

deltagarna höra en presentation av Sigurd Melin från Terra firma som presenterade resultat från 

sitt uppdrag, ”Färnebofjärdens högvattentoppar – kan de kapas?”. Mötet genomfördes den 13 

november 2012 och besöktes av ca 15 deltagare. Diskussionerna utmynnade bl.a. i att arbets-

gruppsdeltagarna enades om att fortsättningsvis har våra arbetsgruppsmöten samma kväll för att 

göra det lättare att få reda på vad de andra grupperna diskuterar om. Den 21 augusti 2013 fick vi 

besök av Anders Wörman, KTH, som redogjorde för preliminära resultat från dels simuleringar 

av Färnebofjärden (bilaga 13) och av Dalälven som helhet (bilaga 14). 

1.4 Stormöten 
I och med regeringsuppdraget 2010 genomfördes två stormöten där länsstyrelsen informerade 

om det planerade arbetet med den regionala landskapsstrategin. Syftet med stormötena var att 

informera om att länsstyrelsen skulle påbörja en landskapsstrategi i samarbete med allmänheten 

samt att hämta in allmänhetens åsikter om det planerade arbetet. Mötena genomfördes i Gysinge 

och Mehedeby 
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Även under våren 2013 genomfördes tre öppna stormöten för allmänheten för att sprida resulta-

tet av arbetsgruppernas arbete och informera om resultaten från strategins forskningsrapporter 

för en bredare allmänhet. Behovet av stormöten framhölls också i kommunikationsutvärdering-

en (bilaga 6). Mötena genomfördes i Gysinge (Gävleborgs län, ca 25 deltagare), Mehedeby 

(Uppsala län, ca 4 deltagare) och By Kyrkby (Dalarnas län, ca 40 deltagare). 

1.5 Samarbete mellan länsstyrelserna 
Inom strategiarbetet sker samverkan med regionens länsstyrelser löpande, när behovet för detta 

uppstått från något håll. Strategiarbetet är tvärsektoriellt och under åren 2011-2013 har samar-

bete och samverkan skett med många av länsstyrelsernas verksamhetsområden. Det rör sig bl.a. 

om enheter som hanterar frågor om landsbygdsutveckling, jordbrukarstöd, markavvattning, 

vattenförvaltning, kulturmiljö, naturmiljö, folkhälsa, och olika miljöskyddsfrågor. Det har skett 

löpnade och inom ramarna för strategins särskilda samverkansgrupp Nätverket för kunskapsin-

hämtning. För vissa frågor har specialiserade grupper skapats. Det har även skett samarbete med 

andra pågående projekt vid länsstyrelserna. 

1.5.1 Presentation på länsstyrelserna 

Projektledarna inledde våren 2011 med att genomföra en presentationsturné där det påbörjade 

arbetet inom den regionala landskapsstrategin presenterades på de medverkande länsstyrelserna. 

Syftet var bl.a. att öka det tvärsektoriella arbetet inom och mellan länsstyrelserna inom ramen 

för strategiarbetet samt att knyta kontakter till nätverket för kunskapsinhämtning inom så många 

berörda enheter som möjligt på respektive länsstyrelse. Mötena besöktes av i medeltal av ca 8 

personer och genererade intressanta diskussioner och kommentarer som ytterligare förbättrat 

olika aspekter av strategiarbetet. 

 

En liknande turné genomfördes under våren 2013 då till de tre av regionens länsstyrelser som 

anmälde intresse för ett besök (Länsstyrelsen Dalarna 26 februari, Länsstyrelsen Gävleborg 13 

mars och Länsstyrelsen Uppsala 19 mars). På mötenas presenterades resultat från de forsk-

ningsuppdrag som tagits farm inom ramen för strategiarbetet. 

1.5.2 Nätverket för kunskapsinhämtning 

Syftet med nätverket för kunskapsinhämtning är att använda den expertis som finns på länssty-

relserna för att diskutera olika aspekter av de förslag på långsiktig hantering av myggproblemet 

som kommit upp inom strategins arbetsgrupper. Det görs bland annat för att se vilka åtgärder 

som är genomförbara eller vilka konsekvenser de skulle få. Nätverket har inte haft några perma-

nenta medlemmar utan projektledarna har kallat de kompetenser som det funnits behov av vid 

varje enskilt tillfälle. På vissa av mötena har det deltagit experter från bl.a. kommuner eller 

kammarkollegiet för att diskutera särskilda frågor.  

 

Det första mötet med nätverket för kunskapsinhämtning genomfördes i Uppsala den 25 augusti 

2011. Sammanlagt deltog 13 personer på mötet varav tre av dessa representerade var sin arbets-

grupp. Representation från arbetsgrupperna har varit ett betydelsefullt inslag i nätverket, då 

närvaron av representanter från arbetsgrupperna gör det möjligt för allmänheten att få full insyn 

i myndigheternas arbete. Detta har varit uppskattat både av arbetsgrupperna som har kunnat se 
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hur länsstyrelserna arbetat vidare med de förslag som de lagt, och av länsstyrelsens experter 

som fått direktkontakt med dem som lagt förslagen vilket underlättar kommunikationen och 

minskar risken för missförstånd.  

 

Under åren 2011-2013 har att sammanlagt 4 möten inom nätverket för kunskapsinhämtning 

genomförts. På det sista mötet genomfördes en analys av det sammanlagda förslaget med avse-

ende på förhoppningar, farhågor och åtgärder mot dessa. Resultaten av detta möte redovisas 

separat (bilaga 4). 

1.5.3 Samverkansgruppen om avsättningsmöjligheter för gräs från älvängar i 
Nedre Dalälvsområdet 

En av de viktigaste frågorna som diskuteras i arbetsgruppen Öppna landskap är att man måste 

kunna göra det ekonomiskt gångbart att sköta markerna vid Nedre Dalälven för att kunna utöka 

arealen hävdad mark här, eftersom markerna ofta är blöta och har dålig bärighet. Om det går att 

få avsättning för skörden skulle det tillsammans med miljöersättningar kunna göra det lönsamt 

att sköta markerna. Med anledning av detta skapades en samverkansgrupp dit regionens aktörer 

inom myndighetssfären bjöds in att delta. Det första mötet genomfördes den 15 mars 2012 i 

Uppsala. Syftet var att samla projekt och verksamma aktörer för att kunna ta del av varandras 

kunskaper och erfarenheter samt att informera varandra om planerade eller pågående arbeten. 

Man diskuterade hur man inom pågående, planerade eller nya projekt skulle kunna gå vidare för 

att hitta bra avsättningsmöjligheter för gräs från älvängarna. Mötet besöktes av 12 deltagare (nio 

olika aktörer). Diskussionerna utmynnade bl.a. i att det var mötets uppfattning att det fanns 

möjligheter att nyttja älvängarna som resurs, att lokalt anpassade lösningar kanske är det lämp-

ligaste och att det finns ett behov av samordning och överblick över alla pågående projekt. 

 

Sammanlagt har det genomförts två möten inom gruppen. 

1.5.4 Andra länsstyrelseprojekt 

Strategin har även samverkat med andra etablerade projekt på länsstyrelserna, bl.a. med Projekt 

Äkta Ängshö (Länsstyrelsen Gävleborg), som verkar för att öka avsättningsmöjligheterna för 

olika typer av ängshö och Restaurera Mera (Länsstyrelsen Gävleborg) som arbetar med att öka 

andelen restaurerad ängsmark. 

1.6 Samarbete med andra aktörer 

1.6.1 Referensgruppen 

Den rådgivande referensgruppen har en mycket bred sammansättning för att så många intressen 

som möjligt ska få insyn i och ha möjlighet att påverka strategiarbetet. I referensgruppen finns 

deltagare från drygt 20 organisationer, bl.a. regionens länsstyrelser, Region Gävleborg, Region 

Dalarna, Regionförbundet Uppsala, Naturvårdsverket, Nedre Dalälvens Intresseförening (NeDa, 

främst biosfärarbetet och bekämpningsverksamheten), Lantbrukarnas riksförbund (LRF), reg-

ionens kommuner (Avesta, Sala, Älvkarleby, Heby, Sandviken, Tierp och Gävle), Centrum för 

biologisk mångfald (CBM), Upplandsstiftelsen, Naturskyddsföreningen, Vattenregleringsföre-

tagen, kraftbolagen (Fortum och Vattenfall), Världsnaturfonden (WWF), Sveriges ornitologiska 

förening (SOF), samt Länsmuseerna i Dalarna, Gävleborg och Västmanland. Representanter 
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från alla arbetsgrupperna deltar även på referensgruppsmötena för att genomlysligheten i strate-

giarbetet ska bli så stor som möjligt. För att underlätta informationsspridningen till andra län 

som har blivit drabbade av myggproblematiken har även representanter från Länsstyrelsen 

Värmland och Forshaga och Deje kommuner blivit inbjudna att delta i referensgruppen som 

observatörer.  

 

Under åren 2011-2013 har 11 möten genomförts med referensgruppen. Mötena har varit kon-

struktiva och den regionala landskapsstrategin har ett starkt stöd av medlemmarna i referens-

gruppen. 

1.6.2 Samverkan med kommunerna 

Under 2012 genomfördes möten på kommunerna för att presentera en lägesrapport från den 

regionala landskapsstrategin, för att informera och för att öka samverkan med kommunerna. 

Fem av regionens sju kommuner anmälde intresse av ett sådant besök: Sandviken (kommun-

fullmäktigemöte 23 april), Sala (kommunstyrelsemöte 10 maj), Älvkarleby (kommunstyrelse-

möte 22 maj), Gävle (kommunfullmäktigemöte 14 juni) och Heby (kommunfullmäktigemöte 18 

september). 

1.6.3 Samverkan med kraftbolagen och vattenregleringsföretagen 

Kraftbolagen Fortum och Vattenfall och Vattenregleringsföretagen är viktiga aktörer inom den 

regionala landskapsstrategin. Därför skapades en samverkansgrupp för myggrelaterad informat-

ion om vattenföringen i Nedre Dalälven. I samverkansgruppen ingår representanter från NeDa 

(både den operativa myggbekämpningen och ledningen), Vattenregleringsföretagen, Fortum, 

Vattenfall, SMHI, länsstyrelserna och Naturvårdsverket, med NEDA som sammankallande. 

Syftet med samverkansgruppen är att kunna få en helhetssyn över vattenföringen i Dalälven och 

hur denna påverkar myggproduktionen i Nedre Dalälvsområdet.  

 

Samverkansgruppen skapades i november 2010 och hade sitt första möte den 17 mars 2011. På 

mötet diskuterade de inblandade aktörerna möjligheter att påverka vattenföringen i Dalälven för 

att hantera myggproblematiken. Mötet fokuserade på vad aktörerna tillsammans kan göra i det 

korta perspektivet bl.a. vad som kan göras för att förutse översvämningar bättre, vad man kan 

lära sig om systemet mer konkret på kort sikt samt att samarbetet mellan Vattenregleringsföre-

tagen och Biologisk myggkontroll (den avdelning inom NeDa som utför Bti-bekämpningen) bör 

utökas.  

 

Sammanlagt 3 möten har genomförts med samverkansgruppen under 2011-2013 

1.6.4 Samverkan med biosfärområdet Älvlandskapet Nedre Dalälven och 
Nedre Dalälvens intresseförening 

Den regionala landskapsstrategin samarbetar med Biosfärområdet Älvlandskapet Nedre Daläl-

ven och Nedre Dalälvens intresseförening (NeDa) på flera sätt, bl.a. genom regelbundna möten, 

men också genom samverkan kring olika projekt. 
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AVSÄTTNING AV SKÖRDEN FRÅN ÄLVÄNGAR 

Ett projekt som genomfördes inom ramen för Biosförområdet Älvlandskapet Nedre Dalälven 

under 2012 var Skörd från älvängar, etapp 1. Projektet syftade till att kartlägga vilka olika eko-

nomiskt bärkraftiga avsättningsmöjligheter som finns för det gräs som skördas från älvängar i 

regionen. Samarbetet mellan den regionala landskapsstrategin (i synnerhet den lokala arbets-

gruppen för delprojektet Öppna landskap) har visat sig mycket givande för båda parter. Land-

skapsstrategins nätverk har varit värdefullt för biosfärprojektet som i sin tur gett en nödvändig 

överblick över problematiken. Inom biosfärprojektet konstateras bl.a. att älvängsskörden utgör 

en resurs som har många kvaliteter och många möjliga användningsområden samt att det finns 

flera lokala exempel på framgångsrik småskalig användning.  

 

BEHOV AV SAMORDNING KRING AVSÄTTNINGSMÖJLIGHETERNA 

För att ta arbetet till nästa nivå ansökte och beviljades NeDa under hösten 2012 Leadermedel till 

en fortsättning på projektet Skörd från älvängar, etapp 1 inom ramen för Biosfärområdet.  

Det fortsatta projektet kallas Hävd av Nedre Dalälvens älvängar – ekonomiska och ekologiska 

möjligheter, och syftar till att en skapa en samordningsfunktion som kan hantera alla olika 

aspekter av hur hävden i regionen ska kunna ökas. I ansökan betonas ”Det gemensamma målet 

är utökad hävd på fler marker. Tre nyckelfaktorer för att förverkliga detta är: (1) Ekonomiskt 

bärkraftig avsättning för skörden, (2) Ökat intresse bland brukarna (3) Underlätta för brukarna 

att få information. Inom alla dessa behövs en samordningsfunktion. En projektledare är anställd 

vid NeDa och påbörjade sitt arbete under hösten 2013. 

 

Den regionala landskapsstrategin ingår som en av aktörerna som stödjer detta projekt, och kan 

som tidigare bidra med bl.a. nätverk av brukare i bygden, kontakter med länsstyrelse och sek-

torsmyndigheter samt ingå i styr- eller referensgrupp om det blir aktuellt. Den regionala land-

skapsstrategin gör bedömningen att den samordningsfunktion som beskrivs i ansökan kommer 

att förbättra möjligheterna att öka hävden i Nedre Dalälvsregionen.  

 

BIOSFÄROMRÅDETS FRAMTIDSSEMINARIUM  

Som ett led i arbetet för att utöka hävden i vid Nedre Dalälven var temat för 2012 års framtids-

seminarium inom NeDa och biosfärområdet ”Hävd av Nedre Dalälvens älvängar – ekonomiska 

och ekologiska möjligheter”. Framtidsseminariet är ett utvecklingsorgan inom NeDa och brukar 

inträffa var till vartannat år och ha olika teman. Den regionala landskapsstrategin medverkade 

aktivt på seminariet och ansvarade för vissa delar av programmet. Framtidsseminariet genom-

fördes den 22 - 23 november 2012 i Bjurfors.  

 

1.6.5 Naturvårdsverket  

Den regionala landskapsstrategin samarbetar också med de verksamheter på Naturvårdsverket 

som hanterar olika aspekter av myggproblematiken vid Nedre Dalälven. Förutom att informera 

om det långsiktiga arbetet för att hantera myggproblemet i olika sammanhang har en projektle-

dare deltagit som moderator på ett forskningsseminarium på Naturvårdsverket där möjliga för-

bättringar av det nuvarande vetenskapliga uppföljningsprogrammet av Bti-bekämpningen disku-

terades. 
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Den regionala landskapsstrategin samverkar även med Kemikalieinspektionen (KEMI) och har 

vid flera tillfällen informerat om det parallella arbetet med att försöka hitta alternativa mer lång-

siktiga metoder till Bti-bekämpning, både internt på myndigheten men också i samarbete med 

KEMIs internationella verksamhet.  

1.6.6 Havs- och vattenmyndigheten 

Samverkan med denna sektorsmyndighet har bland annat inneburit att den regionala landskaps-

strategins arbete presenterats på två dialogmöten mellan naturvårdsintressen och vattenkraften 

(Örebro 24 maj 2012, Göteborg 4-5 september 2013). Mötena var en del av ett regeringsuppdrag 

om Dialog Vattenkraft som Havs- och vattenmyndigheten utför i samråd med bl.a. Energimyn-

digheten och Kammarkollegiet. HaV har deltagit med expertis på RLS’ workshop för miljöan-

passad vattenföring 10 juni 2013. Havs- och vattenmyndigheten besöktes även den 5 februari 

2013. 

1.6.7 Länsstyrelsen i Värmland samt Forshaga och Deje kommuner  

Den regionala landskapsstrategin har inlett ett samarbete med Länsstyrelsen Värmland samt 

Forshaga och Deje kommuner som också har drabbats av problem med översvämningsmyggor 

under de senaste åren. Projektledarna besökte Värmland 2012 och redogjorde så för strategins 

mål, arbetssätt och vilken kunskapsinhämtning som sker inom ramen för projektet. Representan-

ter har ven bjudits in till referensgruppen, och även deltagit på ett möte samt på synteskonferen-

sen, för att underlätta informationsflödet.  

1.6.8 Folkhälsa 

Arbetsgruppen Andra myggbegränsningsmetoder har betonat att det finns behov av att belysa 

folkhälsoaspekterna av myggproblemet i högre utsträckning än vad som görs idag. Efter inle-

dande diskussioner med Region Gävleborg och landstinget i Gävleborg planerar länsstyrelsen 

att lyfta folkhälsofrågan i Nätverket för strategiskt folkhälsoarbete i Gävleborg (NSFG). Nät-

verket är organet för folkhälsofrågor i Gävleborgs läns och är en del av länets nya strategi för att 

förbättra befolkningens hälsa (Gemensamma utgångspunkter för folkhälsan, 2012).  

1.7 Övrigt  
Österfärnebo är ett av de samhällen som ofta är drabbade av stora myggproblem. Den 23 febru-

ari 2012 kallade befolkningen i Österfärnebo på eget initiativ bl.a. länsstyrelser, kommuner, 

Regionförbund, och NEDAB till Myggmöte i Österfärnebo. Detta var alltså ett möte som ge-

nomfördes utanför den regionala landskapsstrategin. Syftet var att befolkningen ville ha svar på 

en del frågor som rör Bti-bekämpningen, som: Blir det någon bekämpning i år? Vem ska ha 

hand om myggbekämpningen 2013? Även den regionala landskapsstrategin var inbjudna och 

närvarande på mötet. Mötet var upplagt som en paneldebatt med två efterföljande paneler. Först 

så utfrågades myndighetsrepresentanter (länsstyrelser inklusive den regionala landskapsstrategin 

och Naturvårdsverket) samt representanter från NEDAB och efter en kort paus skedde en ut-

frågning av politikerna. Mötet besöktes av ca 100 personer. Flera från befolkningen uttryckte 

frustration över att inte ha tillräcklig information om vad som händer när det gäller Bti-

bekämpningen även efter att mötet avslutats. 
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Våren 2012 var det översvämningar i Nedre Dalälvsområdet med efterföljande myggkläckning 

och Bti-bekämpning som inleddes i mitten av maj. Bekämpningsledaren Jan O Lundström bjöd 

in projektledarna för den regionala landskapsstrategin att besöka dem den 21 maj för att se hur 

en Bti-bekämpning går till. Projektledarna fick en guidad tur i två områden, ett som ännu inte 

bekämpats och ett som bekämpats föregående dag.  

1.8 Inslag i media i urval 
Strategiarbetet har uppmärksammats i media som ett resultat av olika pressmeddelanden men 

också på pressens eget initiativ och som ett resultat att besöken i kommunerna, bl.a. i, Arbetar-

bladet, Uppsala Nya Tidning (en notis, ”Hallå där”), Sandvikens Annonsblad, TV4 Gävle-Dala. 

En intervju har även genomförts i en engelsk radiokanal ”Monocle Radio” i London. Länkar till 

några av mediainslagen redovisas nedan. 

 

http://arbetarbladet.se/nyheter/sandviken/1.4635352-projekt-ska-hitta-losningar-for-att-hejda-

myggplagan 

http://www.tv4play.se/nyheter_och_debatt/nyheterna_gavle?title=svarlost_myggproblem&vide

oid=2185089 

http://arbetarbladet.se/nyheter/sandviken/1.4642390-v-och-m-attackerade-s (högerspalten ”Sagt 

i Sandvikens fullmäktige”, Kvällens myggcitat) 

http://www.e-magin.se/v5/viewer/files/viewer_s.aspx?gKey=c6x3pm2r&gInitPage=16 

http://www.svt.se/nyheter/regionalt/gavledala/fem-nya-myggrapporter 

http://www.svt.se/nyheter/regionalt/gavledala/sa-minskas-myggproblemen 

http://sverigesradio.se/sida/default.aspx?programid=99  

http://sverigesradio.se/sida/artikel.aspx?programid=99&artikel=5425357 

http://www.tv4.se/nyheterna/klipp/tv4nyheterna-g%C3%A4vle-0934-2265475#bete-på-mark-

kan-minska-myggen-i-nedre-dalälven-2265648-lh 

http://www.unt.se/tierp/bti-ingen-langsiktig-losning-2248571.aspx 

http://gd.se/nyheter/gavle/1.5531416-forskare-letar-metoder-for-myggbekampning 

http://arbetarbladet.se/nyheter/gavle/1.5530972-vart-miljoner-for-att-fa-myggen-att-sticka 

 

http://arbetarbladet.se/nyheter/sandviken/1.4635352-projekt-ska-hitta-losningar-for-att-hejda-myggplagan
http://arbetarbladet.se/nyheter/sandviken/1.4635352-projekt-ska-hitta-losningar-for-att-hejda-myggplagan
http://www.tv4play.se/nyheter_och_debatt/nyheterna_gavle?title=svarlost_myggproblem&videoid=2185089
http://www.tv4play.se/nyheter_och_debatt/nyheterna_gavle?title=svarlost_myggproblem&videoid=2185089
http://arbetarbladet.se/nyheter/sandviken/1.4642390-v-och-m-attackerade-s
http://www.e-magin.se/v5/viewer/files/viewer_s.aspx?gKey=c6x3pm2r&gInitPage=16
http://www.tv4.se/nyheterna/klipp/tv4nyheterna-g%C3%A4vle-0934-2265475#bete-på-mark-kan-minska-myggen-i-nedre-dalälven-2265648-lh
http://www.tv4.se/nyheterna/klipp/tv4nyheterna-g%C3%A4vle-0934-2265475#bete-på-mark-kan-minska-myggen-i-nedre-dalälven-2265648-lh
http://www.unt.se/tierp/bti-ingen-langsiktig-losning-2248571.aspx
http://gd.se/nyheter/gavle/1.5531416-forskare-letar-metoder-for-myggbekampning
http://arbetarbladet.se/nyheter/gavle/1.5530972-vart-miljoner-for-att-fa-myggen-att-sticka
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 Bilaga 2 2
Plan för att utöka hävdad mark vid 
Nedre Dalälven  
 

Val av föreslagna områden samt beräkningar av kostnader för restaurering och löpande skötsel. 

2.1 Val av områden. 

2.1.1 Förutsättningar.  

Historiska kartor från 17- och 1800-tal visar att så gott som samtliga släta älvnära marker 

nyttjades som slåttermarker. Ängsmarkerna översvämmades på våren och slogs under 

sommaren när vattnet sjunkit undan. De flesta av markerna brukades fram till 1900talets början. 

Merparten av markerna var fortfarande öppna vid 1900-talets mitt men därefter har en 

accelererande igenväxning skett. På vissa marker växer det i dag skog medan ändra områden 

fortfarande är mer eller mindre helt öppna. Många av markerna är blöta och har en dålig 

bärighet, vilket kan skapa problem för moderna maskiner.  

2.1.2 Urval  

Inledningsvis gjordes en översiktlig kartläggning av vilka översvämningspåverkade ängsmarker 

som fanns och fortfarande var övervägande öppna. Kartläggningen gjordes i skyddade områden 

utifrån tillgängligt kartmaterial över naturtypklassningar från basinventeringen av natura 2000 

områden samt länsstyrelsepersonals kännedom om områdena. Utanför de skyddade områdena 

användes äldre digitaliserat kartmaterial från Dalälvsinventeringar på 1970- och 80 talet. Dessa 

områden justerades sedan mot dagens fastighetskarta så att endast de områden som fortfarande 

var öppna togs med. Kartläggningen visade att det nedströms Avesta finns cirka 4700 hektar 

marker som fortfarande är mer eller mindre öppna.  Kartläggningen bör ses som översiktlig och 

det finns mindre felaktigheter i materialet. 

 

Detta kartmaterial användes sedan som underlag för att peka ut de områden som redovisas 

nedan. En av utgångspunkterna var att i första hand peka ut marker som ligger nära områden där 

människor bor. Även om översvämningsmyggor kan flyga relativt långa sträckor, är 

sannolikheten för att myggor besvärar boende på en plats minskande med avståndet ifrån 

kläckningsplatsen. Kartmaterial från statistiska centralbyrån i form av kilometerrutor med antal 

fastboende personer användes.  Rutor utan några boende togs bort och kring de kvarvarande 

rutorna skapades olika stora ”buffertzoner”-zoner där det är önskvärt att undvika 

myggkläckning.. Dessa buffertar användes sedan som underlag vid utpekandet av områden. 

Lokalkännedom om myggområden tillvaratogs genom att medlemmarna i arbetsgruppen Öppna 

landskap fick peka ut var de trodde hävden skulle ha störst effekt för att minska myggproblemet 

för de boende i området. 
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Många av ängsmarkerna längs älven ligger otillgängligt och kan vara svåra att nå med maskiner. 

Tillgängligheten och därmed möjligheten att sköta markerna har därmed varit en viktig faktor i 

urvalet av områden.  En utsökning av vilka områden som låg på öar utan vägförbindelse och 

vilka områden som låg mindre än hundra meter från väg gjordes. Den viktigaste kunskapen om 

områdenas tillgänglighet bygger dock på lokalkunskap och även här har arbetsgruppen öppna 

landskap varit till stor hjälp. Även lokalkunskapen hos länsstyrelsens förvaltare av de skyddade 

områdena har varigt till storhjälp. 

 

Vidare har man vid framtagandet av förslaget även tittat på vilka områden som har bekämpats 

med Bti , skötselplaner för de skyddade områdena, grad av igenväxning utifrån tillgängliga 

flygfoton, närhet till områden som redan hävdas, kända naturvärden som gynnas av hävd mm. I 

den mån kunskap har funnits har man bedömt vilken typ av hävd som skulle vara lämplig. 

Kunskapen om de föreslagna områdenas förutsättningar varierar stort mellan de olika områdena 

och avgränsningar och val av områden skall därmed ses som prelimnära.  

 

Kartor över föreslagna områden redovisas i figur1-2 nedan. 
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Figur 1. Karta över östra delen av Nedre Dalälven med områden föreslagna förbete eller slåtter markerade 

med lila.  
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Figur 2. Karta över västra delen av Nedre Dalälven med områden föreslagna förbete eller slåtter 

markerade med lila.  
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2.2 Beräkning av kostnader.  

2.2.1 Förutsättningar  

Beräkningarna nedan bygger på de förslag på ca 1700 ha ängsmark som pekats ut i förslaget och 

kostnaderna  bör ses som en grov uppskattning. Osäkerheter kring vilka områden som slutligen 

kommer hävdas, vilken typ av restaureringsinsats, vilken typ av hävd som är aktuell och så 

vidare innebär att kostnadsberäkningarna nedan är högst preliminära. Beräkningarna bör dock 

kunna ge en bild av i vilken storleksordning kostnaderna för restaurering och löpande skötsel 

ligger. I förslaget har ca 340 ha bedömts bli betesmark och ca 290 ha slåttermark. För de 

resterande 1070 ha har man inte tagitställning om de bör nyttjats som slåtter eller betesmark.  

 

I beräkningarna nedan antas halva arealen (850 ha) bli slåttermark och halva arealen (850 ha) bli 

betesmark. Denna fördelning baseras på en godtycklig fördelning av resterande områden utifrån 

befintlig kunskap. 

2.2.2 Kostnader  

För att kunna sköta markerna krävs för så gott som samtliga av områdena initialt en 

restaurering. För marker som skall bli slåttermark krävs oftast en röjningsinsats där oönskade 

buskar och träd tas bort. Vidare måste markerna jämnas till genom att tuvor, samt eventuella 

stubbar från borttagna träd och buskar, fräses eller putsas bort.  

 

Utöver att arealen slåtter och bete fördelas jämt har följande antagande har gjort för att beräkna 

kostnaderna för att restaurera markerna: 

- För de områden som skall restaureras som slåttermark uppskattas röjning och 

bearbetning av tuvor behövas göras på hela arealen. 1/3 av arealen bedöms ha ett 

mindre kostsamt restaureringsbehov medan 2/3 av arealen kräver kostsammare åtgärder. 

- Av de områden som skall bli betesmark uppskattas 2/3 ha ett mindre kostsamt 

restaureringsbehov och 1/3 ha en kostsammare restaurering. 

- Mängden stängel som använd motsvarar behovet för att stänga in de områden som 

godtyckligt fördelats till betesmark enligt ovan.  

 

Schablonkostnader för restaureringar har tagits fram utifrån liknade restaureringar inom Life 

MIA, restaureringsbidrag inom Landsbygdsprogrammet samt från tidigare restaureringar som 

länsstyrelsen genomfört i skyddade områden. Schablonkostnad för stängsel har beräknats utifrån 

från tidigare uppsättningar av stängsel som länsstyrelsen genomfört i skyddade områden 

 

Schablonkostnader Kr/hektar 

Röjning/avverkning och bearbetning av tuvor inför slåtter 15 000 

Enklare röjning/avverkning och bearbetning av tuvor inför slåtter 8 000 

Röjning/avverkning och bearbetning av tuvor inför bete 12 000 

Enklare röjning/avverkning och bearbetning av tuvor inför slåtter 5 000 

Stängsel 100 kr/meter 
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Schablonkostnaderna för bete och slåtter har tagits fram utifrån upphandlade tjänster som 

länsstyrelsen i Uppsala gjort av skötsel på liknande marker. 

 

Scablonkostnader    Årlig kostnad i kronor per hektar. 

Bete      2000 - 5000 

Slåtter       3000 - 7000 

2.2.3 Kostnader för restaurering  av marker. 

               

Åtgärd  kostnad 

Restaurering av 567 hektar slåttermark.  8 505 000 

Enklare restaurering av 283 hektar slåttermark.  2 264 000 

Restaurering av 283 hektar betesmark. 3 396 000 

Enklare restaurering av 567 hektar betesmark. 2 835 000  

Kostnad för uppsättning av 62100 meter stängsel . 6 310 000 

Sammanlagd kostnad för restaurering. 23 330 000 

 

Utöver dessa kostnader kan man räkna med att det tillkommer en del ytterligare kostnader för 

till exempel förbättring av anslutningsvägar, vindskydd för betesdjur, broar över diken med 

mera. En uppskattning av dessa kostnader blir med en kvalificerad gissning men har ändå tagits 

med för att påvisa att ytterligare kostnader finns och uppskattas till 1,5-2 miljoner. 

 

Totala kostnaden för restaurering av cirka 1700 hektar översvämningspåverkad 

ängsmark uppskattas till 25 miljoner kronor. 

2.2.4 Kostnader för löpande skötsel av slåtter och betesmarker.  

Förutsättningarna för olika områden varierar i stort och till exempel tillgänglighet, tillväxt av 

foder och markernas bärighet gör att det finns stora skillnader i kostnaderna för bete och slåtter 

på olika marker. Vi har därför valt att beräkna de totala kostnaderna för skötseln med ett 

intervall. 

 

 

Åtgärd      Årlig kostnad i kronor 

Skötsel av 850 hektar betesmark   1 700 000 – 4 250 000 

Skötsel av 850 hektar slåttermark   2 550 000 – 5 950 000 

     

Totalkostnad årlig skötsel    4 250 000 – 10 200 000 

 

Totala årliga kostnaden för slåtter och bete av cirka 1700 hektar översvämningspåverkad 

ängsmark uppskattas till mellan 4,2 och 10,2  miljoner kronor. 
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 Bilaga 3 3
Synteskonferens. Hur ska arbetet dri-
vas vidare? 

3.1 Syfte med konferensen 
Den 3 september 2013 hölls en konferens där det framtida arbetet med myggfrågan diskutera-

des. Inbjudna var referensgruppen samt representanter från arbetsgrupperna. Berörda aktörer 

ombads att på förhand skicka in svar på fyra frågor kring det framtida arbetet med att hitta lång-

siktiga lösningar (se figur 1). Baserad på detta underlag hade projektledarna tagit fram två mo-

deller för samarbete (figur 2 nedan) som diskuterades i grupper.  

Figur 1: inbjudan till synteskonferens. 
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3.2 Deltagare 
Namn Organisation 

Anders Pettersson Heby kommun 
Anna-Carin Lundqvist Länsstyrelsen Gävleborg 
Birgitta Adell Fortum 
Björn Igsénius Arbetsgruppen Andra metoder 
Björn-Gunnar Lagström Upplandsstiftelsen 
Britt-Marie Olsson Forshaga och Munkfors kommun 
Camilla Winqvist Heby kommun 
Carina Schön Heby kommun 
Carl-Ewert Ohlsson Centerpartiet 
Cristina Turstam Ericson NeDa 
Elisabeth Odhult Länsstyrelsen Uppsala 
Göran Hedin Arbetsgruppen Öppna landskap 
Göran Sjögren Arbetsgruppen Strömmande vatten 
Hans Frieberg Arbetsgruppen Strömmande vatten 
Hans Wrådhe Naturvårdsverket 
Ingemar Lindquist Länsstyrelsen Uppsala 
Ingrid Bergman Arbetsgruppen Andra metoder 
Jan Lundström NeDa 
Kalle Hedin NeDa 
Lennart Gladh WWF 
Lennart Nordvarg Länsstyrelsen Uppsala 
Lill Wiklund Vattenfall 
Magnus Stenmark NeDa 
Maria Widemo Länsstyrelsen Gävleborg 
Marie Wilén Heby kommun 
Martina Schäfer NeDa 
Mats Forslund WWF 
Mats Hindström Länsstyrelsen Gävleborg 
Mikael Ekman Gävle kommun 
Per Erik Johansson Arbetsgruppen Strömmande vatten 
Peter Calla Regleringsföretagen 
Pirjo Gustafsson Lantbrukarnas Riksförbund 
Pär Eriksson Upplandsstiftelsen 
Pär Widén Arbetsgruppen Öppna landskap 
Rolf Hellström Arbetsgruppen Andra metoder 
Seppo Laine Gävle kommun 
Stig Hammarsten Länsstyrelsen Gävleborg 
Sven-Olov Eriksson Arbetsgruppen Strömmande vatten 
Tommy Wigert Arbetsgruppen Andra metoder 
Tommy Åhker Regionförbundet Uppsala län 

    Urban Ledin Forshaga kommun 

 

3.3 Underlag 
Arbetsmaterial inför synteskonferensen: Sammanställning av svar från aktörer inom den 

regionala landskapsstrategin Människor, mygg och natur, inför synteskonferensen i Sö-

derfors den 3 september.  

 

Konferensens syfte var att ta fram ett gemensamt förslag på hur vi vill att arbetet ska bedrivas 

efter den regionala landskapsstrategins första fas avslutas i december 2013. Alla deltagare i 

referensgruppen ombads diskutera i respektive organisation hur deras organisationer vill att det 

långsiktiga arbetet mot myggen ska bedrivas efter 2013. För att underlätta diskussionen formu-

lerade vi några frågor som vi önskar att organisationen besvarade skriftligt.  

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  
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4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt?  

Inför synteskonferensen kommer länsstyrelsen att ta fram några olika förslag på hur arbetet bör 

bedrivas baserat på de åsikter som redovisats i svaren. Förslagen ska vi diskutera gemensamt på 

konferensen den 3 september. 

Nedan följer de svar som inkommit. 

___________________________________________________________________________ 

Carl-Ewert Ohlsson, centerpartist, Sandvikens kommun 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Centerpartiet är en starkt förankrad politisk kraft i de områden som vanligtvis blir berörd av 

mygginvasionen. Uppfattar att vi är det politiska partiet som har en äkta och seriös inställning 

till myggproblematiken  

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

Länsstyrelsen bör ha samma uppfattning oavsett vilken länsstyrelse som uttalar sig i dylika 

frågeställningar genom att vara statens röst. Länsstyrelsen måste kunna ställa adekvata krav 

kring uppföljningsprogram etc och inte låta sig bli ett verktyg för enskilda personeras subjektiva 

åsikter från olika organisationer.  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation? 

Länsstyrelsen borde fundera över sin egen roll som rimligen borde vara att slå vakt om mång-

falden men också göra prioriteringar som utgår från det självklara att prioritera enskilda perso-

ners hälsa och livsbetingelser.  

Genom att myggen och problematiken därmed synes öka även nationellt så måste staten ikläda 

sig det ansvar som man glidit undan under en längre tid.   

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre  

Dalälven på lång sikt? 

Kanske t o m ta ställning om det är möjligt slå vakt om den biologiska mångfalden eller kraft-

fullt begränsa alla möjligheter till översvämningar. Det som gör området så oerhört fascine-

rande. Tar vi ställning för områdets mångfald finns f n inga andra alternativ än den biologiska 

bekämpningen.  

Nedre Dalälvsområdet borde vara basen för ett eget nationellt myggcentra, forskningscentra. 

För att begränsa vissa sorter av myggen, de sticitcusmygg som slår så hårt mot vissa geografiska 

delar. 

___________________________________________________________________________ 

Biologisk Myggkontroll (Jan O. Lundström och Martina Schäfer) 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

Vår roll efter 2013 borde rimligen vara att a) fortsätta med den fungerande Bti-baserade be-

kämpningen av larver, samt att b) agera sakkunniga vid planering och prövning av alternativa 

bekämpningsmetoder. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

Länsstyrelsens roll efter 2013 är att utföra tillsyn av aktuell bekämpning, samt att eventuellt 

vara en av finansiärerna av det långsiktiga bekämpningsuppdraget. 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation? 

Oklart vilka ni menar med ”övriga aktörer” vilket gör frågan svårbesvarad.  

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt?  

Kontroll på lång sikt efter 2013 kräver att a) en ny specialiserad nationell myggbekämpnings-

organisation inrättas och får ansvar för integrerad myggbekämpning, samt att b) det finns lång-

siktig och adekvat finansiering av uppdraget. 

___________________________________________________________________________ 

NeDa och Leader Nedre Dalälven. Svaret är ej behandlat av NeDa:s eller Leaders styrelse 

utan av tjänstemännen i de tre juridiska personerna (i) NEDAB och dess ägare (ii) Nedre Daläl-
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vens intresseförening samt (iii) Leader Nedre Dalälven ordförande i Leader Nedre Dalälven 

(Kalle Hedin, Kia Olofsdotter, Bengt Gyldberg och Cristina Ericson). 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Vi är huvudman för myggbekämpningen med Bti, sannolikt även 2014. Hur det ska se ut däref-

ter utreds av Sandvikens kommun. NeDa är också aktivt med andra åtgärder som kan bidra till 

myggbekämpningen genom projektet hävd av älvängar, som blir mer fullskaligt under hösten 

2013. NeDa:s Vd är därtill ordf/sammankallande i samverkansgruppen om vattenreglering 

kopplad till bekämpning av stickmygg i Nedre Dalälven. Leader Nedre Dalälven kan också ge 

stöd till projekt som handlar helt eller delvis om bekämpning av mygg. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

Liknande den idag eller ännu bättre med ett totalansvar, inkl operativ bekämpning med Bti 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  

Självklara roller ser vi inte, detta är en komplex fråga där staten måste vara engagerad. 

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? 

Kommer att behövas olika insatser där det utan inbördes rangordning främst handlar om fortsatt 

bekämpning med Bti, hävd av älvängar och vattenreglering. 

___________________________________________________________________________ 

Arbetsgruppen Öppna landskap (allmänheten boende i regionen). På mötet representerades 

gruppen av Bo Andersson, Per Widén och Bo Jarlgård. 

1. Vad är arbetsgruppens roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Som kontaktnät mot ortsbefolkningen och fortsätta arbetet med att värva intressenter för slåtter 

och bete. 

2. Vad anser arbetsgruppen att länsstyrelsens roll bör vara? 

Ett övergripande ansvar att verksamheten fortsätter. Ansvar för att ha kontakter med övergri-

pande myndigheter. Arbetet måste bli en normal del av länsstyrelsens arbete. 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt arbetsgruppen? 

Kraftbolag och vattenregleringsföretag måste samarbeta mer med myggdrabbade, bl.a. genom 

Samverkansgruppen för myggrelaterad vattenföring. LRF måste se till sina och djurskyddsin-

tressen. 

4. Vad anser arbetsgruppen är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid 

Nedre Dalälven på lång sikt? 

En kontinuitet vad gäller ekonomin. Insparade medel ett år måste få sparas till år då de behövs. 

Alla grupper måste fås att förstå problemen. 

___________________________________________________________________________ 

Arbetsgruppen Strömmande vatten (allmänheten boende i regionen). På mötet represente-

rades gruppen av Tore Söderberg, Mats Forslund, Bo Andersson, Per Widén, Per Erik Johans-

son, Ulf Andersson, Göran Sjögren, Sven Olov Eriksson, och Hans Frieberg. 

1. Vad är arbetsgruppens roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Ge möjlighet till insyn och inflytande och användande av de vunna kunskaperna i projektet 

strömmande vatten lokalt. Vara blåslampa gentemot kommunen att agera och verka långsiktigt. 

2. Vad anser arbetsgruppen att länsstyrelsens roll bör vara?  

Samordna gruppernas arbete (som sker idag). Få mandat att styra vattenregleringsföretagen 

reglering med hänsyn till myggens förekomst. Styra så att kommunen reagerar enligt slutrappor-

tens förslag.  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt arbetsgruppen? 

Kommunen bör få en pådrivande roll gentemot tänkbara intressenter långsiktigt. Regeringen (?) 

bör se över vattendomar. Regleringsföretagen tar sitt ansvar långsiktigt.  

4. Vad anser arbetsgruppen är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid 

Nedre Dalälven på lång sikt? 



22 

 

Vattendomstolarna ska ta hänsyn till myggproblematiken. Göra en lokalreglering av Fär-

nebofjärden så att den kritiska nivån ej överskrids. Göra en fördjupad studie av KTH:s arbete 

om hur man kan effektivisera regleringen för att minska sommaröversvämningar. Samordna de 

åtgärder som föreslås (vattenföring, hävd, bekämpning med Bti). Lokalbefolkningen ska vara 

med. 

___________________________________________________________________________ 

Arbetsgruppen Andra myggbegränsningsmetoder (allmänheten boende i regionen). På 

mötet representerades gruppen av Ingrid Bergman, Björn Igsénius, och Tommy Wigert.  

1. Vad är arbetsgruppens roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Att arbetet med bekämpningen mot mygg fortsätter och att gruppen verkar för detta. Långsiktiga 

arbetet vad betyder det? Vi anser att det måste bli ett resultat och inte bara ett långsiktigt arbete 

(projekt). 

2. Vad anser arbetsgruppen att länsstyrelsens roll bör vara? 

Vi anser att länsstyrelsen roll ska vara att länsstyrelsen lyfter upp myggproblemet till regerings-

nivå. 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt arbetsgruppen? 

Att medverka och inte motarbeta myggbekämpningen (alla fungerande metoder). 

4. Vad anser arbetsgruppen är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid 

Nedre Dalälven på lång sikt? 

Att avsätta särskilda pengar på regeringsnivå till myggbekämpning. Att man förstår att detta är 

på väg att bli ett stort nationellt problem om man inte tar tag i saken omgående.  

___________________________________________________________________________ 

Naturvårdsverket (Hans Wrådhe med kollegor) 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

 Handläggning av ansökningar om att få sprida bekämpningsmedel med flyg/helikopter 
och i skyddade områden. Tydliggörande av vad en ansökan bör innehålla. 

 Tillsynsvägledning om spridning av bekämpningsmedel. 

 Följa läget rörande biologiska effekter av bekämpningsmedel och påvisa behov av 
forskning. 

 Viss finansiering av skötsel/åtgärder/utredningar för skyddade områden. 

 Viss finansiering av forskning. 
 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

 Samordning av kommuner. 

 Dialog med kommuner och andra intressenter. 

 Åtgärder - skötsel, restaurering etc - i skyddade områden. 

 Åtgärder utanför skyddade områden (landsbygdsprogrammet). 

 Samordning mellan län och inom länsstyrelsen. 

 Erfarenhetsutbyte med andra län. 

 Tillsyn och tillsynsvägledning. 

 Hantera dispenser enligt artskyddsförordningen. 

 Rapportering enligt habitatdirektivet? 
 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  

 Kommunerna – dialog med invånarna. Kommuner som sökande till bekämpning. 
Kommuner som markägare. 

 HaV-vattenregleringsfrågor. 

 Kammarkollegiet – kan initiera omprövning av vattendomar. 

 Vattenkraftsföretagen – frivilliga åtaganden. 
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 Markägare, slåtter och bete. 

 Forskare 
 

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? 

 Kunskapsspridning om orsaker, olika sätt att minska problem med mygg etc. som inte 
bara fokuserar på bekämpning med Bti. 

 Bred forskning om frågorna. 

 Utveckling av egenkontrollprogrammen vid bekämpning, såväl vad gäller metodik som 
studerade arter. Ansvaret har verksamhetsutövarna, men Naturvårdsverk och länssty-
relser kan ge vägledning. 

___________________________________________________________________________ 

Heby kommun (föredraget av Camilla Winqvist beslutat i kommunfullmäktige.) Svaret har 

även diskuterats med Leif Jansson, Sandvikens kommun, som har fått i uppdrag att utreda frå-

gan om en eventuell ny organisation för myggbekämpningen i Nedre Dalälven.  

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Det långsiktiga arbetet med myggfrågan är så mångfacetterad och övergripande att den bör 

hanteras på läns- och nationell nivå, både vad gäller strategier och finansiering.  Kommunen har 

det övergripande ansvaret för medborgarna och deras hälsa, men ansvaret när det gäller de olä-

genheter som uppkommer p.g.a. översvämningsmyggor delas av många instanser. 

Heby kommun anser att vi i framtiden, precis som idag, ansvarar för skötseln av våra egna mar-

ker (ex. genom hävd), bidrar med information och rådgivning till våra medborgare, och ger 

dispens för bekämpning om det blir nödvändigt. Vi vill också i framtiden delta i projekt av ty-

pen ”Mygg, människor och natur vid Nedre Dalälven”, och ”Biosfärområde Älvlandskapet 

Nedre Dalälven” för att bidra med lokalkunskaper till det långsiktiga arbetet mot myggen. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara? 

Heby kommun anser att länsstyrelsen bör vara projektledare och ha det övergripande ansvaret 

för samordning av det långsiktiga arbetet, och i framtiden ta en mer aktiv roll när det gäller ex. 

bekämpningsfrågan.  

Det är också önskvärt att finansieringsansvaret läggs på länsstyrelsen istället för på enskilda 

kommuner. Länsstyrelsen bör också ha det övergripande ansvaret för information till länets 

medborgare, kontakt med olika organisationer som har intresse i frågan, och ansvara för att 

ansvarsfördelningen gällande myggarbetet blir allmänt känt.  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation? 

Heby kommun anser att energibolagen bör ta ett större ansvar när det gäller frågan om vattenre-

glering.  

Jordbruksverket bör kunna bli mer engagerade i denna fråga eftersom många markägare som är 

berörda är jordbrukare, och frågan om hävd är av stor vikt i de drabbade områdena. De skulle 

kunna arbeta mer aktivt för att få en långsiktighet i jordbruket i de drabbade områdena, genom 

exempelvis information och anpassade medel.  

Naturvårdsverket bör ha det nationella ansvaret för denna fråga och bl.a. ansvara för samord-

ningen av länsstyrelsernas arbete och den nationella delen av finansieringen.  

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? 

Den långsiktiga finansieringen är mycket viktig, det bör fastställas resurser för preventivt arbete 

och eventuella bekämpningsinsatser på läns- och nationell nivå. Denna fråga må vara lokal för 

tillfället, men utan en nationell strategi kan vi i framtiden få se ett nationellt problem.  

Det är av yttersta vikt att utreda om myggproblematiken hänger samman med regleringen av 

vattenflödet i Dalälven, och om detta fastställs, göra allt för att förhindra översvämningar av 

marker som riskerar att alstra översvämningsmygg på tidpunkter som gynnar myggförökning. 
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Hävd av älvängar har setts som en åtgärd för att minska problemen med översvämningsmygg, 

och arbetet med att få till en fungerande hävd på utpekade marker bör fortgå, med stöd av Läns-

styrelsen och Jordbruksverket. 

___________________________________________________________________________ 

Upplandsstiftelsen (Pär Eriksson och Björn-Gunnar Lagström). 

Kommentar: Frågeställningen är: hur vår organisation vill att det långsiktiga arbetet mot myg-

gen ska bedrivas. Denna fråga skulle kunna utvecklas att även innefatta hur biologisk mångfald 

samtidigt ska främjas samt hur den sociala-ekonomiska situationen ska föras framåt. Det hänger 

ihop 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Upplandsstiftelsen medverkar gärna fortsättningsvis. Vi har goda kunskaper om biologisk 

mångfald vid Nedre Dalälven. Vi följer flera artgrupper på expertnivå, både land- och vattenle-

vande. Vi har också lång erfarenhet av skötsel av älvängar och beteshagar. Stiftelsen har restau-

rerat ca 130 ha utmed Nedre Dalälven som hävdas genom betesdrift. Ytterligare arealer är pla-

nerade. Vi verkar också för att ställa i ordning besöksplatser, vandringsleder etc. I Bredforsens 

naturreservat finns p-platser, eldstäder, vindskydd och möjligheter till fiske. I Dalälvsområdet 

finns också Upplandsleden och en mindre kanotled. Stiftelsen äger också Båtforstorpet med 

övernattningsmöjligheter som är en entré till Båtfors naturreservat. Vidare äger vi Rullsands 

havsbad med uthyrningsstugor och camping. 

Stiftelsens roll skulle naturligt vara att fortsätta med restaureringar av älvängar och våtmarks-

områden med syftet att förbättra biologisk mångfald men också som en del av myggbekämp-

ningen. Genom stiftelsens aktiviteter skapas också en infrastruktur av tillgängliga naturområden 

med faciliteter som kan användas av bl a småskaliga naturturismföretagare. Skötseln av äl-

vängar och betesmarker ger utrymmen för konsultuppdrag och långsiktiga skötseluppdrag med 

bl a jordbruksföretagare. Stiftelsen medverkar gärna i olika grupperingar för att främja detta. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara? 

Förutom att vara tillsynsmyndighet är det angeläget att länsstyrelserna kalibrerar synen på hur 

restaureringsstöd, miljöstöd m fl av landsbygdsprogrammets stödformer kan användas för att 

främja skötseln av älvlandskapet. Det är angeläget att landsbygdsprogrammets stödformer, och 

andra stödformer, kan optimeras för syftet. Länsstyrelserna bör också gemensamt verka för att 

statliga medel tillförs området, dels till skyddade områden men även medverka för att andra 

statliga medel kan tillföras, gärna med det kombinerade syftet mygg och biologisk mångfald. 

Länsstyrelserna bör också medverka för att fastställa långsiktig BTI användning eller inte. 

 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation? 

Om skötseln av älvlandskapet utvecklas som metod för att begränsa myggförekomsten är det 

angeläget att hitta en lämplig organisationsform för detta. Staten förutsätts sköta skyddade om-

råden. Områdena däremellan bör också hävdas, särskilt i närheten av samhällen och där folk 

bor. Vår erfarenhet är att det är möjligt att genomföra detta till stor del med stöd från lands-

bygdsprogrammet samt engagerade djurhållare och entreprenörer. Arbetet måste bedrivas lång-

siktigt, betesavtalen är 5-åriga etc. Utnyttjas landsbygdsprogrammets stödformer måste ansvarig 

organisation vara beredd att ligga ute med relativt stora ekonomiska belopp då medlen som 

regel betalas ut efter det att t ex restaurering genomförts och godkänts.  

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? 

Det behövs en kraftsamling från stat och kommuner för att skapa en långsiktig finansiering av 

detta. Ett klarläggande av de långsiktiga effekterna av BTI-användning är nödvändig. Erfaren-

heter finns från andra länder. 

Om skötsel av landskapet är en modell för myggbekämpning kommer delar av detta arbete att 

täckas av landsbygdsprogrammet. Det behövs dock finansiering av projektledning, organisation 



25 

 

av arbetet etc. Vidare är det angeläget att det finns medel för utveckling av t ex maskinring som 

håller djurtransporter, ev. djurfärja sam en del andra maskiner som kan användas gemensamt. 

___________________________________________________________________________ 

Världsnaturfonden (Mats Forslund och Lennart Gladh) 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013? 

Världsnaturfonden vill fortsätta att vara med i det övergripande arbetet med denna fråga. Det rör 

planering av det framtida arbetet, påverkan av olika aktörer att agera på olika sätt samt att verka 

för att arbetet sker systematiskt, långsiktigt och med lokal medverkan av de människor som 

lever där översvämningsmyggen finns. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

Länsstyrelsen bör fortsatt vara den samordnande länken i arbetet med att minska förekomsten av 

översvämningsmygg. Det är nog mest effektivt att arbetet samordnas av en länsstyrelse i samar-

bete med de övriga. Världsnaturfonden anser att det för att inte tappa tempo bör vara Länsstyrel-

sen i Gävleborgs län som fortsätter arbetet. Länsstyrelsens roll bör vara att samordan kontakten 

med Regeringen (Miljödepartementet) samt med olika myndigheter som berörs av arbetet och 

då i första hand Naturvårdsverket, Jordbruksverket, Havs- och vattenmyndigheten samt Energi-

myndigheten. Länsstyrelsen bör också ansvara för planering och genomförande av de praktiska 

arbeten(att de blir gjorda av olika aktörer) som behöver göras för att minska problemen med 

översvämningsmygg. Detta arbete skall ske i samarbete med lokalbefolkningen, areella näring-

ar, företag, kommuner samt organisationer. Det är viktigt att arbetet får en plan och en plattform 

och där genomförandet tar sikte på 10 – 15 år i taget med avstämning med jämna mellanrum. 

Länsstyrelsen bör även framledes organisera arbetsgruppernas möten (öppna landskap, ström-

mande vatten och andra åtgärder). Detta är viktigt för att få en lokal inverkan på arbetet.       

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  

För att nå framgång måste alla aktörer vara inblandade i det lokala arbetet på de olika berörda 

platserna. Olika orsaker och förutsättningar för produktion av mygglarver skiljer sig från om-

råde till område och det är därför viktigt för att nå framgång att ”alla” berörda är med i arbetet. 

Förutom länsstyrelserna är det exempelvis: 

Politiker – lokal och nationell nivå för att trygga för ett långsiktigt arbete och långsiktiga resur-

ser avsätts. 

Kommunerna – I samarbete med lokalbefolkning och länsstyrelsen planera och prioritera arbe-

tet. 

LRF – Bör vara med i diskussioner och planering av långsiktig skötsel av strandängar. Både vad 

gäller bete med djur samt energigräsproduktion.   

Vattenregleringsföretagen – Skall från början vara med i analyser och i planering samt även 

delta i det praktiska genomförandet och i utvärderingar av genomförda åtgärder 

Lokalbefolkningen – Bör aktivt delta i analys av problem, planering och genomförande av åt-

gärder. Hur detta skall organiseras får utformas från område till område. Lokal delaktighet är en 

av förutsättningarna för ett framgångsrikt arbete. Det kanske skall vara kommunerna som ansva-

rar för att lokalbefolkning engageras i arbetet. 

Organisationer – Olika intresseorganisationer ges möjlighet att delta i övergripande planering 

och i det praktiska arbetet.  

Företag – Företag som verkar i området erbjuda att medverka i planering och genomförande av 

det praktiska arbetet. Det kan exempelvis gälla energi- och entreprenadföretag, turist- och ser-

visföretag. 

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre  

Dalälven på lång sikt? 

Det viktigaste är ett långsiktigt och väl planerat arbetet där ”alla” deltar med sina kunskaper och 

sin roll i planering och genomförande. Arbetet bör präglas av ett ”gemensamt” ansvarstagande.  

Det underlag som nu tagits fram av länsstyrelsen i samarbete med de lokala arbetsgrupperna 

analyseras och sammanvägs noga för att de mest effektiva åtgärdena används. Det bör noga 
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klargöras att det kan vara olika lösningar för olika områden som skall genomföras. Slutrappor-

ten till regeringen den första december bör utgöra underlag för analyser och planering av det 

framtida arbetet. 

En långsiktig plan utarbetas där genomförande, budget för genomförande samt uppföljning och 

utvärdering ingår. Med långsiktighet menas att planerna skall vara rullande 20 år framåt. Kon-

trollstationer för läget bör finnas vart 5:e år där läget i myggförekomsten och genomförda åtgär-

der utvärderas och där det framtida arbetet justeras utifrån resultaten. Arbetet kan genom detta 

bli adaptivt för bästa resultat, genomförande och även ur kostnadssynpunkt. 

Inledningsvis bör arbetet koncentreras till de områden som har störst problem med översväm-

ningsmygg och därefter i snabbast möjliga takt i andra områden med stora besvär.  

Förslag på konkreta åtgärder. 

Nedan uppräknade åtgärder är en lista på olika saker som påverkar förekomsten av mygglarver. 

Vilka åtgärder som kan vidtas varierar från område till område. 

Generella årgärder: 

Minska antalet översvämningar sommartid: 

Genom en smart vattenreglering kan översvämningar sommartid minskas. KTH:s utredning bör 

ligga som grund för en djupare studie av möjligheter och kostnader för att minska storlek och 

antal på sommaröversvämningarna. 

Kartläggning av vilka områden där människor har störst problem med översvämningsmygg: 

Arbetet med att minska problemen med stora mängder mygg bör utföras så att de värst drabbade 

områdena först åtgärdas. En kartläggning bör göras över var problemen är störst för att sedan en 

prioritering skall kunna göras.  

Kartläggning av vatteståndsvariationen: 

De olika berörda sjöarna och älvsträckorna från Avesta till Älvkarleby har olika variation i vat-

tenståndet beroende på den reglering som finns eller ej finns. Exempelvis är det en liten vatten-

ståndsvariation uppströms Näs kraftstation medan vattenståndet nedanför, i Bysjön, varierar 

kraftigt. Uppströms Näs i Bäsingen och Sonnboviken – Jäders holmar växer sjösystemen igen 

och gynnsamma kläckningsområden skapas nu i snabb takt längs många stränder. Nedströms 

Näs med ett varierat vattenstånd är det ej några problem med igenväxning i strandkanterna utan 

här är det ett antal gamla hävdade översvämningsmarker som bör restaureras. Liknande kart-

läggning bör göras längs hela älvsträckan. Beroende på typen av igenväxning krävs olika åtgär-

der för att komma till rätta med problemen. 

Långsiktigt arbete: 

Hela arbetet bör genomföras och organiseras så att det blir långsiktigt och förses med kontroll-

stationer för att göra avstämningar av läget när det gäller skötseln och förekomst av mygglarver. 

Lokala åtgärder: 

När ett kläckområde för mygglarver identifierats bör det noga studeras vad gäller igenväxning 

av gräs, starrar, buskar m.m. Hur ser vattenregimen ut i området vid olika översvämningar. 

Finns diken/vallar som förvärrar förekomsten av lämpliga myggkläckningsplatser? Hur ser 

områdets historiska skötsel ut. Vilka möjligheter finns för att långsiktigt sköta området genom 

bete eller slåtter? Hur påverkas området av sjösystemets vattenreglering? Upprättande av en 

enkel skötselplan med åtgärder och ansvarsfördelning.  

Igenväxande strandängar restaureras och brukas: 

Ohävdade gamla slåttrade eller betade strandängar som regelbundet översvämmas restaureras. 

Buskar avlägsnas och höga tuvor fräses ner. Marken återställs till en slät yta. Därefter betas 

strandängen eller slås med maskin. Många av de områden som idag producerar stora mängder 

mygglarver är sådana marker där hävden upphörde för 50 – 70 år sedan.  

Gamla dikningar i översvämningsområden ses över så att de ej skapar översvämningar eller 

fördröjer avrinningen från översvämningsmarkerna. 

___________________________________________________________________________ 

Vattenregleringsföretagen och Fortum (Peter Calla och Birgitta Adell) 



27 

 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen 

efter 2013? 

Att, i den mån det efterfrågas, lämna information om vattenföringar och vattenstånd under 

sommarperioden (=myggperioden). Förmedla kunskap om älvens hydrologi och reglering. 

Fortum lägger till att en av deras roller skulle kunna vara att sköta markerna i Untra enligt na-

turvårdsanpassad skötsel vilket delvis innebär hävd av älvängar och bete. 

Hävd minskar myggmängderna enligt den regionala landskapsstrategin. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara? 

Att beakta både människors hälsa och miljö i dessa frågor. Att vara sammanhållande part i in-

satser, samordna information, sammanhållande i kontakter med övriga parter samt andra statliga 

myndigheter. 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation? 

Kommunerna att bevaka kommuninnevånarnas intressen och informera om aktuellt myggläge. 

Ev. SMHI eventuellt göra myggvarningsprognos. (Kanske inte uppskattas av kommuner och 

företag då det kan påverka turismen). 

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt? 

Frågan är om det är möjligt att ta kontroll över myggsituationen. Mera kunskap, erfarenheter, 

hålla sig ajour vad som händer i andra myggområden, om nya metoder att kontrollera mygg. 

___________________________________________________________________________ 

Vattenfall (Lill Wiklund) 

1. Vad är min organisations roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

Att hjälpa till och lämna information om vattenregleringar och vattenkraft. 

2. Vad anser ni att länsstyrelsens roll bör vara?  

Ingen åsikt. 

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt er organisation?  

Ingen åsikt. 

4. Vad anser ni är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt?  

Skaffa sig mer kunskap. 

___________________________________________________________________________ 

Lantbrukarnas riksförbund (LRF) (Pirjo Gustafsson) 

1. Vad är LRF:s roll i det långsiktiga arbetet mot myggen efter 2013?  

LRFs roll är att vara en dialogpartner och ta vara på och framföra synpunkter från markägare, 

lantbrukare och övriga medlemmar som på olika sätt verkar på landsbygden. 

LRF anser att flera åtgärder behövs för myggbekämpning. Olika typer av hävd (t.ex. slåtter eller 

djur) kan vara en del av lösningar men dessa måste vara ekonomiskt intressanta. Mera konkret – 

de behövs stödpengar för detta. Marknaden idag för t.ex. kött- eller energiproduktion är redan 

svår på marker med betydligt bättre beskaffenhet eller arrondering. 

Djurhållning kräver daglig tillsyn under sommaren och skötsel, plats och foder under vintern. 

Alla djurslag passar inte heller att beta på älvängarna (t.ex. mjölkkor, får). Ytterligare en aspekt 

att beakta är att även djur lider av mygg och att djurskyddet måste tas hänsyn till.  

Att underlätta möjligheten för dikning, för underhåll och rensning av diken kan också vara en 

lösning på vissa områden. Det kan även finnas behov att aktivera avvattningsföre-

tag/dikesföretag som finns i områden.     

Möjlighet till bekämpning med Bti bör finnas kvar.    

2. Vad anser LRF att länsstyrelsens roll bör vara? 

Viktigt att länsstyrelsen kan arbeta efter eller tar fram regelverk som är realistiska och anpas-

sade till de aktiva företagarnas verklighet.  

3. Finns det någon självklar roll för någon av de övriga aktörerna enligt LRF?  
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Det behövs ett nationellt system för myggbekämpning. Problemet med mygg är inte bara i 

Nedre Dalälven. I sommar har bl.a. Värmland haft besvärligt. 

Staten skulle i det fallet bli en aktör inte minst att ta fram ekonomiska resurser till myggbe-

kämpningsprogram. Det innebär stöd/bidrag, forskningsinsatser, informationsinsatser etc. 

Kommuner, Lst, organisationen och de enskilda markägarna/företagare i en region kan inte i 

längden bekosta det långsiktiga arbetet med för myggbekämpningen.  

Genom ett nationellt system skulle långsiktiga beräkningar och analyser kunna tas fram om 

vilken påverkan myggbekämpning har på turismen, boendet etc.   

4. Vad anser LRF är särskilt viktigt för att kunna ta kontroll över myggsituationen vid Nedre 

Dalälven på lång sikt?  

Vattenregleringen och vattenregleringsföretagen har en viktig roll. 

LST, Naturvårdsverket, JV måste ta fram ett regelverk som håller sig i längden oavsett om det 

handlar om djur, skörd av ängar eller andra metoder. 

Det finns många målkonflikter som gör arbetet svårt eller är i många fall är ett hinder för att 

kreativa lösningar ska bli verklighet.  

Arbetet med myggbekämpning bör drivas i någon form av längre projekt så att markägare och 

andra kan få tydliga svar på vad som kan göras och är tillåtet är göra.   

___________________________________________________________________________ 
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3.4 SWOT 
De inkomna svaren sammanställdes och skickades ut innan så att alla kunde se vad alla hade 

svarat. Baserat på inkommit material gjordes skisser på två möjliga scenarios. Den 3 september 

2013 samlades 41 personer i Söderfors för att göra en SWOT-analys av dessa två scenarier. Det 

bildades 5 grupper med så bred representation som möjligt i varje grupp. Grupperna gjorde en 

SWOT-analys av två olika modeller för samarbete, se figurer nedan.   

 

 

 
 
Figur 2. Två modeller för samarbete, framtagna baserad på underlaget inskickat av aktörerna. 
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3.4.1 Redovisning av gruppdiskussioner 

 

Grupp 1 

Finansiering är avgörande för båda förslagen. Det är svårt ta ställning till förslag B eftersom det 

är så oklart. 

Fördelar med förslag A är att myggfrågan kan integreras i klimatarbetet eller under Beredskap. 

En annan fördel är att man har Lantbruk i huset. Svagheter är att det tar tid och är en byråkratisk 

organisation. Andra frågor än mygg kan ta över, som näringsliv. Möjligheter är långsiktighet 

och forskarkontakter.  

 

Förslag B kan innebära att man får till en bättre specialistorganisation samt ett tydligt fokus på 

myggfrågan. En svaghet är att det är personberoende, oklar ansvarsfördelning samt en lång 

startsträcka. En möjlighet är att man kan bli en nationell organisation och en kunskapspool. Ett 

hot är att det blir ensidig fokus på myggbekämpning. 

 

Grupp 2 

Alternativ A:s styrkor är att det är en befintlig organisation med väl definierad uppgift i sam-

hället. En svaghet är att man skiljer ut Bti-bekämpningen samt att det är flera länsstyrelser. En 

möjlighet i förslag A är att sprida kunskap, att det finns upparbetade kontakter. Ett hot är att det 

finns en misstro mot myndigheter. Det finns en risk att folk flyttar eftersom allt tar tid.  

 

Alternativ B är svårare att ta ställning till eftersom man inte vet hur det kommer att se ut. Möj-

ligheter finns i och med att det inte är knutet till ett särskilt län utan en mer nationell angelägen-

het. Ett hot är den osäkra finansieringen. 

 

 

Grupp 3 

Gruppen föredrar förslag A med tillägget att de vill ha in myggbekämpning i länsstyrelseboxen. 

Bti-organisation ska dock finnas separat. Länsstyrelsen som huvudman kan ge en styrka för 

organisationen, speciellt som vi inte vet hur förslaget för myggbekämpning kommer att se ut. 

Det finns stor erfarenhet av skötsel, man skulle kunna söka LIFE-medel. Ett hot är att det saknas 

en handlingsplan men det kanske åtgärdas i och med slutrapporten. 

 

Styrka i förslag B är att det kan anses mer förankrat hos allmänheten. Ett hot är att det kan bli 

för mycket betoning på myggbekämpning. Det är många frågor som ska hanteras och frågan är 

om en ny organisation klarar det. Det är oklart vilka beslutsmandat organisationen har, myndig-

hetsbeslut krävs för mycket. Det är positivt att man kan söka flera andra finanseringar som läns-

styrelserna inte kan. Kanske mer drivkraft i en sådan organisation? 

 

En svaghet i bägge förslagen är att det saknas kommuner kring Siljan. 

 

Grupp 4 

Styrkor med förslag A är att det är bättre långsiktighet, en länsstyrelse är huvudansvarig, man 

har bra tradition kring budget, kontakt med vattenregleringsföretag, lantbruk inom huset samt att 

man är en transparent organisation. Möjligheter är kontaktnät och lantbruk i huset. Svagheter är 

att det kan bli ett sämre lokalt engagemang samt interna samarbetsproblem på länsstyrelsen. Det 

är oklart hur Bti-bekämpningen ska gå till, den kan inte lämnas utanför. Hot: för byråkratiskt, 

långsam handläggning. 
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Styrkor med B är lokalt engagemang. Åtgärder för skötsel och Bti-bekämpning är på samma 

plats. Möjligheter är att det kan gå snabbare att få till åtgärder, bl.a. ingen offentlig upphandling. 

Svagheter är att det blir sämre insyn. Ett hot är organisationens uthållighet. Det kan dessutom 

uppstå olika intressen kring vad som behöver göras.  

 

Grupp 5 

Gruppen frågar sig om det är ett naturvårds- eller folkhälsoprojekt?  

 

Förslag A:s styrkor är att det finns ett kunnande på länsstyrelserna och en färdig organisation. 

Det finns kompetens inom flera olika områden. Det är bra att staten tar ett övergripande ansvar, 

borde även gälla Bti-bekämpning. En svaghet är att länsstyrelsens roll kan bli otydlig. Exempel-

vis kan hävd av marker genom rådgivning krocka med myndighetsutövning. En möjlighet är att 

länsstyrelserna kan kommunicera med departementen och statliga myndigheter. En uppgift blir 

att engagera lokala och regionala politiker. Hot är ekonomin samt kombinationen av utförare 

och myndighetsutövning. Dessutom kan engagemanget bli mindre hos de som bor i området om 

staten tar ansvar. 

 

B:s styrkor är att det är en fristående organisation som man hellre engagerar sig i. Hävd av land-

skapet kan gärna ligga på en fristående organisation. Det är svårt att ta ställning kring svagheter 

eftersom förslaget är oklart. En svaghet är troligen att vattenfrågor kräver myndighetsutövning. 

Möjligheter innefattar att biosfärsområdet kan ha en viktig roll i hävden av landskapet, bör dis-

kuteras. Hot är hur man formaliserar samarbetet samt osäker finansiering. 

 

3.4.2 Övriga kommentarer från mötet 

Det bör tas fram en handlingsplan som beskriver de olika aktörernas bidrag till det framtida 

arbetet. 

 

Fråga från Sven-Olof Eriksson angående lägesrapporter RLS: Varför inkluderas inte arbete med 

hur man kan kapa högvattentoppar i Färnebofjärden?  

Svar: Endast projekt för 2013 presenteras, det projektet är avslutat. 

 

Fråga från Carl-Ewert Ohlsson angående projektet folkhälsoaspekter: Varför ska en person på 

landstinget i Dalarna utföra studien, de har ju inte så mycket erfarenheter av myggproblem.  

Svar: Även andra landsting kontaktades men ingen hade möjlighet att jobba med en sådan stu-

die. Anna-Carin skickar ut information till referensgruppen när avtalet är klart.  

 

Fråga från Kalle Hedin angående organisationsskiss: NeDa borde vara i samma ruta som bio-

sfärområdet.  

Svar: Ja, det borde de nog, man kan utgå från det i grupparbetena. 

 

Utredningar har en tendens att ibland bli liggande. Viktigt att länsstyrelserna och alla aktörer 

ligger på hos regeringen efter att rapporten lämnats in! 

3.5 Länsstyrelsen slutsatser 
Det rådde stor konsensus kring att det måste finnas en koordinator eller samordnare av mygg-

frågan eftersom den är så komplex och så många aktörer behöver vara involverade. Referens-

gruppen förespråkade att denne skulle vara placerad vid en länsstyrelse. Länsstyrelsen hörsam-

mar detta och lämnar det som förslag i sin slutrapport. Även förslaget om att börja samarbetet 
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med att ta fram en gemensam handlingsplan för alla aktörer gavs som förslag på konferensen 

och har tagits med i länsstyrelsens förslag. 
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 Bilaga 4  4
Konsekvensanalys 

4.1 Nätverket för kunskapsinhämtning 

4.1.1 Analys av förhoppningar, farhågor och åtgärder mot farhågorna 

BESKRIVNING AV UPPLÄGG 

Den 28 oktober 2013 hölls en workshop med Nätverk för kunskapsinhämtning på länsstyrelsen 

Gävleborg. Syftet var att göra en konsekvensanalys av länsstyrelsens förslag till långsiktig han-

tering av myggproblemet. Deltagarna hade fått ett utkast av slutrapporten (kapitel 8-12) till 

genomläsning på förhand. Efter en genomgång av förslaget och kort frågestund, blev deltagarna 

ombedda att individuellt skriva på lappar så många förhoppningar till förslaget som de kunde 

komma på. Lapparna sattes på whiteboarden. I en av grupperna (grupp 1) ritades sedan en gra-

dientlinje från ”sannolikt” till ”osannolikt” att detta kommer att inträffa. Nästa uppgift var att 

möblera om lapparna längs denna gradient. Den andra gruppen (grupp 2) sorterade istället lap-

parna i två kategorier, osannolikt eller sannolikt.  

 

Figur 1. Några farhågor och åtgärder som kan medverka till att de inte besannas. 

Motsvarande tillvägagångssätt applicerades sedan på diskussionen om ”farhågor”. Deltagarna 

fick skriva på lappar vad de ansåg fanns för risker med förslaget.  

 

Sedan bytte grupperna plats och sorterade den andra gruppens lappar. Antingen längs sannolik-

hetsgradienten, eller i grupperna” sannolika” respektive ”osannolika”. Det tredje steget var att ta 

fram åtgärder som skulle motverka att farhågorna besannades, och placera ut dem bredvid far-

hågorna.  
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Deltagarna kom från Kammarkollegiet, Miljöanalysenheten (länsstyrelsen Gävleborg, X ), Jord-

brukarstöd (länsstyrelsen i Uppsala, C), Natur- och viltenheten (bl.a. parkförvaltningen Fär-

nebofjärden, lst X), Naturvårdsenheten (skötsel av reservat, lst X), Landsbygd och tillväxtenhet-

en (lst X), Naturmiljöenheten (skötsel och hotade arter, lst C) samt observatörer från arbets-

grupperna Strömmande vatten och Andra myggbegränsningsmetoder. 

 

FÖRSTA GRUPPDISKUSSIONEN: FÖRHOPPNINGAR  

Resultatet av gruppdiskussionerna redovisas nedan i tabell 1 och 2. 

 
Tabell 1. Förhoppningar för framtiden grupp1. Denna grupp valde att sortera förhoppningarna i fallande sannolikhet för 
att det inträffar. 

Grupp 1: Förhoppningar för framtiden   

Öppet landskap (tre lappar) Mycket sannolikt 

Ökade möjligheter att restaurera och hävda älvängarna, ekonomiskt och 

praktiskt 

 

Fler entreprenörer som har möjlighet att satsa på inköp av specialmaski-

ner för hävd av älvängar 

 

Nya LBP ger ekonomiska förutsättningar för bete och slåtter i området  

Nya LBP ger förutsättningar för att bevara arter genom anpassade stöd-

villkor 

 

Ökat friluftsliv och turism  

Ökad turism (x 2)  

Ökad livskvalitet för boende i området  

Förbättrad livskvalitet för människor och djur  

Arbetstillfällen: turism, lantbruk (x2)  

Färre myggor (x2)  

Slippa myggen i framtiden  

Ökat fastighetsvärde  

Tilltro till myndigheter  

Fungerande samarbeten där konflikter löses genom samverkan Osannolikt 

 
Tabell 2. Förhoppningar för framtiden i grupp 2. Denna grupp valde att sortera förhoppningarna i två grupper:  sannolikt 
eller osannolikt. 

Grupp 2: Förhoppningar för framtiden  

Öppnare landskap Sannolika 

Öppet välhävdat landskap  

Ta fram ängarna som en gång fanns  

Livskraftigt företagande kopplat till hävden  

Myggorna minskar och folk kan bo och sköta landskapet  

Att människor står i första rum när beslut om åtgärder skall tas  

Ökat levnadsvärde  

Fler djur kring Dalälven  

Ökad livskvalitet för befolkningen  

Tydlig plan för rättsliga åtgärder  

Förslaget blir underlag för åtagande vid befintliga anläggningar  
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Grupp 2: Förhoppningar för framtiden  

Bibehållen biologisk mångfald Sannolika 

Minskat behov BTI  

Ekonomiskt lönsam hävd  

Älvkarleby får fler gårdar med djur Osannolika 

Att man börjar omgående med att balansera älvflödena  

Ekonomisk lönsamhet genom tex stöd i LBP  

Acceptabla myggförekoster utan Bti  

 

ANDRA GRUPPDISKUSSIONEN: RANGORDNING AV FARHÅGOR OCH ÅTGÄRDER 

Resultatet av rangordningen och åtgärdsdiskussionerna i de båda grupperna redovisas nedan i 

tabell 3 och 4. 

 
Tabell 3. Farhågor för framtiden. Farhågorna diskuterades fram i grupp 1 och delades in i sannolika och osanno-
lika av grupp 2. Grupp 2 diskuterade också fram åtgärder som kan förhindra att farhågorna besannas. För de 
osannolika farhågorna angavs inga åtgärder. 

Sannolika farhågor Åtgärder 

Tidplanen alltför optimistisk 

Revidera tidplanen vid framtida utvärderingar av arbetet.  

Tidplanen måste vara optimistisk! 

Framtida eventuella lagändringar kan underlätta 

Försöka påverka Naturvårdsverket så att arbetet med att revidera 

skötselplanen för nationalparken slutförs! 

Länsstyrelserna tilldelas för lite resurser – 

inget händer 

Lyfta problemets storlek både i slutrapport och kontinuerligt i 

kommunikationen med högre instanser 

Framtida eventuella lagändringar kan förbättra situationen 

Skapa möjligheter att hantera delar av handlingsplanen inom 

ramen för ordinarie verksamheter 

Vattendomar? Eventuell lagändring kan förbättra situationen avsevärt. 

Övertro på vad centrala myndigheter kan 

åstadkomma 

Höga kostnader Fundera på tillsynsmöjligheten och ställa krav inom tillsynen.  

Att det inte är praktiskt genomförbart 

(vattendomar) 

Kräva in information vid egenkontrollen 

Att det inte skapas hållbara system med 

jordbruksersättningar. Resultat: återbetal-

ningar och dränering av skötselmedel för 

naturresursförvaltningen 

Påtryckningar på regeringen både i slutrapport och kontinuerligt  

Undersöka möjligheten med ”Utvald miljö”? 

 

Bolagsfinansiering av förebyggande åtgärder och Bti 

 

Landsbygdsprogrammets förskjutning ger 

osäkerhet 

Påtryckningar på högre instanser både före, i slutrapport och 

kontinuerligt 

Hävd ej genomförbart på alla områden Det är korrekt. Därför finns andra förebyggande åtgärder och 

bekämpning med Bti 
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Sannolika farhågor Åtgärder 

Kraftbolagen samarbetar inte i projektet Påtryckningar mot regeringen  

Man måste vara tydlig med vad myndigheterna gör om aktörerna 

inte samarbetar 

Kraftbolagen åtar sig inget frivilligt Jobba mer effektivt med den lagstiftning som finns idag 

Invändningar från kraftbolagen Vid eventuell ny lagstiftning så får vi ställa krav i tillståndspröv-

ningen 

Samarbetsproblem mellan inblandade 

aktörer 

Skapa opinion 

Osannolika farhågor Åtgärder 

Att inget händer nu  

Leverflundra (parasit på får som går i 

fuktiga marker) 

Påverkan av mygg på betesdjur 

Konflikter vad gäller vilka naturtyper/arter 

ska gynnas 

Ingen avsättning för älvängshö 

Hävd ger inte tillräcklig effekt på myggen 

 
Tabell 4: Farhågor för framtiden. Farhågorna diskuterades fram i grupp 2, och rangordnades från sannolika till 
osannolika av grupp 1. Den mest sannolika farhågan visas högst upp i tabellen. Grupp 1 diskuterade också fram 
åtgärder som kan förhindra att farhågorna besannas. För den minst sannolika farhågan angavs inga åtgärder. 

Farhågor Åtgärder 

Kraftbolagen vill inte delta 

Skapa opinion för miljövänligare 

vattenkraft. Aktör: NeDa? 

 

Engagera ideella organisationer i 

arbetet. SNF-”bra miljöval”-kött, 

Miljömärkt el, lokala föreningar 

kan göra åtgärder. 

Kraftbolagen tar ej hänsyn till biolo-

gisk mångfald 

Verksamhetsutövarna inte beredda 

att frivilligt vidta åtgärder  

Kraftbolagens vilja att ändra regle-

ringen finns ej 

Regeringen och EU gör helt fel 

beslut om våtmarker (Stöden) 

Få makthavarna att förstå vad 

som är på väg att hända 

Budget inom Landsbygdsprogram-

met minskas och pengar för bete 

och slåtter upphör 
Engagera LRF (ökad djurhållning) 

Föra fram synpunkter på nya 

Landsbygdsprogrammet LBP 

Att man inte hittar några vägar att 

trygga hävden långsiktigt/ ekono-

miskt 

Problem att hitta en lösning att få 

ekonomi i slåttern 
 

Utdragen process när det gäller 

revidering av skötselplanen för 

Färnebofjärdens Nationalpark 

 

Engagera miljöorganisationer 
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Farhågor Åtgärder 

Myndigheterna har inte tillräckliga 

resurser till att driva igenom åtgär-

derna 

Uppvakta regeringen om riktade medel, t.ex. genom Landshövdingen, 

Länsrådet m.fl. 

Ligga i startgroparna när pengarna i LBP väl kommer 

Rättsliga åtgärder inte möjliga eller 

tillräckliga 

Tillsyn 

Dialog med andra aktörer (myndigheter, enskilda, verksamhetsutövare) 

Svårt att få tillräckligt mängd häv-

dade marker 

Rådgivning 

- restaurering bete 

- Djurhållning 

Ta reda på mer i detalj vad älvängshö har för näringsinnehåll (ämnat för 

växande djur/ försäljning av grovfoder) 

Hitta entreprenörer lokalt för ”medicinhö” eller kaninhö 

Markägare ger upp om lönsamhet 

ej finns 

Prioritera biogassatsningar 

Landsbygdsprogrammet 

Prioritera området via investeringsstöd LBP till djurgårdar, specialma-

skiner för hävd 

Att människor inte längre känner att 

livskvaliteten räcker för att bo kvar 
Att man ser människan i problemet 

Fortsatt stort behov av Bti i framti-

den 
Söka ekonomiskt stöd 

Inga riktade medel för fortsatt ar-

bete 

Ett fortsatt igenväxande landskap 

Föra fram goda exempel- göra faktablad om älvängsskötsel 

Kommunicera internt (lst) behovet av rådgivning till lantbrukare 

Jobba på med hävd åtminstone inom skyddade områden. Inspirera. 

Åtgärderna inte tillräckliga Kommunerna kan arbeta för mer hävd (LONA, egna medel) 

Processen avstannar efter pro-

jektets slutrapport  
Söka medel och starta LIFE-projekt 

Att inget blir gjort och att utredning-

ar fortsätter de kommande tio åren 
 

 

SAMMANFATTANDE SLUTSATSER 

Gruppdiskussionerna visade att deltagarna hade många förhoppningar i och med länsstyrelsens 

förslag. Förslaget hade enligt deltagarna god potential att minska myggproblemet och skulle 

dessutom medföra många mervärden som ett öppnare landskap, ekonomiska förbättringar för 

den som vill bruka marken, och förbättringar för den biologiska mångfalden.  

 

Samtidigt betonade deltagarna många farhågor som skulle kunna hindra processen. De två 

främsta farhågorna var att kraftbolagen inte vill samarbeta och utföra frivilliga åtgärder för att 

förhindra massförekomst av översvämningsmygg och att försämringar i landsbygdsprogrammet 

skulle omöjliggöra lönsamt brukande av ängarna.  

 

Vid diskussionen om åtgärder mot farhågorna sattes stor tilltro till utredningen om Översyn av 

reglerna om vattenverksamheter (dir. 2012:29, SOU 2013:69), och de eventuella lagändringar 
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som föreslås i denna.  Även vikten av att arbeta mer effektivt med den lagstiftning som finns 

idag, inom ramen för tillsynsverksamheten och egenkontrollen, betonades också. Men flera av 

åtgärderna mot farhågorna handlade om att försöka påverka högre instanser att se vikten av att 

lösa problemet genom de åtgärder som beskrivs i länsstyrelsens rapport, både när det gäller 

regleringen av vattnet och förutsättningarna att hävda markerna. Förutom att det bör betonas i 

slutrapporten såg deltagarna att det var ett arbete som måste utföras kontinuerligt. 

 

4.1.2 Vad är viktigast i handlingsplanen? 

BESKRIVNING AV UPPLÄGG 

Del två av workshopen handlade om nästa steg i arbetet, att upprätta en handlingsplan för det 

framtida arbetet för alla aktörer. Tre frågor diskuterades:  

1) Vad är viktigt att tänka på när vi tar fram handlingsplanen? 

2) Hur kan ”jag” (min verksamhet) bidra? 

3) Vad är den viktigaste frågan att få med i handlingsplanen (oberoende av var jag kommer 

från)? 

 

GRUPP 1  

Fråga 1 & 3: Vad är viktigt att tänka på när vi tar fram handlingsplanen? 

 Gruppen enades om att det som är viktigt vid framtagande av en handlingsplan är att det 

innehåller visioner och mål, är konkret, beskriver små steg inom alla fält, har en realist-

isk och uppföljningsbar tidsplan. Resterande diskussioner kretsade kring ”Hur kan jag 

bidra”, och gruppmedlemmarnas möjliga bidrag listas nedan. 

 

Fråga 2: Hur kan ”jag” (min verksamhet) bidra? 

Kammarkollegiet: 

 Hjälpa länsstyrelserna vid genomgång av domar 

 Hjälpa länsstyrelserna vid utformning av förelägganden 

 Driva omprövning 

 Återkallelse av tillstånd 

Skötsel (länsstyrelsen Gävleborg), förvaltning av skyddade områden: 

 Restaurera älvängar inom skyddade områden 

 Försöker använda lokala entreprenörer för restaurering 

 Underhåll av restaurerade marker med lokala brukare => försöka få avsättning för grä-

set till kommunernas kompostanläggningar 

 Friluftlivssatsningar 

Boende i området: 

 Hålla liv i frågan 

 Föra ut information/ goda exempel 

 Information genom hemsida 

 Föra fram åsikter, ge feedback 

Naturmiljöenheten (länsstyrelsen Uppsala): 
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 Söka LIFE+-medel 

 Restaurera och sköta betes- och slåttermarker i naturreservat 

 Tillhandahålla underlag om hotade arter inför restaureringar  

Landsbygd och tillväxtenheten (länsstyrelsen Gävleborg) 

 Investeringsstöd till lantbruk 

 Greppa näringen: rådgivning kring betesmark, utfodring, grovfoderodling 

 Kurser: kompetensutveckling lantbruk 

 Maskindagar med fokus på älvängar 

 Projekt om hur vi ska kunna ta tillvara fodret från ängar, älvängar 

 Rådgivning kring betesmarkrestaurering 

 Upphandlar rådgivning (sätter kriterier) från Hushållningssällskap, Växa m.fl. 

 Fiske: gäddfabriker 

 

GRUPP 2  

Fråga 1: Vad är viktigt att tänka på när vi tar fram handlingsplanen? 

 Aktörerna måste bli konkreta i vad man vill uppnå 

 Åtgärderna måste prioriteras 

 Planen måste vara realistisk – inte utopisk 

 Man måste snabbt komma igång med konkreta/praktiska åtgärder 

 Realistisk tidsplan. 

 Det måste finnas ett tydligt syfte. De som ska skriva handlingsplanen måste enas om 

detta syfte. 

 Ett förslag är att be aktörerna gå hem och förankra fem konkreta åtgärder som ska ge-

nomföras under en bestämd tid. Formuleras som ”vi ska”. Det kan vara svårt annars att 

nå målen. Vill man kan man också göra en kortsiktig och en långsiktig plan. Då kan de 

långsiktiga målen vara lite mer svårnådda. Eventuellt kan överenskommelser mellan 

länsstyrelsen och respektive aktör skrivas. 

 Uppföljning. Är mycket viktigt. Det är det enda man har att ta till när man undersöker 

vad aktörerna gjort. Har det hänt något? Länsstyrelsen har inga påtryckningsmedel. 

 Uppföljningsmöten bör genomföras varje år vid ett visst datum (ex. andra torsdagen i 

november). Då ska gruppen alltid träffas och redovisa vad som åstadkommits. Tid för 

samling, diskussion, införlivandet av nya fakta och nya förutsättningar, och utvärdering 

om planen efterlevs eller inte.  

 Om vissa aktörer inte kommer att vilja delta i arbetet måste övriga aktörer hantera det i 

sitt arbete. Detta måste specificeras i handlingsplanen. 

 

Fråga 2: Vad är viktigt att tänka på när vi tar fram handlingsplanen? 

Kammarkollegiet 

 Kan bistå med juridisk assistans. Då är det viktigt att det finns tillräckliga underlag. 

 

Miljömålsarbetet 

 Kanske kan arbetet med handlingsplanen på något sätt samordnas med åtgärdsprogram-

sarbetet inom Miljömålsarbetet. Kanske samordna möten eller liknande? 
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Landsbygdsenheten (Länsstyrelsen Uppsala) 

 Inom landsbygdsenheterna på länsstyrelserna är vi redan delaktiga i detta arbete till en 

stor utsträckning och vi bör fortsätta med det. 

 Kanske kan landsbygdsenheterna skapa någon form av gemensam rådgivningsplattform 

för att underlätta för brukaren. Det gäller särskilt om det instiftas ett riktat bidrag för re-

staurering och skötsel av marker som producerar översvämningsmygg. Sådana regler 

måste vara gemensamma för alla inblandade län.  

 

Fråga 3: Vad är den viktigaste frågan att få med i handlingsplanen? 

 Konkreta åtgärder! Det måste börja hända något nu. Genomföra konkreta praktiska åt-

gärder, som ska vara tidssatta. 

 Konkreta åtgärder kan vara på olika plan fysiska, ekonomiska och rättsliga. Men alla 

dessa är i någon form praktiska åtgärder. 

 Åtgärderna måste införlivas i alla aktörers ordinarie verksamhet. 

 Myggen ska bort. 

 Arbetet får inte rinna ut i sanden. 

 

SAMMANFATTANDE SLUTSATSER 

Det fanns en tydlig slutsats som kom fram under diskussionerna, nämligen att det i särklass 

viktigaste för att kunna genomföra en förändring var att genomföra konkreta åtgärder. Det hand-

lade främst om fysiska men även ekonomiska och juridiska kan ses som konkreta åtgärder. 

Grupperna såg också nödvändigheten att åtgärderna i förlängningen måste införlivas i alla aktö-

rers ordinarie verksamhet. Handlingsplanen ansågs som ett viktigt medel att nå målen, men 

syftet måste vara tydligt, planen måste vara genomförbar med en realistisk tidplan. Viktigt var 

också att följa upp aktörernas arbete eftersom det är det enda sätt att utöva påverkan på att aktö-

rerna gör vad de enats om att genomföra. Detta kan exempelvis genomföras genom regelbundna 

uppföljningsmöten där aktörerna ska redovisa vad som åstadkommits.  

 

Alla deltagare såg att den egna organisationen kan eller bör vara delaktiga i arbetet. Förslag på 

en länsstyrelsegemensam rådgivningsplattform för att underlätta för brukaren kom också fram 

under diskussionerna. Det gäller särskilt om det instiftas ett riktat bidrag för restaurering och 

skötsel av marker som producerar översvämningsmygg, då sådana regler måste vara gemen-

samma för alla inblandade län. 

4.2 Arbetsgrupperna 

4.2.1 SWOT-analys 

Den 30 oktober 2013 träffades de tre arbetsgrupperna Strömmande vatten, Öppna landskap och 

Andra metoder till tvärguppsmöte, med syfte att göra en SWOT-Analys av utkastet till förslaget. 

Detta gjordes som en del i arbetet med att få in synpunker och åsikter från de boende i området. 
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På mötet delades personerna upp i två grupper som diskuterade och bedömde vilka styrkor, 

svagheter, möjligheter och hot som finns med förslaget. Nedan redovisas oavkortat det som de 

två grupperna redovisade. 

 

4.2.2 Resultat. 

 

Grupp 1 

Styrkor Svagheter 

 

 Samverkan mellan olika instanser, organi-
sationer och boende i området. 
 

 Vetenskapligt underbyggda förslag. 
 

 Långsiktigheten. 
 

 Kammarkollegiets medverkan.  
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 Länsstyrelserna tilldelas för lite resurser – 

inget händer 

 

 Ekonomiska medel måste tillskapas genom 
beslut hos regering och EU 

 

 Kraftbolagens goda vilja kanske inte finns 

 

 Ekonomiska medel måste tillskapas genom 
beslut hos regering och EU 
 

 Förslaget om reglering i Gysinge är inte 
med. 

 

 Hävden framhålls före vattenregleringen 

 

Möjligheter Hot 

 

 Långsiktigheten.  
 

 Uppdelningen med förebyggande åtgärder 
och bekämpning. 

 

 Befolkningen kan utöva påtryckningar om 
åtgärder med rapporten som grund. 

 

 Även användbart på andra platser och 

regioner 

 

 

 Bristande finansiering. 
 

 Det ensidiga ekonomiska tänkandet i 
samhället och bland annat kraftbolagen. 

 

 

 

Grupp 2 

Styrkor Svagheter 

 

 Utnyttjar befintlig metodik. 
 

 Stark kunskapssammanställning, viktiga 
resultat. 

 

 Det visar att regleringen är en nyckel till 
framgång. 

 

 Heltäckande förslag. 
 

 Bti är en reservväg. 

 

 Beroende av många aktörer. 
 

 För lite makt över Fortum beroende av 
åldriga vattendomar och att lagstiftningen 
ej hängt med. 
 

 Även om det visar på samhällsekonomisk 
nytta skjut inte alla medel till. 
 

 Nationalparksbildningen komplicerar. 
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 Låg profil, försiktiga formuleringar. 
 

 Öppning med kammarkollegiets engage-
mang. 

 
 

 

Möjligheter Hot 

 

 Att bli av med myggen, myggproblemet 
kontrollerbart. 
 

 Aktörer kan tänkas sammarbeta. 
 

 Minskad Bti användning. 
 

 Kunskap leder till opinion och leder till 
förändring. 
 

 Öppnar för förändrad lagstiftning eller 
alternativ tillämpning av gällande lag. 
 

 

 Ekonomin 

 

 Samarbetssvårigheter. Kattrakande. 

 

 Moment 22 läge, ingen tar i den heta 

potatisen 

 

 

Många kloka synpunkter på förslaget kom fram under den sammanfattande diskussionen och 

redovisningen denna kväll. Till exempel att man i texten borde låta vattenregleringen stå före 

hävden eftersom man bedömer att regleringen är den förebyggande åtgärd som ger störst ome-

delbar effekt. Länsstyrelsen har vägt in delar av arbetsgruppernas synpunkter i utformandet av 

förslaget i slutrapporten. 
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 Bilaga 5  5
Referensgruppens synpunkter 
Referensgruppens medlemmar fick läsa ett utkast av slutrapporten innan mötet och bereddes 

dessutom möjligheten att inkomma med synpunkter skriftligt. På referensgruppsmötet hölls en 

genomgång av förslaget samt en frågestund för att räta ut eventuella frågetecken. Några syn-

punkter framkom på mötet, de redovisas nedan och ingår också i de skriftliga remissvaren. Tio 

remissvar inkom. Länsstyrelsen har korrigerat rapporten efter vissa av dessa påpekanden. 

Synpunkter framförda på mötet: 

 Näringsinnehåll i vattnet är en viktig faktor för myggproduktion. Även en liten över-

svämning kan ibland orsaka stor myggproduktion. Storleken på översvämning är inte 

nödvändigtvis kopplat till storleken på myggproduktionen. Näringsinnehållet bör med i 

modelleringen. 

 Modelleringen (bilaga 14) måste finjusteras då sparas mycket pengar, perioden bör änd-

ras till från den 15 juni – augusti och så ska man släppa på vatten så att det blir rejäla 

översvämningar de år det inte går att hålla vattnet. Detta kommer att minska kraftpro-

duktionsförlusten. Detta måste i alla fall diskuteras i slutrapporten. 

 Det är farligt att reglera bort alla översvämningar.  Det vore förödande för naturmiljön. 

Detta måste lyftas i slutrapporten. Mycket mer än vad som står nu. Bör lyftas fram re-

dan i vattendelen.  

 Om man ska reglera bort alla översvämningar så är det kanske bäst att bygga en damm i 

Västerdalälven. 

 En kombination av vattenreglering och hävd kommer att minska myggproblemet. 

 Turismen får för lite uppmärksamhet i rapporten.   

 Skriv mer om rådgivning till markägare, att det är något som länsstyrelsen och flera ak-

törer kan bidra med. 

 Det behövs mer forskning, om slåtter eller bete samt om vattenregleringen.  

 

 

Nedan redovisas samtliga inkomna remissvar från referensgruppen. Synpunkter har lämnats från 

(kronologisk ordning, inkommen handling): 

Lantbrukarnas riksförbund 

Upplandsstiftelsen 

Vattenregleringsföretagen 

Fortum (som även hänvisar till en rapport som finns på 

http://www.fortum.com/countries/se/om-fortum/energi-och-

produktion/vattenkraft/Vattenkraft%20Rapporter/Naturlig_vattenföring_Dalälven.pdf) 

NeDa  

Sandvikens kommun 

Vattenfall 

Heby kommun 

Centerpartiet Årsunda/Österfärnebo 

Världsnaturfonden 

 

http://www.fortum.com/countries/se/om-fortum/energi-och-produktion/vattenkraft/Vattenkraft%20Rapporter/Naturlig_vattenföring_Dalälven.pdf
http://www.fortum.com/countries/se/om-fortum/energi-och-produktion/vattenkraft/Vattenkraft%20Rapporter/Naturlig_vattenföring_Dalälven.pdf
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    Sandviken den 15 november 2013 

 

     Till  

     Länsstyrelsen Gävleborg                                                                  

     Att; Maria Widemo 

                                                                  

     Gävle                                                                                                 

    maria.widemo@lansstyrelsen.se 

 

Remissvar; Människor, mygg och natur vid Nedre Dalälven 

 

Det är en ambitiös utredning som presenteras från länsstyrelsen. En utredning som också skapar en del 

följdfrågor som måste hanteras. Från kommunalt håll måste det skapas hållbara förhållanden som 

bidrar till att vår södra kommundel får goda förhållanden att utvecklas ifrån.   

Boende vid Nedre Dalälven, de angränsande länen samt fritidshusägare, sätter ett mycket stort 

ekonomiskt värde på en kraftigt reducerad förekomst av översvämningsmygg. Detta skickar en stark 

signal till beslutsfattare, myndigheter och andra aktörer att åtgärder för att minska myggproblematiken 

med stor sannolikhet kommer vara samhällsekonomiskt befogade. 

Slutsatsen i rapporten är att det är möjligt att begränsa massförekomsten av översvämningsmygg på ett 

ekologiskt och ekonomiskt hållbart sätt genom en kombination av förebyggande åtgärder och 

bekämpning. För att dra den slutsatsen så måste det finnas en distinkt definition såväl kring ekologiskt 

hållbart såväl som ekonomiskt hållbart. Det i sin tur påverkar slutsatserna.  

De förebyggande åtgärder som föreslås av länsstyrelsen handlar dels om ändring av våtmarkernas 

hydrologi genom omreglering av Dalälven, dels om hävd (slåtter och bete). Ändring av våtmarkernas 

hydrologi är ett kontroversiellt myndighetsförslag, utifrån den ekologiska risktagningen, då de älvnära 

Natura 2000 områdena vid Färnebofjärden motiverats med utgångspunkt från unik miljö som skapas 

av översvämningar, dvs unik hydrologi. Det bör innebära att all förändring av hydrologin med mycket 

hög sannolikhet är direkt negativt för bevarandevärdena. Slutsatsen skulle kunna vara att det inte är 

ekologiskt försvarbart att ändra hydrologin, eftersom varje sådan förändring kan påverka såväl flora 

som fauna - ja hela livsmiljön för naturligt förekommande skyddsvärda arter. Även om bara en enda 

rödlistad natura 2000 art påverkas negativt så borde detta få varningsklockorna att ringa hos natur- och 

miljömedvetna myndigheter, inklusive Naturvårdsverket, Havs- och Fiskemyndigheten, Länsstyrelsen, 

Art Data Banken samt berörda kommuner. 

Slåtter och bete anses positivt för den sk. landskapsbilden och kan, när det inte flyger in stora mängder 

översvämningsmygg från närliggande produktionsområden (inom 5 km), ge en minskning av 

myggplågan. Men det är inte säkert att det  fungerar  för Färnebofjärden där det finns mängder av 
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närliggande myggproduktionsområden som inte är lämpliga för slåtter och bete. Samtidigt som det 

behövs en fungerande effektiv bekämpningsmetod som specifikt riktas mot översvämningsmyggor och 

som inte ger negativa effekter på andra organismer.  

Slutsatsen nu är att larvbekämpning med Bti är den idag i särklass minst miljöpåverkande metoden för  

bekämpning av översvämningsmyggor. Men att ändrad hydrologi (reglera bort översvämningar) är 

synnerligen effektivt men ger kraftigt negativ inverkan på skyddade unika livsmiljöer och arter. 

Utifrån det aktuella området måste vi ställa oss frågande till om  hävd är en fungerande metod i den 

aktuella översvämningsmiljön, eller om det då inte främst är ämnat att återskapa en vacker 

jordbruksmiljö i strandnära områden. Som kan bli svår att ekonomiskt motivera.  

Statens ansvar måste vara att trygga befolkningens intressen efter Dalälven och bidra till att slå vakt 

om en fantastisk livsmiljö I det uppdraget ligger att garantera en framtida myggbekämpning och 

parallellt med det fortsätta arbetet  att utveckla metoder som också fungerar i verkligheten. 

Slutsatser 

 Mycket positivt att staten genom sina länsstyrelser ser den nationella uppgiften att ge områdena, dess 

människor och djur drägliga förhållanden 

 Det är positivt att hävda älvängarna då miljön stärks, oaktat hur det bidrar till att begränsa 

myggexpansionen 

 Alla idag kända insatser kommer att förändra villkoren för den biologiska mångfalden i området och 

innebär att det yttersta ansvaret vilar på länsstyrelserna 

 Bti är den idag enda kända metoden som inte bidrar till att förändra den biologiska mångfalden. 

Frågan om det i sin tur bidrar till resistens är inte ens påvisad i Tyskland, trots 40 åriga bekämpningar 

med medlet 

 Det seriösa arbete som nedlagts i utredningen måste leda framåt. Inkluderande att det upprättas en 

myggbekämpningsorganisation för området som också ges ekonomiska möjligheter att lyckas med sitt 

uppdrag.   

 

      Dag och ort som ovan 

 

Peter Kärnström   Carl-Ewert Ohlsson 

kommunstyrelsens ordförande   oppositionsråd                                                       

        Sandvikens kommun  
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  Årsunda/Österfärnebo den 15 november 2013 

 

 

 

     Till  

     Länsstyrelsen Gävleborg                                                                  

     Att; Maria Widemo 

                                                                  

     Gävle                                                                                                 

        

  maria.widemo@lansstyrelsen.se 

 

 

Människor, mygg och natur vid Nedre Dalälven 

Remissvar från Centerpartiet Årsunda/Österfärnebo 

 

Det är mycket positivt att uppleva att länsstyrelserna äntligen börjat ta myggproblematiken efter Nedre 

Dalälven på allvar. Det arbete som nu lagts ned under ledning Länsstyrelsen Gävleborg är med 

säkerhet seriöst. Många stenar lyfts. Samtidigt som allt flera frågor ställs. Insatser lyfts fram som 

möjligen kan lätta på problemen – men inte lösa desamma fullt ut. Vi är – och vi kommer vara 

beroende av Bti och att det finns en fungerande organisation för det hela samt att framförhållningen 

innefattar finansiering.  

De slutsatser som påvisas i rapporten är inte en absolut sanning. Att fylla på de magasin som finns 

högre upp i Dalälven ger en betydande förlust på vattenkraften och som kan ge stora problem i 

samhällen runt Siljan. Dessutom har ingen hänsyn tagits till att myggexpansionen hänger mycket 

samman med näringsvärdet i vattnet - och inte enbart med storleken på översvämningarna.  

KTHs studier att reglera med magasin från maj till och med augusti borde tagit hänsyn i varje fall till 

att maj flödet inte får dämpas, då det till en icke oväsentlig omfattning behövs för att spola rent. 

Majflödet är till och med förutsättningen för den biologiska mångfalden.  

Hävd är bra och ger älven en mer inbjudande karaktär, men samtidigt är hävd  högst osäkert i hur det 

påverkar översvämningsmyggan. Det som medför de stora problemen är inflygande Aedes sticticus 

från områden inom 5 km. Det har ingen betydelse vilken bekämpningsmetod mot larverna som 

används, man måste i alla fall få ner larvmängderna väldigt kraftigt inom 5 km, för att inte enorma 

mängder ska riskera nå boendeområdena. Dessutom påverkas näringshalten i vattnet om det i hävd 

också innefattar betande djur. Övergödning är aldrig bra. För den enskilde brukaren måste det finnas 
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en positiv ekonomi att hävda. Det är utomordentligt svårt att tänka sig att det går att få ekonomi på att 

slå strandälvarna. Någon annan måste alltid betala. 

I hävd måste innefattas buskröjning, fräsning, avplaning av marken. Allt för en förenklat fortsatt 

skötsel. Lokalt måste man tillse att avvattningen sker så snabbt som möjligt genom dikning – 

exempelvis genombrott av strandvallar. Det är väsentligt att vi får till stånd en avsättning av uttagen 

biomassa – av djurfoder, eldning, rötning etcetera. I dagsläget är det inte troligt att det går hitta 

ekonomiskt intresse från någon enskild om det inte skapas någon form av ekonomiska incitament. 

Avsnittet effektivisering av bekämpning leder till felaktiga slutsatser. Spridningen av 

bekämpningsmedlen  sker idag med oerhört stor precision. Hela stycket, inklusive antydningar om 

resistens, är skrivet helt utan vetenskaplig grund. 

Länsstyrelserna som företrädare för staten måste ta ansvar för att beredskap hålls för vidare 

bekämpning. Det är inte minst en folkhälsofråga av högsta prioritet.          

Konstruktiva förslag runt Österfärnebo;  

Tidigare föreslagna åtgärder vid Laggarboån bör prioriteras. Fängsjön måste hävdas så den inte 

förbuskas vidare och växer igen.                                                                                                                                       

För att förhindra översvämningar nedströms behöver Dragsbron öppnas i sin ursprungliga bredd för 

genomflöde. En mindre åtgärd som ger bättre vattengenomströmning, bättre vatten, bättre 

förutsättningar för fiske.  

   Dag och ort som ovan 

För Centerpartiet Årsunda/Österfärnebo 

 

Maria Vestlund Agneta Lennartsson  Alvar Olsson  Per-Ewert Ohlsson 
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Synpunkter från Världsnaturfonden om det framtida arbetet med bekämpning av mygg i 
nedre Dalälvsområdet. 
2013 11 15 
Mats Forslund och Lennart Gladh 

 
Världsnaturfonden (WWF) anser att det är viktigt att det framtida arbetet för att minska förekomsten 
av översvämningsmygg sker på ett systematiskt och långsiktigt sätt och med lokal medverkan av de 
människor som lever där myggen finns. 

 
Länsstyrelserna bör fortsatt vara den samordnande länken i arbetet med att minska förekomsten av 
översvämningsmygg. Det är nog mest effektivt att arbetet samordnas av en länsstyrelse i samarbete 
med de övriga. WWF anser att det för att inte tappa tempo bör vara Länsstyrelsen i Gävleborgs län 
som fortsätter arbetet. Länsstyrelsens roll bör vara att samordan kontakten med regeringen 
(Miljödepartementet) samt med olika myndigheter som berörs av arbetet och då i första hand 
Naturvårdsverket, Jordbruksverket, Havs- och vattenmyndigheten samt Energimyndigheten. 
Länsstyrelsen bör också ansvara för planering och genomförande av de praktiska arbeten (att de blir 
gjorda av olika aktörer) som behöver göras för att minska problemen med översvämningsmygg. 
Detta arbete skall ske i samarbete med lokalbefolkningen, areella näringar, företag, kommuner samt 
organisationer. Det är viktigt att arbetet får en plan och en plattform och där genomförandet tar 
sikte på 10 – 15 år i taget med avstämning med jämna mellanrum. 
Länsstyrelsen bör även framledes organisera arbetsgruppernas möten (öppna landskap, strömmande 
vatten och andra åtgärder). Detta är viktigt för att få en lokal inverkan på arbetet.       
 
För att nå framgång måste alla aktörer vara inblandade i det lokala arbetet på de olika berörda 
platserna. Olika orsaker och förutsättningar för produktion av mygglarver skiljer sig från område till 
område och det är därför viktigt för att nå framgång att ”alla” berörda är med i arbetet. Förutom 
länsstyrelserna är det exempelvis: 

 Politiker – lokal och nationell nivå för att trygga för ett långsiktigt arbete och långsiktiga resurser 
avsätts. 

 Kommunerna – I samarbete med lokalbefolkning och länsstyrelsen planera och prioritera arbetet. 

 Lantbrukarnas Riksförbund – Bör vara med i diskussioner och planering av långsiktig skötsel av 
strandängar. Både vad gäller bete med djur samt energigräsproduktion.   

 Vattenregleringsföretagen – Skall från början vara med i analyser och i planering samt även delta i 
det praktiska genomförandet och i utvärderingar av genomförda åtgärder 

 Lokalbefolkningen – Bör aktivt delta i analys av problem, planering och genomförande av åtgärder. 
Hur detta skall organiseras får utformas från område till område. Lokal delaktighet är en av 
förutsättningarna för ett framgångsrikt arbete. Det kanske skall vara kommunerna som ansvarar för 
att lokalbefolkning engageras i arbetet. 

 Organisationer – Olika intresseorganisationer ges möjlighet att delta i övergripande planering och i 
det praktiska arbetet.  

 Företag – Företag som verkar i området erbjuda att medverka i planering och genomförande av det 
praktiska arbetet. Det kan exempelvis gälla energi- och entreprenadföretag, turist- och servisföretag. 
Det viktigaste är ett långsiktigt och väl planerat arbetet där ”alla” deltar med sina kunskaper och sin 
roll i planering och genomförande. Arbetet bör präglas av ett ”gemensamt” ansvarstagande.  
Det underlag som nu tagits fram av länsstyrelsen i samarbete med de lokala arbetsgrupperna 
analyseras och sammanvägs noga för att de mest effektiva åtgärdena används. Det bör noga 
klargöras att det kan vara olika lösningar för olika områden som skall genomföras. Slutrapporten till 
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regeringen den första december bör utgöra underlag för analyser och planering av det framtida 
arbetet. 
 
En långsiktig plan utarbetas där genomförande, budget för genomförande samt uppföljning och 
utvärdering ingår. Med långsiktighet menas att planerna skall vara rullande 20 år framåt. 
Kontrollstationer för läget bör finnas vart 5:e år där läget i myggförekomsten och genomförda 
åtgärder utvärderas och där det framtida arbetet justeras utifrån resultaten. Arbetet kan genom 
detta bli adaptivt för bästa resultat, genomförande och även ur kostnadssynpunkt. 
Inledningsvis bör arbetet koncentreras till de områden som har störst problem med 
översvämningsmygg och därefter i snabbast möjliga takt i andra områden med stora besvär.  
 
 
WWF:s förslag på åtgärder. 
Nedan uppräknade förslag till åtgärder är en lista på olika saker som påverkar förekomsten av 
mygglarver. Vilka åtgärder som kan vidtas varierar från område till område. 
 
Generella årgärder: 
Minska antalet översvämningar sommartid: 
Genom en smart vattenreglering kan översvämningar sommartid minskas. KTH:s utredning bör ligga 
som grund för en djupare studie av möjligheter och kostnader för att minska storlek och antal på 
sommaröversvämningarna. 
Kartläggning av vilka områden där människor har störst problem med översvämningsmygg: 
Arbetet med att minska problemen med stora mängder mygg bör utföras så att de värst drabbade 
områdena först åtgärdas. En kartläggning bör göras över var problemen är störst för att sedan en 
prioritering skall kunna göras.  
Kartläggning av vattenståndsvariationen: 
De olika berörda sjöarna och älvsträckorna från Avesta till Älvkarleby har olika variation i 
vattenståndet beroende på den reglering som finns eller ej finns. Exempelvis är det en liten 
vattenståndsvariation uppströms Näs kraftstation medan vattenståndet nedanför, i Bysjön, varierar 
kraftigt. Uppströms Näs i Bäsingen och Sonnboviken – Jäders holmar växer sjösystemen igen och 
gynnsamma kläckningsområden skapas nu i snabb takt längs många stränder. Nedströms Näs med 
ett varierat vattenstånd är det ej några problem med igenväxning i strandkanterna utan här är det ett 
antal gamla hävdade översvämningsmarker som bör restaureras. Liknande kartläggning bör göras 
längs hela älvsträckan. Beroende på typen av igenväxning krävs olika åtgärder för att komma till rätta 
med problemen. 
Långsiktigt arbete: 
Hela arbetet bör genomföras och organiseras så att det blir långsiktigt och förses med 
kontrollstationer för att göra avstämningar av läget när det gäller skötseln och förekomst av 
mygglarver. 
 
Lokala åtgärder: 
Några av de viktigaste åtgärderna för att minska mängden översvämningsmygg kommer att vara 
beroende av lokal åtgärder. Det är därför viktigt att varje kommun tillsammans med länsstyrelserna 
tar initiativ till att problemområden identifieras och att åtgärder initieras och genomförs. Detta skall 
ske i samarbete med de lokalboende.  
 
Kläckområden för mygglarver av översvämningsmygg: 
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När ett kläckområde för mygglarver identifierats bör det noga studeras vad gäller igenväxning av 
gräs, starr, buskar m.m. Hur ser vattenregimen ut i området vid olika översvämningar. Finns 
diken/vallar som förvärrar förekomsten av lämpliga myggkläckningsplatser? Hur ser områdets 
historiska skötsel ut. Vilka möjligheter finns för att långsiktigt sköta området genom bete eller 
slåtter? Hur påverkas området av sjösystemets vattenreglering? Upprättande av en enkel skötselplan 
med åtgärder och ansvarsfördelning.  
 
Igenväxande strandängar restaureras och brukas: 
Ohävdade gamla slåttrade eller betade strandängar som regelbundet översvämmas restaureras. 
Buskar avlägsnas och höga tuvor fräses ner. Marken återställs till en slät yta. Därefter betas 
strandängen eller slås med maskin. Många av de områden som idag producerar stora mängder 
mygglarver är sådana marker där hävden upphörde för 50 – 70 år sedan.  
Gamla dikningar i översvämningsområden ses över så att de ej skapar översvämningar eller fördröjer 
avrinningen från översvämningsmarkerna. 
 

 

 


	Slutrapport_RU57_inkl_Bilagorna_1_5
	Bilagorna_1_5

